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ACTA PLE NÚM.  11/02 
 
 
SESSIÓ CELEBRADA PER L'AJUNTAMENT EL DIA 19 DE 
DESEMBRE DE 2002 
 
 
 
CARÀCTER DE LA SESSIÓ: ORDINÀRIA 
CONVOCATÒRIA: 1ª 
DATA: 19 DE DESEMBRE DE 2002 
 
 
 A la ciutat de Cornellà de Llobregat, quan són les dinou hores i 
trenta minuts del dia dinou de desembre de dos mil dos, es reuneixen a la sala 
de sessions d'aquest Ajuntament, prèvia convocatòria realitzada a l’efecte en 
els termes legalment establerts, els membres integrants de l'Ajuntament Ple 
que a continuació es relacionen, en sessió ordinària i primera convocatòria, 
sota la Presidència del senyor Alcalde, i assistits per mi, la Secretària General. 
 
 
ASSISTENTS 
 
 
Alcalde 
 
Sr.  José Montilla Aguilera 
 
 
Primer Tinent d'Alcalde 
 
Sr.  Antonio Martínez Flor 
 
 
Tinents/a d'Alcalde 
 
Sr. Vicenç Badenes i Teixidó 
Sr. Antonio Balmón Arévalo 
Sr. José Luis Morlanes Galindo 
Sra. Carmen Romero López 
Sr. Ramon Salabert Parramon 
 
 
Regidors/es 
 
Sr. Nèstor Artís i Villena   
Sra. Susana Cordero Rojas  
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Sra. Mª Isabel Espinosa Fernández 
Sr. Sergi Fernández Mesa 
Sr. Ignacio Flórez Barrón 
Sr. Arnau Funes Romero 
Sr. Juan Antonio García Díaz 
Sr. Alberto García Llorente 
Sra. Cristina Gasull Martínez 
Sra. Judith Ibàñez Vives 
Sr. Miguel López Sánchez 
Sr. Llorenç Luna Rodríguez  
Sr. Manuel Luque del Rio 
Sr. Perfecto Madrid Olmos 
Sra. Aurora Mendo Sánchez 
Sr. Antonio Naranjo Hijos 
Sra. Glòria Récio Díaz 
Sr. Joan Tardà i Coma 
 
 
Secretària General 
 
Sra. Carmen Alonso Higuera 
 
 
Interventor 
 
Sr.  Joan R. Sagalés Guillamón 
 
 
 Per l'Alcaldia-Presidència es declara oberta la sessió, i es passa a 
despatxar els assumptes que figuren a l'ordre del dia i que són els següents: 
 
 

I 
 

PART RESOLUTIVA 
 
 
PROPOSTES DE SECRETARIA 
 
 
 1.- Aprovació de l'acta núm. 10/02, corresponent a la sessió 
ordinària del dia 28 de novembre d'enguany. 
 
 L’esborrany de l’acta ha estat lliurat a tots els regidors i regidores 
junt amb la convocatòria d’aquesta sessió. 
 
 
 VOTACIÓ         UNANIMITAT  



 3

 
 
 
PROPOSTES DE LA COMISSIÓ INFORMATIVA D’INTERIOR, COMERÇ I 
COMUNICACIÓ 
 
 
 2.- Aprovar la Plantilla de Personal d’aquesta Corporació i dels 
seus Organismes Autònoms per a l’exercici 2003.  
 
 DICTAMEN 
 
  
 “Vista la proposta de plantilla de personal d’aquesta Corporació i 
dels seus organismes Autònoms, per l’exercici 2003, elaborada pel 
Departament de Recursos Humans, així com el projecte de pressupostos pel 
mateix exercici. 
  
 Atès el que es disposa en els articles 25, 26 i 28 1 del Reglament del 
Personal al Servei de les Entitats Locals, l’article 291.1 de la Llei 8/1987, de 
15 d’abril, municipal i de règim local i l’article 126 del Reial Decret Legislatiu 
781/86 de 18 d’abril, 
 
 Atès que aquesta proposta recull les necessitats organitzatives i 
funcionals previstes per aquest exercici. 
 
 El President de la Comissió Informativa d’ Interior, Comerç i 
Comunicació proposa al Ple Municipal l’adopció del següent 
  

ACORD 
 
 Primer.- Aprovar la Plantilla del Personal d’aquesta Corporació i 
dels seus Organismes Autònoms per l’exercici 2003, que figura en  el 
document annex i que forma part del present acord, de conformitat amb el que 
es preveu en els articles 25 i 26 del Reglament del Personal al Servei de les 
Entitats Locals i l’ article 126 del Reial Decret Legislatiu 781/86 de 18 d’abril. 
 
 Segon.- Inserir al tauler d’anuncis de la Corporació, al Butlletí 
Oficial  de  la  Província  i  al  Diari  Oficial  de l a  Generalitat  de Catalunya la  
plantilla íntegra de personal de la corporació i trametre còpies certificades de 
la mateixa a l’Administració de l’Estat i al Departament de Governació de la 
Generalitat de Catalunya,  de conformitat a l’article 28 1 del Reglament del 
Personal al Servei de les Entitats Locals.” 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del senyor Antonio Balmón Arévalo, com a President-
Delegat de la Comissió Informativa d’Interior, Comerç i Comunicació, es fa una 
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explicació del dictamen, manifestant que la plantilla és composa de 
funcionaris, laborals i personal eventual, tant de l’Ajuntament com dels 
Organismes Autònoms Institut Municipal d’Educació i Ràdio Cornellà. 
 
 Els únics increments o ajustaments de plantilla que se’n donen en 
l’Ajuntament fan referència a la creació de dues places. Una està relacionada 
amb la Guàrdia Urbana, és la creació d’una plaça d’Inspector, i l’altra és una 
reassignació de recursos administratius amb la creació d’una plaça –també 
d’administratiu- que aniria destinada a l’Àrea de Via Pública. 
 
 Pel que respecta al personal laboral no se’n dóna cap tipus de 
creixement i en personal eventual tampoc. En l’Institut Municipal d’Educació 
es produeix un creixement de la plantilla relacionat amb la consolidació de 
serveis que presta l’Ajuntament destinats fonamentalment als servei d’espai 
familiar, a la futura posada en marxa de l’Escola Edelweis, al Pla de 
Dinamització que es va plantejar respecte a l’Escola Municipal de Música i a 
una plaça d’educadora especial en l’Escola de Can Mercader. 
 
 A Ràdio Cornellà es manté la mateixa plantilla. 
 
 Aquesta seria la proposta de Plantilla orgànica per l’any vinent. 
 
 A continuació intervé la senyora Mª Isabel Espinosa Fernández, com 
a  Portaveu del Grup Municipal del PP, per manifestar que el seu Grup 
s’abstindrà perquè no comparteixen la forma com s’està portant en la majoria 
dels casos la contractació del personal d’aquest ajuntament. 
 
 El personal laboral i l’eventual es fa gairebé sempre per raons 
d’urgència sense donar opció a què la gent es pugui presentar a les 
convocatòries, i a més, creiem que s’estan creant moltes places de funcionaris. 
Hi ha masses càrrecs de confiança amb un sou disparat. Vull deixar clar –i 
més tard ho aclariré en els pressupostos- que quan parlo de què el sou es 
dispara no estic criticant els sous dels funcionaris normals, simplement em 
refereixo als càrrecs de confiança. 
 
 Novament pren la paraula el Sr. Balmón per manifestar que, sense 
cap ànim d’escalfar l’ambient en el Ple, però davant d’afirmacions errònies i 
que crec que no corresponen a la realitat, crec que s’ha de fer un aclariment. 
 
 Les contractacions de personal s’estan realitzant mitjançant ofertes 
públiques d’ocupació, aquelles que se’n realitzen per a cobrir interinament la 
plantilla es realitzen també de la mateixa manera, i les úniques que s’han 
realitzat amb caràcter d’urgència són contractacions –com vaig explicar en 
l’anterior Ple- relacionades amb treballs molt concrets de peonatge o de 
moviment de material pel Festival de Pallassos o la Festa Major o en el tema de 
Mag Maginet. La resta de contractacions totes es realitzen mitjançant els 
procediments que estan establerts en la Llei, i, per tant, no hi ha cap tipus de 
contractació anormal, irregular o il·legal per part de l’Ajuntament. 
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 Haig de dir-li que si tingués memòria històrica veuria que la 
plantilla de personal eventual en aquest Ajuntament, és a dir, de càrrecs de 
confiança, ha estat disminuïda en els darrers anys i la veritat és que la 
plantilla de càrrecs de confiança que té aquest Ajuntament -només són tres- 
comparada amb altres ajuntaments –i no donarem noms-, evidentment és una 
plantilla reduïda, i, per  tant, crec que és un argument que tampoc és vàlid. 
 
 Vostè Sra. Espinosa, evidentment pot prendre l’opció que vulgui, 
nosaltres allò que aprovem és  la plantilla orgànica i en cap cas els mètodes de 
selecció de personal, i torno a repetir que la selecció de personal es realitza 
amb els procediments que estan establerts, i, per tant, no admeto com 
arguments -encara que sí admeto el posicionament- els que s’han donat per 
part del Grup Municipal del Partit Popular.            
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per majoria absoluta dels 
assistents. 
 
 
Abstenció:  
 
Grup Municipal del PP, senyora Mª Isabel Espinosa Fernández. 
 
 
Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC, senyors/es José Montilla Aguilera, Vicenç Badenes 
Teixidó, Antonio Balmón Arévalo, Susana Cordero Rojas, Sergi Fernández 
Mesa, Juan Antonio García Díaz, Cristina Gasull Martínez, Judith Ibáñez 
Vives, Llorenç Luna Rodríguez, Manuel Luque del Rio, Perfecto Madrid Olmos, 
Antonio Martínez Flor, Aurora Mendo Sánchez, José Luis Morlanes Galindo, 
Gloria Récio Díaz i Ramon Salabert Parramón. 
 
Grup Municipal d'IC-V, senyora Carmen Romero López i senyors Arnau 
Funes Romero i Miguel López Sánchez. 
 
Grup Municipal de CiU, senyor Nèstor Artís i Villena.  
 
Grup Municipal d’EUiA, senyor Ignacio Flórez Barrón. 
 
Grup Municipal d’ERC, senyor Joan Tardà i Coma. 
 
Grup Municipal Mixt, senyors Alberto García Llorente i Antonio Naranjo 
Hijos. 
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 3.- Adjudicar a Cooperativa Construcciones Baix Llobregat, 
SCCL., el contracte de conservació, reparació, millora i renovació dels 
elements de fontaneria de les dependències municipals. 
 
 DICTAMEN 
 
 
 “Vist l’expedient instruït per la contractació amb les següents 
característiques: 
 

 Objecte del contracte: Conservació, reparació, millora i renovació 
dels elements de fontaneria de les dependències municipals 

 Tramitació: Ordinària. 
 Procediment d’adjudicació: Obert. 
 Forma d’adjudicació: concurs. 

 
 Atès que les proposicions admeses a la licitació són les següents 
empreses: 
 
1 INSTALACIONES MEYM 2000, S.L.   
2 CONST. Y MANT. G2, S.A.   
3 AGBAR  MANTENIMIENTO, S.A.   
4 COOP. CONST. BAIX LLOB., SCCL   
 
 Atès que la Mesa de Contractació es va reunir per procedir a la 
valoració de les ofertes presentades, proposant l’adjudicació a Cooperativa 
Construcciones Baix Llobregat, SCCL, per ser l’oferta més avantatjosa per 
aquest Ajuntament i complir tots els requisits fixats al Plec de Condicions 
aprovat per regir el present procediment. 
 
 El Tinent d’Alcalde de l’Àrea d’Interior, Comerç i Comunicació 
proposa al Ple de l’Ajuntament l’adopció dels presents 
 

ACORDS 
 
 Primer.- Adjudicar a Cooperativa Construcciones Baix Llobregat, 
SCCL, el contracte de Conservació, reparació, millora i renovació dels elements 
de fontaneria de les dependències municipals, amb estricta subjecció al Plec 
de Condicions Econòmic-Administratives aprovats pel Ple de l’Ajuntament de 
data 26 de juliol de 2002 i a la seva oferta. 
 
 Segon.- Establir com a preu màxim del contracte, 114.192.- euros 
IVA Inclòs i amb una baixa  del 11 % sobre els preus simples i compostos del 
quadre de preus a desembre de 2001 que autoritza l’Institut de Tecnologia de 
la Construcció de Catalunya (ITEC). 
 
 Tercer.- Fixar la garantia definitiva en la quantitat de 4571,68 
euros, de conformitat amb el Plec de Condicions particulars, la qual haurà 
d’ingressar el contractista en el termini de 15 dies següents, a comptar de la 
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recepció del present acord. De no acomplir-se aquest requisit, per causes 
imputables a l’adjudicatari, l’Ajuntament declararà resolt el contracte. 
 
 Quart.- Retornar la garantia provisional per un import de 2.283,84 
euros als licitadors següents: 
 
1 INSTALACIONES MEYM 200, S.L.  Ingressat a Tresoreria 
2 CONST. Y MANT. G2, S.A.  Ingressat a Contractació 
3 AGBAR MANTENIMIENTO, S.A.  Ingressat a Contractació 
 
 Cinquè.- Formalitzar aquest contracte en document administratiu 
de conformitat al que disposa l’article 54 de la Llei de Contractes de les 
Administracions Públiques. 
 
 Sisè.- Comunicar les dades relatives a l’adjudicació d’aquest 
contracte al Registre Públic de Contractes de la Junta Consultiva de 
Contractació Administrativa en el termini dels tres mesos següents a la seva 
formalització, de conformitat amb allò que preveuen els articles 58, 93 i 118 
del Reial Decret Legislatiu 2/2000, de 16 de juny pel qual s’aprova el Text 
Refós de la Llei de Contractes de les Administracions Públiques. 
 
 Setè.- Posar l’expedient instruït a disposició dels altres licitadors 
ofertants als efectes de donar compliment a allò que preveu l’article 89.3, en 
concordança amb l’article 54.2 de la Llei de Règim Jurídic de les 
Administracions Públiques i Procediment Administratiu Comú. 
 
 Vuitè.- Notificar la present resolució al Departament de 
Manteniment i Serveis, la Intervenció Municipal, a l’adjudicatari, així com a la 
resta de participants.” 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del senyor Antonio Balmón Arévalo, com a President-
Delegat de la Comissió Informativa d’Interior, Comerç i Comunicació, es fa una 
explicació del dictamen, manifestant que com sabeu es porta aquest acord al 
Ple perquè és una quantitat mínima però genera una despesa plurianual. 
L’adjudicació es fa a l’empresa que va ofertar millors preus. 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per unanimitat dels 
assistents. 
 
Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC, senyors/es José Montilla Aguilera, Vicenç Badenes 
Teixidó, Antonio Balmón Arévalo, Susana Cordero Rojas, Sergi Fernández 
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Mesa, Juan Antonio García Díaz, Cristina Gasull Martínez, Judith Ibáñez 
Vives, Llorenç Luna Rodríguez, Manuel Luque del Rio, Perfecto Madrid Olmos, 
Antonio Martínez Flor, Aurora Mendo Sánchez, José Luis Morlanes Galindo, 
Gloria Récio Díaz i Ramon Salabert Parramón. 
 
Grup Municipal d'IC-V, senyora Carmen Romero López i senyors Arnau 
Funes Romero i Miguel López Sánchez. 
 
Grup Municipal del PP, senyora Mª Isabel Espinosa Fernández. 
 
Grup Municipal de CiU, senyor Nèstor Artís i Villena.  
 
Grup Municipal d’EUiA, senyor Ignacio Flórez Barrón. 
 
Grup Municipal d’ERC, senyor Joan Tardà i Coma. 
 
Grup Municipal Mixt, senyors Alberto García Llorente i Antonio Naranjo 
Hijos. 
 
 
 
 
 
PROPOSTES DE LA COMISSIÓ INFORMATIVA DE PLANIFICACIÓ, ECONO-
MIA I HISENDA 
 
 
 4.- Aprovació inicial del Pressupost General de l’Ajuntament per 
a l’exercici 2.003. 
 
 DICTAMEN 
 
 “L’Alcaldia-Presidència, d’acord amb allò previst en l’article 149, de 
la Llei 39/1988 Reguladora de les Hisendes Locals i l’article 18 del Reial 
Decret 500/1990 ha format el Projecte de Pressupost General de l’Ajuntament 
per a l’exercici 2003, que ha estat informat favorablement per la Comissió 
Informativa de Planificació, Economia i Hisenda, per la qual cosa el 
sotasignant proposa al Ple de l’Ajuntament l’adopció dels següents  
 

ACORDS 
 
 Primer.- Aprovació inicial, de conformitat amb l’establert a l’article 
112 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril i a l’article 149.5 de la Llei 39/1988 de la 
Llei Reguladora d’Hisendes Locals, del Pressupost General per a l’exercici de 
2003, integrat pels Pressupostos de l’Ajuntament, de l’Institut Municipal 
d’Educació, del Patronat Municipal de Ràdio Cornellà i de les Empreses 
Municipals amb capital íntegrament local; Societat Promoció Econòmica de 
Cornellà, Societat Anònima (PRECSA), i Societat de Desenvolupament Urbà de 
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Cornellà, Societat Anònima (EMDUCSA) i, el resum dels quals segons l’estat de 
consolidació per capítols pressupostaris i expressats en euros són del següent 
tenor literal: 
 

PRESSUPOST GENERAL 2003 
 

ESTAT DE CONSOLIDACIÓ 
ESTAT DE DESPESES 
 

CAPITOL DESCRIPCIO  AJUNTAMENT I.M.E. RADIO PRECSA EMDUCSA OP.INTERNES TOTAL 

1  DESPESES PERSONAL 16.195.896,00 1.392.601,00 150.611,00 1.136.370,00 805.000,00 0,00 19.680.478,00

2  BENS I SERVEIS  16.472.650,00 544.755,00 36.695,00 1.530.448,00 18.763.041,75 -162.421,09 37.185.168,66

3  DESPESES FINANC.  356.015,00 0,00 0,00 600,00 4.416,86 0,00 361.031,86

4  TRANSF.CORRENTS  4.920.507,00 34.380,00 0,00 0,00 0,00 -845.967,00 4.109.220,00

 OPERACIONS 

CORRENTS 

37.945.068,00 1.972.036,00 187.306,00 2.667.418,00 19.572.458,61 -1.008.388,09 61.335.898,52

6  INVERSIONS REALS  18.678.961,00 56.534,00 0,00 100.470,00 12.020,24 0,00 18.847.985,24

7  TRANSF.CAPITAL  191.054,00 0,00 0,00 0,00 0,00 -157.004,00 34.050,00

8  ACTIUS FINANCERS  0,00 0,00 0,00 0,00 9.015.182,00 -9.015.182,00 0,00

9  PASSIUS FINANCERS  1.780.000,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00 1.780.000,00

 OPERACIONS DE 

CAPITAL 

20.650.015,00 56.534,00 0,00 100.470,00 9.027.202,24 -9.172.186,00 20.662.035,24

 TOTAL DESPESES  58.595.083,00 2.028.570,00 187.360,00 2.767.888,00 28.599.660,85 -10.180.574,09 81.997.933,76

 

ESTAT D’INGRESSOS 

 

CAPITOL DESCRIPCIO  AJUNTAMENT I.M.E. RADIO PRECSA EMDUCSA OP.INTERNAS TOTAL 

1  IMPOSTOS DIRECTES 21.650.670,00 0,00 0,00 0,00 0,00  21.650.670,00

2  IMPOSTOS 

INDIRECTES 

875.074,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00 875.074,00

3  TAXES I ALTRES 

ING. 

 3.949.438,00 715.339,00 62.106,00 1.952.684,00 0,00 -162.421,09 6.517.145,91

4  TRANSF.CORRENTS  14.466.841,00 1.247.621,00 124.600,00 664.474,00 0,00 -845.967,00 15.657.569,00

5  ING.PATRIMONIALS  10.046.717,00 9.076,00 600,00 46.658,00 9.702.479,61 -9.015.182,00 10.790.348.61

 OPERACIONS 

CORRENTS 

50.988.740,00 1.972.036,00 187.306,00 2.663.816,00 9.702.479,61 -10.023.570,09 55.490.807,52

6  ALIENACIO 

INVERSIONS 

780.808,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00 780.808,00

7  TRANSF.CAPITAL  2.650.788,00 56.534,00 0,00 100.470,00 0,00 -157.004,00 5.257.287,00

8  ACTIUS FINANCERS  0,00 0,00 0,00 3.602,00 18.897.181,24 0,00 18.900.783,24

9  PASSIUS FINANCERS  1.568.248,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00 1.568.248,00

 OPERACIONS DE 

CAPITAL 

7.606.343,00 56.534,00 0,00 104.072,00 18.897.181,24 -157.004,00 26.507.126,24

 TOTAL INGRESSOS  58.595.083,00 2.028.570,00 187.306,00 2.767.888,00 28.599.660,85 -10.180.574,09 81.997.933,76

  
 Segon.- Aprovar les Bases d’Execució del Pressupost General per a 
2003. 
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 Tercer.- Exposar al públic i donar al present acord la publicitat 
establerta a l’article 150 de la Llei 39/1988 Reguladora de les Hisendes Locals. 
 
 Quart.- El present acord s’entendrà aprovat definitivament, si 
durant el termini d’exposició al públic no es presenten reclamacions.” 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del senyor Ramon Salabert Parramon, com a President-
Delegat de la Comissió Informativa de Planificació, Economia i Hisenda, es fa 
una explicació del dictamen, manifestant que avui formulem la presentació del 
pressupost per a l’exercici 2003, un pressupost que té alguna singularitat 
perquè és el darrer pressupost que es presenta dintre del context del mandat 
municipal, i, per tant, això, d’alguna manera, ha condicionat l’elaboració de 
les línies d’actuació política de gestió d’aquest pressupost per al 2003. Tenint 
en compte que hi ha unes eleccions municipals al mes de maig i que el 
pressupost ha d’estar gestionat tot l’any, es plantegen com a prioritats 
polítiques fonamentalment aquells temes que siguin rellevants d’anar acabant 
amb el que ha estat el desenvolupament del programa polític amb el que 
aquest Grup Municipal es va presentar a les eleccions, conjuntament amb les 
aportacions del Grup d’Iniciativa per Catalunya. 
 
 L’altra singularitat és la precarietat amb que hem hagut d’elaborar 
l’estructura d’ingressos del pressupost municipal derivada de la reforma que 
s’ha fet de la Llei d’Hisendes Locals que, a dia d’avui, encara no està aprovada 
definitivament, tot i que tenim el darrer text que ja ha estat elaborat pel Senat, 
i no ha estat una reforma exclusivament d’un retoc, sinó que ha estat una 
reforma en profunditat de la Llei d’Hisendes Locals.  
 
 Senzillament, el que ha representat un cop s’avalua el text de la 
Llei, és, en primer lloc, una previsible disminució dels ingressos de les 
finances municipals. Concretament en aquest Ajuntament hi haurà menys 
ingressos l’any 2003 com a conseqüència d’aquesta Llei d’Hisendes Locals. 
 
 També genera una sèrie de figures impositives noves, que fins i tot 
donen possibilitat als Ajuntaments de poder aplicar-les,  i suposo que és 
perquè com que ja es té tan clar que hi hauran menys ingressos, aleshores el 
que et diuen és, tingui vostè la possibilitat d’augmentar els impostos i 
d’aquesta manera quedarà clar que els augmenta vostè i no els augmento jo, i 
així jo ja he quedat bé amb els que hi havia de quedar bé dient que els 
rebaixo. Això és provablement el cercle viciós, -no virtuós en aquest cas-, en el 
que està instal·lada aquesta Llei. 
 
 Una altra qüestió, continua manifestant el Sr. Salabert,  és que ha 
estat presentada sense possibilitat de marge de maniobra per a  
consideracions ni per el que té d’afectació la seva posada en funcionament. 
D’entrada, la part de transferències de l’Estat que es modifiquen també amb 
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aquesta Llei no entren en vigor fins el 2004, per tant, tots els elements 
compensatoris possibles no els tindrem fins l’any 2004, però la supressió dels 
ingressos sí que queden definitivament instaurats al 2003, i, a més a més, 
això tenim l’obligatorietat de posar-ho en marxa el mes d’abril que és el 
període transitori que ens dóna la normativa. Però a més, no tenim els censos 
que han de propiciar fer els càlculs i l’expedició de rebuts als contribuents 
d’aquelles empreses que facturin més d’un milió d’euros ni d’aquestes noves 
figures impositives com pot ser aquesta cèlebre taxa de la telefonia mòbil, amb 
la qual cosa s’haurà de saber dels operadors que ens donin informació 
respecte a aquests temes. 
 
 És a dir, no tenim absolutament res que ens permeti fer una 
estimació real del conjunt dels ingressos, però sí que en tenim una de clara, i 
és el que s’hagués recaptat per IAE l’any 2003, de no haver-se tocat res, i el 
que es recaptarà en funció de la nova Llei. Això ens fa pensar que podríem 
estar amb una “forquilla” d’entre set-cents mil a un milió d’euros, més o 
menys, de disminució directa.           
 
 Totes les compensacions possibles com que no les podem 
quantificar, és materialment impossible, no sabem aquesta “forquilla” quant 
acabarà sent, ho veurem quan ho recalculem.  
 
 Això afegit a quelcom que entrava en vigor també l’any 2003, i que 
ja era d’obligat compliment, com el tema d’estabilitat pressupostària, és a dir, 
que no podies buscar elements de finançament a llarg termini a través dels 
crèdits, malgrat tinguessis capacitat per poder-te endeutar, sinó que tan sols 
pots utilitzar els crèdits de l’estalvi que siguis capaç de generar en l’exercici 
pressupostari entre la diferència d’ingressos i despeses, doncs comporta unes 
limitacions molt importants en el pressupost municipal. 
 
 Això en termes estrictament tècnics ja que en termes polítics 
provablement hi haurà després ocasió de parlar i em pugui referir en la Moció 
que després s’haurà de debatre. En termes purament tècnics, les coses 
agradaran o no, però són així, sense dir absolutament cap mentida, és a dir, 
és cert que hi haurà molta gent que deixarà de pagar l’IAE, i nosaltres ja vam 
dir que podrien haver-lo suprimit completament i no haguéssim posat cap 
objecció sempre i quan dintre d’un marc de finançament local es tingués clar 
allò que s’ha de finançar i els serveis que han de prestar els municipis, perquè 
tampoc tenim cap espècie d’afició especial a gestionar l’Impost d’Activitats 
Econòmiques, però no solament no han acontentat a tothom derogant l’IAE, 
sinó que, a més a més, ens han perjudicat amb el que havíem d’ingressar i 
d’aquesta manera la financiació de molta part dels serveis municipals. 
 
 Fent un símil és com convidar a sopar a tots els veïns, i quan s’ha 
acabat el sopar i has quedat la mar de bé veient que tots han sopat i que ha 
quedat clar que tu els has convidat, dir-li al del costat que et deixi la VISA per 
pagar el sopar i que després ja ho trobarem al llarg de l’exercici següent. Més o 
menys aquesta és una mica la imatge que ha quedat, que paguem la “juerga” i 
uns altres pretenen vendre que han fet aquesta operació.             
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 Què vol dir això que acabo d’explicar?, doncs vol dir que hem 
intentat autolimitar-nos les previsions d’ingrés de manera que volent ser 
rigorosos amb totes les polítiques de despeses a tots els departaments i amb 
les activitats d’inversió necessàries per a la ciutat de Cornellà, doncs no 
comprometre unes despeses que després per aquesta minoració d’ingressos 
s’haguessin hagut de retallar al llarg de l’exercici. 
 
 Això ens ha fet fer unes previsions d’ingressos molt més austeres de 
les que haguéssim hagut de fer si haguéssim tingut la mateixa normativa tot i 
que -ja deia abans- que tampoc és que estiguéssim especialment d’acord. 
 
 Traduït en xifres parlaré només dels grans agregats perquè el detall 
de xifres, a més a més de què heu tingut sessions més que suficients per 
poder-ho avaluar en les comissions informatives, avui també teniu tot el detall 
en el propi dossier del qual els que sou membres de les comissions 
informatives ja fa gairebé deu dies que en disposeu. 
 
 El pressupost que sotmetem a consideració, continua manifestant el 
Sr. Salabert,  estaria en un import de 58.595.083,- euros, estrictament el de 
l’Ajuntament, i d’aquest pressupost, 39.725.068,- euros correspondrien a allò 
que diem operacions corrents o despeses de funcionament dintre dels 
diferents departaments i de les polítiques d’actuació entre els diferents 
departaments, i, 18.870.015,- euros correspondrien a les inversions previstes 
per l’any 2003. 
 
 Si a això li afegim els programes o les actuacions de les 
transferències municipals a l’Institut Municipal d’Educació i a Ràdio Cornellà, 
estaríem parlant d’un pressupost d’Ajuntament i d’Organismes Autònoms de  
60.810.959,- euros aproximadament uns 10.000.000.000,- milions de 
pessetes. 
 
 En termes percentuals dir que en la despesa corrent, que és 
quelcom que sempre ens preocupa molt tenir-ho contingut, malgrat tot, puja 
un 5,47%, i en això “flaco favor” ens ha fet l’efecte de la inflació que tancarà, 
aproximadament, en torn al 4% si no puja més, però, aquests efectes 
inevitablement fan que totes les despeses que tenim en contractes i que estan 
subjectes a revisió de preus, aquest desllisament d’aquest 4%, gairebé amb 
seguretat vindrà. 
 
 On es produeix una forta contenció per equilibrar tant la minoració 
d’ingressos com les circumstàncies amb les que estem dintre de la limitació de 
crèdit és en el capítol inversor on hi ha un 6% aproximadament  de menys en 
relació amb la programació d’inversions de l’exercici anterior, i això sovint fa 
que tant en polítiques de despeses d’aquelles d’actuacions no obligatòries, com 
en temes d’inversió, el que fem és prioritzar més, afinar més i dilatar més en el 
temps coses que es podrien fer cas de poder gaudir dels recursos necessaris 
per fer front a les demandes que tenim en el context de la ciutat. 
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 En el cas de l’IME el pressupost està en 2.028.570,- euros i en el 
cas de Ràdio Cornellà 187.306,- euros. El pressupost consolidat municipal 
agregant també les empreses PRECSA i EMDUCSA estaria en 81.997.933,- 
euros. 
 
 Amb tot això prioritzem i el primer que hem de fer és tots els serveis 
obligatoris de l’Ajuntament, com és el manteniment, clavegueram, neteges 
viàries, etc., o sigui tot allò que forma part de la partida dels Departaments de 
Via Pública i Serveis Generals, Capítol I, com és natural, i després entraríem a 
tota la sèrie de programes de sanitat i protecció social que aquí, malgrat totes 
aquestes contencions, creix un 5.69% el conjunt del programa. El programa 
d’educació i joventut té un creixement d’un 6%. El programa d’Urbanisme, 
Manteniment i Serveis té un creixement d’un 8,79% aquí, perquè queden molt 
concentrats tots els programes de gestió obligatòria, i, els programes de 
Cultura i  Esports un creixement del 2%, el de Cooperació i Solidaritat un 
3,38%. El programa de Medi Ambient un 4,5%, i tots els temes relacionats 
amb ocupació que ara formen part de l’Àrea de Treball un creixement d’un 
2,5%, tenint en compte les previsions o estimacions dels plans d’ocupació i 
pactes territorials. 
 
 En temes d’inversions només destacar el paquet d’inversions en 
infraestructures més rellevant que és el que bàsicament hi havia en marxa a 
l’exercici 2002, i no posem cap novetat sinó que simplement seguim tots els 
contractes que teníem previstos per poder fer front als acabaments d’aquestes 
inversions. Per citar les més rellevants parlaríem de 400.000,- euros previstos 
per continuar el tema relacionat amb l’adquisició de terrenys de tot el projecte 
de Ribera-Serrallo, per precaució de veure com acaba tot el tema de la 
impugnació de preus. També apareixen els temes relacionats amb la 
rehabilitació de Can Suris, l’acabament de la primera fase i l’inici de la segona 
fase d’aquesta rehabilitació, i el tema del Dipòsit de Laminació del Camp de 
l’Empedrat que és una obra important de 4.000.000,- d’euros, i la continuïtat 
del projecte que entrarà en fase de construcció definitiva en el 2003 de 
l’equipament esportiu amb un import de 8.896.000,- d’euros. 
 
 D’aquest conjunt d’inversions, una part important ve amb 
financiació externa, en el cas del Dipòsit de Laminació hi ha col·laboració de El 
Corte Inglés-Hipercor i dels Fons de Cohesió, i en el cas del projecte de Ribera-
Serrallo, no és que sigui financiació externa, és una transferència interna que 
ja vam fer al seu moment, per part d’EMDUCSA d’aproximadament 
9.000.000,- d’euros, i aquest any també aquesta part d’inversió va 
acompanyada de la segona part de la transferència que en el seu moment 
portarem al plenari quan fem les aplicacions de dividends d’EMDUCSA a 
l’Ajuntament. 
 
 I això de forma genèrica perquè un pressupost consolidat de gairebé 
13.000.000.000,- de pessetes té moltes vicissituds, però crec que ha estat 
amplament debatut amb tots els grups i amb tots els departaments que, a més 
a més, participen molt activament en l’elaboració del pressupost. Ha estat 
discutit vàries vegades i sobretot aquest any haig d’agrair públicament als 
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meus companys de Govern, a tots sense excepció, la disponibilitat que han 
tingut per fer uns ajustos de contencions importants per poder fer front a la 
davallada d’ingressos derivada d’aquesta Llei que avui ha estat aprovada en el 
Congrés de Diputats. 
 
 
 En aquest moment s’incorpora a la sessió el Regidor del Grup 
Municipal Socialista senyor Llorenç Luna Rodríguez. 
 
 
 A continuació intervé el senyor Ignacio Flórez Barrón, com a 
Portaveu del Grup Municipal d’EUiA, per manifestar que el seu Grup està 
d’acord amb bastants coses de les que explicava el Sr. Salabert i més en una 
situació com la que es dóna aquest any, amb aquesta Llei que crea tot un 
seguit de problemes per concretar el funcionament i fins i tot quins seran els 
ingressos. 
 
 Hi ha dues coses a banda de tot això que, per a nosaltres, són 
determinants i vull explicar-les molt breument. 
 
 Primer, com sabeu, a tota la legislatura nosaltres hem demanat que 
el pressupost fos elaborat amb uns criteris molt més participatius, i quan dic 
això, en principi, m’estic referint als grups de l’oposició, a la possibilitat 
d’intervenir en el debat que des de cada una de les àrees o departaments 
haguéssim pogut tenir per veure quins eren els projectes d’inversions i de 
polítiques a desenvolupar des de diferents àmbits. Qüestions d’inversions en 
projectes urbanístics, programes socials, culturals, medi ambientals, etc. Això 
des del punt de vista intern, però nosaltres creiem que aquí mateix, en aquest 
ajuntament, hem aprovat i ens hem adherit a fòrums, com el de Porto Alegre 
on un dels eixos fonamentals és la participació amb les entitats, i bé, tot això, 
aquí, igual que cada any, això es queda en un parell de sessions de la 
Comissió Informativa amb molt poc temps per debatre i ja està. 
 
 A més a més, fa uns dies vosaltres heu presentat a les entitats el 
pressupost, i avui se’ns ha lliurat no el projecte sinó el pressupost acabat 
abans de què aquest Ple ho aprovi, per tant, aquest és un tema que 
considerem cabdal. 
 
 Per una altra banda, continua manifestant el Sr. Flórez, nosaltres 
hem demanat des del primer moment un canvi en el debat i el projecte, i en 
com s’havia de desenvolupar la zona Ribera-Serrallo, tot el tema del parc 
esportiu i demés, i aquest pressupost té un partida important d’inversions  en 
aquell projecte.  
 
 Les raons estan més que exposades, i en síntesi, això que hem dit 
penso que és suficient, i, per aquestes dues raons nosaltres votarem en contra 
d’aquest pressupost. 
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 Seguidament pren la paraula el senyor Joan Tardà i Coma, com a 
Portaveu del Grup Municipal d’ERC, per manifestar que “com que el peix ja 
està venut” nosaltres ens limitarem a llegir un petit text ja que crec que no té 
sentit la discussió, i diu així: 
 
 “El Grup Municipal d’ERC votarà per quarta vegada en contra del 
projecte de pressupost municipal que presenta la majoria política del Plenari 
Municipal. Enguany, tornarem a rebutjar el pressupost perquè el Govern no 
ha tingut cap interès a comptar amb el nostre Grup Municipal. 
 
 Certament, el Govern Municipal no hi té cap obligació ètica ni, 
evidentment, cap necessitat política. La qual cosa significa que cap de les 
alternatives o suggeriments que ERC hagués pogut presentar no hi seran 
reflectits. Aquesta trajectòria, de fet, ha estat la practicada  pel Govern en 
aquests darrers anys. I si ho ha estat en els tres primers, què no ha d’ésser en 
el pressupost del 2003, any en què se celebraran eleccions locals.  
 
 Val a dir que, en el supòsit que l’alcalde hagués actuat d’altra 
manera, és a dir convocant-nos per parlar del pressupost (cosa que no ha fet 
ni per això ni per cap altre assumpte al llarg de tres anys i mig per raó de les 
moltes obligacions que té  i de tant enfeinat que va per treballs al marge de 
l’alcaldia) haguéssim posat damunt la taula unes peticions mínimes, d’acord 
amb la reduïda representació política independentista i republicana. 
  
 Li haguéssim demanat, al senyor alcalde, un canvi de la praxis 
política  amb què s’encaren els pressupostos municipals, tot reclamant-li que 
obrís el procés a la participació de la ciutadania. Possiblement, se’ns podria 
argumentar que el compromís electoral presentat als ciutadans no l’obliga a 
plantejar-s’ho. Cal tenir present, no obstant, dues variables que, segons el 
nostre criteri, converteixen en urgent l’acceptació de la participació ciutadana 
en l’elaboració i gestió dels pressupostos. D’una banda, la velocitat amb què 
s’han anat imposant en termes teòrics la necessitat de convertir la ciutadania 
en part protagonista del creixement i de la gestió per afermar les bases del 
concepte de “ciutat sostenible”. D’altra banda, la realitat actual. Cada vegada 
és menor l’interès que mostren els ciutadans envers la cosa pública. I, fins i 
tot els pressupostos, passen sense pena ni glòria: només cal observar com any 
rere any minven els representants de les entitats assistents a l’acte de 
presentació, per no fer referència al poc interès que palesen o als comentaris 
que es poden escoltar quan les “autoritats” no són presents.  
 
 No avalem, doncs, els procediments d’aquest pressupost, màxim si 
tenim present que és a través del municipalisme per on podria avançar-se, de 
debò, en la regeneració de la vida democràtica. Haguéssim demanat, doncs, al 
Govern voluntat política de fer camí. Objectiu al qual el Govern s’hauria de 
sentit lligat per raons ideològiques i tàctiques (en pocs municipis com el de 
Cornellà el centre esquerra gaudeix d’una majoria electoral tan confortable per 
poder dur a terme experiències enriquidores per a traçar nous camins de 
progrés polític).  
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 Val a dir que, arribats a aquest punt, si haguéssim aconseguit un 
mínim de compromís ens hauríem plantejat donar suport els pressupostos. 
Haguéssim supeditat, doncs, disconformitats pel que fa a algunes partides a 
l’assumpció de canvis de caràcter estratègic, perquè les considerem de major 
calibre. 

 
 Però aquest no ha estat el cas. Per la qual cosa esmentarem algunes 

referències concretes de caràcter pressupostari (a algunes, tan sols, perquè no 
cal tampoc estendre’ns gaire donat que ja sabem que la majoria política és 
impermeable a tot allò que puguem manifestar). 

 
 Destaquem, en primer lloc,  que una bona part de les inversions 
han estat susceptibles de merèixer el nostre suport. En aquest sentit, recordo 
que hem estat signant del Pacte de l’Habitatge o el vot afirmatiu al complex 
esportiu de Ribera-Serrallo. 
 
 En segon lloc, però,  tampoc no volem deixar de dir que mantenim 
criteris diferents respecte a alguns àmbits de l’actuació municipal que, 
lògicament, tenen una traducció a nivell de partides. 
 

 ¿Com podem estar d’acord amb la partida de Solidaritat i 
Cooperació si el punt de partida ha d’ésser el 0,7 i no arribem encara al 0,3? 
Ja sabeu que no estem d’acord amb les trampes que s’hi fan. O es fa el 
còmput sobre la xifra absoluta d’ingressos o augmentem el percentatge. 

 
 ¿Com podem estar d’acord amb la partida assignada als sous dels 
càrrecs electes si des del primer dia que som al Plenari vam deixar dit que els 
sous eren excessius? (i d’igual manera mantenim que és immoral que alguns 
alts funcionaris, alhora tinguin treballs complementaris en empreses 
municipals). 
 
 ¿Com podem estar d’acord amb les partides de publicitat si 
l’actuació de la institució municipal no està sotmesa a un protocol d’actuació 
que faci imperar el seny i l’equanimitat per no arribar a situacions tan 
esperpèntiques com ara la que es reflecteix de la presència d’un text de 
l’alcalde en les tapes d’un conte adreçat als nenes que inicien l’escolaritat als 
tres anys. 
 
 ¿Com podem estar d’acord amb la no inclusió d’una partida 
destinada a la Casa d’Acollida tal com, any rere any, es ve reclamant? 
 
 ¿Com podem estar d’acord amb la partida destinada a la revista 
Cornellà Informa si s’impedeix als ciutadans votants de forces polítiques 
alienes al Govern conèixer llur posicionament davant de cada un dels fets i de 
les informacions transmeses, de les quals tan sols es dóna a conèixer la visió 
de la majoria, tot deixant que aquest assumpte es vagi complicant de manera 
que acabarà essent, desgraciadament, un motiu de grans desavinences entre 
nosaltres? 
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 No volem fer més llarg el llistat. No té cap sentit, perquè és el 
Govern qui té la legitimitat per fer i desfer el “seu” pressupost”. Tan sols volem 
fer avinent que el Grup Municipal d’ERC, conscient que a més de ser molt 
minoritari és a l’oposició, coneix perfectament les seves limitades possibilitats 
d’influència, raó per la qual amb poc ens haguéssim conformat. Tanmateix, no 
és  voluntat del Grup Municipal Socialista acceptar propostes de l’esquerra 
plural.  Esperàvem, això sí ajut d’IC-V, cosa que no hem trobat en cap 
moment, per la qual cosa volem acabar amb la següent dita: “No hay peor rico 
que el nuevo ni peor cristiano que el converso.” 
 
 Tot seguit pren la paraula el senyor Nèstor Artís i Villena, com a 
Portaveu del Grup Municipal de CiU, per manifestar que creu que aquests 
pressupostos tenen un creixement moderat i que s’ajusten a la situació 
d’incertesa que el Projecte de Modificació de la Llei Reguladora de les Hisendes 
Locals, porta a una situació que a hores d’ara encara no sabem amb seguretat 
el que es podrà recaptar. 
 
 Malgrat que creiem que tècnicament aquests pressupostos són 
correctes perquè encara que no hem tingut suficientment temps per estudiar-
los en profunditat, no deixen de ser els pressupostos del Partit Socialista, el 
que governa, vull dir que no són els pressupostos que Convergència i Unió 
faria, i, per aquest motiu el nostra vot serà l’abstenció, 
 
 
 En aquest moment s’absenta de la sessió el Regidor del Grup 
Municipal Socialista, senyor José Luis Morlanes Galindo. 
 
 Acte seguit pren la paraula la senyora Mª Isabel Espinosa 
Fernández, com a  Portaveu del Grup Municipal del PP, per manifestar que, en 
principi, no entrarà en el debat de la Llei de Finançament Local perquè, com 
que després hi haurà suficient motiu per fer-ho, i com el Sr. Salabert ha fet 
al·lusió a això, no entraré en el debat, encara que ha de quedar clar que no 
estic conforme amb les dades que dóna de recaptació i que ja en vàries 
ocasions li he dit i emplaçat a què quan acabi l’any ho comprovem entre tots i 
esperem que no siguin aqueixes xifres que ell diu. 
 
 Jo no votaré en contra perquè com sigui que no em considero la 
germana ni menor ni més gran de les forces d’esquerra, doncs em puc 
permetre el luxe de, per coherència amb el que he vingut fent durant tot 
aquest temps –malgrat que no són els pressupostos que faria el Partit Popular-
, no votar en contra perquè en aquests pressupostos entren projectes que el 
Partit Popular ha aprovat i, per coherència, el meu vot serà d’abstenció, 
perquè no puc votar en contra de quelcom que he aprovat durant aquesta 
legislatura. 
 
 Dit això i que no són els pressupostos que faria el Partit Popular, i 
com que soc pionera en aquest Ple en llegir papers, cosa que despertava la 
ironia, i ara veig i comprovo que sembla ser que és un hàbit que va calant, 
doncs llegiré també el meu comunicat: 
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 “Aquests pressupostos a l’igual que els de l’any passat són uns 
pressupostos aliens a la ciutadania que veuen com cada any –l’any passat el 
4%, aquest any un 3%- continuen pujant 81.997.933,- euros i que en pessetes 
són més de 13.000.000.000,- de pressupost consolidat, és molt diner, i els 
ciutadans no poden ni han de ser invitats de pedra sense saber com es gasta 
el seu diner. 
 
 El teixit associatiu i la ciutadania individualment han de participar 
donant idees sobre quines són les prioritats d’aquest pressupost, evidentment, 
no en fer-ho, ja que això correspon als tècnics però si hem anat dient i veig 
que se sumen més grups, que la participació és prioritària i essencial. En 
aquesta legislatura ja no pot ser, però espero que el partit que governi en la 
pròxima tingui en compte això. 
 
 Per a nosaltres l’administració local hauria de ser –si nosaltres 
fóssim els que governéssim- com una empresa, nosaltres i els ciutadans els 
consellers. Això ho he pogut comprovar, encara que per assumptes que no 
venen al cas i que tots sabem, el Partit Popular no pot participar en tots els 
consells i ho he comprovat l’altre dia en el Consell d’Assumptes Socials, com 
les reivindicacions de fa força temps dels ciutadans/es d’aquesta Ciutat, no 
s’han complert o no es tenen en compte. 
 
 També he pogut comprovar el desànim dels pocs representants que 
van assistir, en què es compleixi. 
 
 La primera cosa que ha de tenir en compte uns pressupostos d’un 
govern que es vulgui anomenar “social”, ha de ser les necessitats del 
ciutadans/es, l’atenció a la gent, el seu benestar, és la primera cosa. Els 
serveis, l’atenció al públic, la gestió dels seus assumptes, atendre i resoldre les 
seves queixes. L’assistència en sanitat, l’educació i els serveis socials són els 
primordials punts que el Partit Popular prendria com a iniciativa. 
 
 De totes aquestes, els serveis socials, -per a mi en especial- ho 
elevaria a la categoria de prioritat màxima, i en aquest ajuntament haig de dir 
que és el germà pobre dels pressupostos ja que 104.991.000,- pessetes per a 
una població com la de Cornellà és una quantitat irrisòria. 
 
 Al mateix temps nosaltres pensem que se ha de ser més auster en 
despeses supèrflues –per a nosaltres dic- i de clara rendibilitat política per al 
partit que governa. En la contractació del personal –com he dit abans- més 
austers, clars i transparents, ja que tenim una empresa  -i dic que continuo 
considerant l’Ajuntament de Cornellà una empresa- que potser sigui la més 
nombrosa en treballadors en tota la ciutat, perquè jo he comptabilitzats 600, 
encara que crec que són uns quants més, amb un pressupost de 
2.688.408.636,- pessetes, i crec que és molt diner. 
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 També reduiríem despeses en allò que són festes i en allò que 
denomino d’alguna manera una mica amistosa “ folklore”, perquè hem de ser 
més austers. 
 
 Reducció en els pressupostos de propaganda i premsa, en les 
despeses de representació, dietes, etc. etc. Prioritat en les necessitats  dels 
ciutadans/es i també en tot allò que es pugui ser més austers.  
 
 Hi ha molta despesa en premsa –no donaré dades, encara que les 
tinc aquí, però tots ho sabem- i en follets propagandístics que després acaben 
donant un doble treball –després del que han costat- ja que s’han de reciclar, 
recollir-los dels carrers, etc. etc. Són despeses que el Partit Popular els 
reduiria.” 
 
 Seguidament intervé la senyora Carmen Romero López, com a 
Portaveu del Grup Municipal d'IC-V, per manifestar que el seu Grup –com 
tothom sap ja- ens sentim corresponsables d’aquests pressupostos i no cal 
que insistim en les circumstàncies especials d’aquest any. 
 
 Creiem que aquesta reforma que ja està aprovada obliga als 
ajuntaments, o bé a una rebaixa de les prestacions de serveis públics, o bé a 
un increment de la pressió fiscal a la ciutadania, i que aquest ajuntament, 
amb un bon criteri de progrés i d’esquerres, ha decidit no fer pressió fiscal a la 
ciutadania, ja que cal recordar que només pugem un 3%, mentre que l’IPC  
augmentarà segurament més del 4%, i el que fem és aplicar polítiques 
d’esquerra i no deixar de fer cap cosa de les que teníem previstes fer com 
polítiques socials.  
  
 Voldria recordar que aquest ajuntament en aquest moment està 
fent coses com prioritzar l’accés als habitatges públics i de lloguer i de 
protecció oficial. Es continua potenciant l’ensenyament preescolar amb noves 
escoles bressol, i continuem lluitant i ampliant la lluita contra l’exclusió 
social, apostem per la millora de les infraestructures del transport públic i pel 
foment de les energies renovables. Treballem per la millora de la sanitat i de 
l’ensenyament públics, cosa que no fa el partit del Govern. Dotem també amb 
partides pressupostàries temes com poden ser la seguretat, la cooperació, 
l’atenció a les dones maltractades, la immigració, la sinistralietat laboral, el 
medi ambient, etc.  Tot això crec que ho ha demostrat millor que jo, el Tinent 
d’Alcalde d’Hisenda, i sense que suposi una càrrega social per a la ciutadania 
de Cornellà. 
 
  Nosaltres creiem que aquests pressupostos són uns pressupostos 
que des del punt de vista polític, obeeixen als acords que mantenim el PSC i 
IC-V des del principi del mandat, un acord de progrés per a la ciutat de 
Cornellà, i així ho entenem. Per tant, a la part que nosaltres hem elaborat i 
hem estat corresponsables, hem intentat subsanar aquelles coses amb les que 
no estàvem totalment d’acord amb la metodologia dels companys del Govern, i 
m’estic referint a què tothom parla de la participació ciutadana i nosaltres 
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també creiem que els pressupostos han de ser més participatius i ho hem 
intentat fer des de les àrees o els departaments en els quals governem. 
 
 Nosaltres hem explicat dintre dels Consells que portem, tant des de 
Serveis Socials com dels Medi Ambient, quins eren els eixos vertebradors del 
nostre pressupost, i quines eren les prioritats i per què es decidien unes coses 
i no altres, i amb suficient temps perquè es pugui parlar. En el cas de Medi 
Ambient això es va fer ja el mes d’octubre, quan teníem una idea bastant 
determinada de com aniria en el pressupost per al nou any. 
   
 Per tant, nosaltres creiem que sí que cal millorar tot l’esforç de 
presentació pública que es fa, treure-li més rendebilitat, fer-lo amb més 
temps, dedicar-se a fer-ho amb entitats i també amb grups que siguin no 
només entitats sinó  també d’altres tipus que puguin haver a la ciutat i que 
puguin tenir opinió, i inclús gent particular, i en definitiva, endegar un procés 
més ordenat i més ampli per debatre en conjunt el que és el pressupost 
bàsicament inversor, o una part del pressupost d’inversió dels pressupostos 
generals. Evidentment, hi ha unes parts que són inamovibles i jo no crec que 
en cap moment s’hagi d’estudiar entre tota la gent si es necessita un 
treballador més o menys dintre de la plantilla de l’ajuntament, perquè penso 
que tothom té molt clar que si un lloc de treball o una feina surt amb una 
persona, no calen dues, per tant, això no cal debatre’l. 
 
 Sí que penso que hi ha temes que són d’interès general, propostes i 
projectes de futur que caldria discutir amb més temps amb molta més gent. 
 
 Per tant, nosaltres, malgrat que no ens creiem nous en aquest 
terreny, sempre que hem aprovat els pressupostos, ho hem fet amb propostes 
amb projectes que no eren partícules que es disgregaven d’altres coses, o 
coses més o menys secundàries, sinó amb projectes que responien a uns 
projectes polítics i d’intervenció per a tota la ciutadania i per la millora de tota 
la ciutat de Cornellà. 
 
   
 En aquest moment s’incorpora a la sessió el Regidor del Grup 
Municipal Socialista, senyor José Luis Morlanes Galindo.              
 
 
 Acte seguit pren la paraula el senyor Ramon Salabert Parramon, 
com a President-Delegat de la Comissió Informativa de Planificació, Economia 
i Hisenda, per manifestar que vol intervenir en relació a alguns del comentaris 
que crec que m’afecten directament. Dir en el cas d’EUiA, que el Sr. Flórez ha 
esmentat una qüestió que és l’única a la que li vull fer una observació, i tot 
l’altre, evidentment, ho respecto ja que és la seva opinió. 
 
 És el tema de la metodologia de gestió pressupostària, i dic 
metodologia en quant a temps per poder participar. Óbviament, els 
pressupostos tenen un calendari i un ritme de funcionament, però li recordo 
que el 21 de novembre ja vam arrencar l’estructura pressupostària, el 5 de 
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desembre vam tenir una altra sessió, el 12 de desembre hi va haver una altra  
sessió, i un programa de ràdio al mig, i, a més a més, tota la informació a 
mida que s’anava elaborant, s’anava donant, a la vegada i en paral·lel a les 
comissions informatives de les diferents àrees de govern, jo sempre he dit que 
en allà també es poden plantejar les qüestions que fan referència a aquestes 
àrees per demanar més explicacions o per donar iniciatives o idees que puguin 
ser traslladades pressupostàriament, i jo penso que s’ha d’ofertar a nivell de 
participació, però per poder acabar comptant alguna cosa, algú m’ha de 
proposar alguna cosa. 
 
 Nosaltres no podem governar per encàrrec, ja que governem amb 
criteris propis i amb un programa propi, encara que podem acceptar 
determinades consideracions, però si no hi són, no figuren, i si hi són, figuren, 
però respecte del període de temps, crec que sempre hem donat les màximes 
facilitats, a part que jo sempre he reiterat la meva disposició personal a rebre i 
atendre a tothom que vulgui parlar amb mi en relació al tema dels 
pressupostos, ja siguin per fer aclariments com per a modular algunes de les 
apreciacions, i la prova és que alguns dels companys del plenari han estat al 
meu despatx amb aquests temes. 
 
 Només aquesta consideració, la resta, insisteixo que són per a mi 
criteris polítics del Sr. Flórez i del Grup que representa i que em semblen 
respectables i no tinc més que objectar. 
 
 En el cas d’ERC, continua manifestant el Sr. Salabert, només 
voldria fer una observació, a mi m’ha “sonat” a testament polític tot el que 
llegia el Sr. Tardà, i a acomiadament, perquè una part d’aquesta reflexió no 
tenia res a veure –al meu entendre- amb el tema del pressupost, i l’altra 
suposo que l’Alcalde contestarà si procedeix. 
 
 Respecte a allò que feia referència estrictament al pressupost 
municipal, simplement tenim criteris absolutament diferents i metodològia 
diferent però el que no pot és subvertir la metodologia o els criteris, la tècnica 
pressupostària que és comú a tothom, als pressupostos generals de l’Estat, de 
la Generalitat i els ajuntaments. És a dir, s’han d’elaborar amb les limitacions 
que tenim, amb els espais i temps que tenim, acotant les prioritats polítiques 
amb un exercici d’actuació, i tenint en compte els recursos dels que disposes. 
En funció d’això, evidentment, podríem trobar prioritats diferents, però això no 
fa decidir si el nivell d’endeutament ha d’arribar a un límit o no ha d’arribar a 
un límit, si la càrrega financera ha d’estar situada en un nivell o un altre, o si 
la partida de cooperació, per cert moltes de les partides que ha citat el Sr. 
Tardà, he reiterat moltíssimes vegades que no són partides d’actuació 
obligatòria i no tenim les competències per poder gestionar-les i una d’elles és 
la partida de cooperació i solidaritat, que no és d’obligatorietat municipal sinó 
que és una partida de disponibilitat en quant a què els recursos que disposem 
i els ingressos que nosaltres estem fent dels ingressos municipals d’impostos i 
taxes públiques apliquem rigorosament el 0,7 i, a més a més, sempre he 
tornat a reiterar que és en base a una fórmula que es va pactar en aquest 
plenari i que sempre s’ha portat a terme. 
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 Aquest any, que a més hi podia haver la probabilitat de què ja que 
vam fer l’aplicació d’aquest 0,7 i posteriorment vam rebaixar els ingressos de 
l’Ajuntament però, en el cas de la partida de cooperació i solidaritat s’ha 
mantingut la mateixa quantia calculant el 0,7 amb els ingressos antics. 
 
 Per part meva, respecte de la intervenció del Sr. Tardà, no 
comentaré res més perquè insisteixo que hi havia molta càrrega de reflexions 
que no són estrictament reflexions d’un marc d’actuació pressupostària, 
perquè els criteris de sensibilitat, és una qüestió que no crec que sigui el cas 
tractar-ho aquí, ara, en el marc dels pressupostos. 
 
 En el cas de CiU, doncs bé, agrair l’abstenció perquè una abstenció 
és menys dolorosa que un vot en contra, però és obvi que ell digui que no 
reflecteixin les opcions polítiques de CiU, és natural, i, per tant, res a observar 
a això. 
 
 En el cas de la Sra. Isabel Espinosa, hem tingut ocasió de discutir 
moltes vegades els criteris pressupostaris i jo sé el que ella pensa i ella ja sap 
el que pensem nosaltres i només fer-li tres observacions que són un fil 
conductor del document que ha llegit. 
 
 És a dir, primer hem vist clar que ens rebaixen els ingressos i 
després el segon punt que ens ha proposat és rebaixar-nos la alegria, és a dir, 
també fora les festes populars, o sigui, que a més a més de no tenir ingressos, 
ara, a més a més, també ens vol treure la alegria. 
 
 La tercera qüestió és que, a més minvem la informació al ciutadà, i 
no que vinguin aquí al tauler d’anuncis a mirar-ho tot, no cal que els hi 
informem ni que fem una difusió de les coses que poden ser objecte 
d’informació al ciutadà que, a vegades, es confon de forma  molt poc ortodoxa 
propaganda amb informació. Jo crec que la informació és imprescindible i la 
propaganda sempre té una connotació pejorativa, no crec que el Butlletí que 
s’elabora en aquest ajuntament es pugui qualificar de propaganda, i si mires 
cada número, hi ha un gran contingut d’informació de coses reals, no hi ha 
tanques que diuen “menos impuestos más seguridad”, això encara no ens hem 
atrevit a posar-ho enlloc. 
 
 Quan vostè diu que faria una gestió com una empresa, jo també 
voldria fer-li una reflexió intel·lectual, i he estat pensant en tres models 
d’empresa, i no sé quin agafar, si Gescartera, TVE, Telefónica, és per agafar un 
model de referència de com podríem gestionar en el futur l’Ajuntament de 
Cornellà.  
 
 En el cas de la Sra. Carmen Romero, Tinenta d’Alcalde de Medi 
Ambient i corresponsable del Govern en aquests pressupostos, no solament 
agrair-li el vot a favor, sinó, a més a més, una mostra real, tangible del que és 
participació i implicar-se, i del que és no solament voler imposar allò que un 
creu que ha de proposar, que en el seu cas, alguns casos els defensa amb molt 
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ardor, sinó també entendre que hi ha una sèrie de qüestions que formen part 
del conjunt de les limitacions pressupostàries, que políticament s’ha de fer 
viable i això a vegades és difícil, perquè fer la carta als reis és fàcil, és el que es 
poden permetre aquells que tenen poca vocació de governar, però quan estàs 
aquí, dos i dos han de sumar quatre. I a més a més, aquests quatre has de 
saber a quins quatre aspectes pots destinar aquests recursos, i si hi ha vuit 
demanades, òbviament, quatre es quedaran sense. Això serà una constant al 
llarg de la vida pública i a tots aquells que ens dediquem a la vida pública, 
perquè la quota de demandes sempre té un  encaixament en progressió 
geomètrica però pagar una cosa tan simple com els impostos, no tothom té 
aquest exercici, i això també genera un perjudici al conjunt de la col·lectivitat. 
 
 En qualsevol cas, insisteixo, agrair no solament en aquest 
pressupostos sinó en tots els anteriors al llarg d’aquest mandat, l’evolució que 
hem anant tenint en quant a la complicitat en establir programes d’actuació 
conjunta, crec que ha anat molt bé per a la ciutat i concretament  per al 
conjunt de l’actuació del Govern Municipal.                                        
                     
 Acte seguit pren novament la paraula el senyor Ignacio Flórez 
Barrón, com a Portaveu del Grup Municipal d’EUiA, per manifestar que han 
estat informats però no han tingut cap possibilitat de debatre a fons el 
projecte de pressupost i d’inversions i de polítiques de cadascuna de les àrees, 
per poder aportar idees i alguna cosa més que segurament haurien estat 
vàlides i enriquidores. 
 
 Per altra banda, dir que en el Ple anterior es va aprovar el Pla 
d’Acció de Medi Ambient que és el desenvolupament de l’Agenda 21, que 
contempla el tema de la participació com un eix central de la seva aplicació 
que es farà. 
 
 ¿També es continuarà fent el mateix, o realment assumireu les 
obligacions que aquest compromís comporta?. Només deixo aquí la pregunta i 
no espero cap resposta ara, sinó que reflexioneu això. 
 
 Novament pren la paraula la senyora Mª Isabel Espinosa 
Fernández, com a  Portaveu del Grup Municipal del PP, per manifestar que 
primer de tot vol contestar a la Sra. Carmen Romero per dir-li que aquí estem 
parlant  del pressupost de Cornellà, però ella s’ha passat al de l’Estat, i, per 
tant, jo amb el pressupost de l’Estat no vull fer perdre a ningú el temps que 
sembla ser que des que hem entrat m’han estat dient tots que sigui breu. 
 
 Allò que sí li diré és que abans de parlar dels pressupostos de 
l’Estat s’informi i demani els pressupostos, i veurà –i sinó jo els hi puc 
facilitar- a on hi van els increments més significatius dels pressupostos del 
Govern del Partit Popular, en temes socials i força més  alts els percentatges 
que en aquest Ajuntament. 
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 Quant al Sr. Salabert, lamento que al Sr. Artís li agraeix el seu vot 
d’abstenció, i no li produeix tant dolor, i la meva abstenció li produeix dolor, i 
ataca,  perquè és clar, a conseqüència d’aqueix dolor ràpidament ataca.  
 
 Diu que li trec la alegria, les festes, i per a mi masses festes 
fomenten el clientelisme.  
 
 Diu que vull treure informació, i és clar que la informació és 
necessària i aquesta no la trauria, però la que sí trauria és la propaganda que 
hi és i que la paguem tots. 
 
 Després en allò que es refereix a les empreses que m’ha posat com a 
model, jo no agafaria cap d’elles, però la que tampoc agafaria seria ni Filesa, ni 
aquella que subministrava el paper al Butlletí de l’Estat, ni aquella 
constructora que  feia les cases dels orfes de la Guàrdia Civil, cap d’elles 
agafaria, seria una altra classe d’empresa com, per exemple, la que porto jo, el 
Restaurant l’Estació. 
 
 Seguidament intervé el senyor Antonio Balmón Arévalo, com a 
Portaveu del Grup Municipal Socialista, per manifestar que en base a dues 
intervencions anteriors hem de deixar clara una posició. 
 
 Respecte a la posició d’abstenció del Partit Popular, crec que han 
quedat clares les comparacions però, en tot cas, em permetreu  un símil d’allò 
que vostès plantegen. Vostès plantegen que tinguem una administració  
famèlica i, en tot cas, si demà s’enderroca un edifici de Cornellà, no apareguin 
els bombers, ni les ambulàncies, i que qui hagi de treure les pedres i les runes 
siguin els veïns, els amics del veïns que viuen als carrers del costat, però que 
no aparegui ningú, perquè en aqueix moment no hi haurà administració. Ara 
que, això sí, de gerent de l’Ajuntament podríem posar a Pedrito Ruiz que ens 
faci un programa en televisió, i així segurament gestionaria perfectament els 
ingressos i la beneficència que és allò que vostès entenen per Serveis Socials i 
que nosaltres no entenem com beneficència, i, per tant, la política de Serveis 
Socials, molt més ampla de les quantitats econòmiques que vostè ha dit, que 
es destinen en el pressupost de l’Ajuntament. 
 
 En relació a la intervenció d’Esquerra Republicana de Catalunya, jo 
allargaria una mica més allò que deia el Sr. Salabert de què podia ser un 
testament polític, però jo crec que és quelcom més, crec que és tornar al camí 
de fa quatre anys, ja que en quatre anys hem intentat aproximar posicions i 
hem intentat salvar certes distàncies, però sembla ser que quan ens apropem 
a les campanyes electorals hem de tornar a una crítica que en cap cas és 
constructiva i que, en tot cas, té perfils d’una certa mala educació. Nosaltres 
no ens posem a parlar mai –i ho he explicat en més d’una ocasió en un ple- 
d’absències notables en molts actes de la ciutat, per les quals també cobren 
molts regidors, i nosaltres no ens posem a parlar sobre les diferències 
retributives que hi ha entre el treball d’uns i d’altres que podríem comparar, ni 
ens posem a parlar d’una forma demagògica sobre acumulacions de sou, 
perquè crec que seria demagògia. 
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 Fa quatre anys vam viure una campanya de rebaixes per part del 
Grup d’ERC associada a les ni mitges veritats, a buscar espais foscos i a 
entremetre’s en alguns casos en camins personals que -com ja vam dir a l’inici 
d’aquest mandat- no eren ni afortunats ni creiem que sigui un instrument per 
fer política, però sembla ser que la proximitat de les campanyes electorals ens 
torna melangiosos i ens perverteix, perquè fer oposició nosaltres ho entenem, 
s’ha de fer oposició, faltaria més, i hem d’admetre les crítiques sobre aquelles 
coses que no fem bé, sobre les que no fem o sobre els defectes que puguem 
tenir en l’exercici de la nostra responsabilitat. 
 
 En la crítica política allò que no es pot deixar anar és dir coses 
d’una manera dura sobre expressions dures que no són certes, perquè ningú 
dels que hi som aquí, independentment de les nostres responsabilitats 
polítiques, en cap moment hem fet deixament de la nostra responsabilitat, i 
per tant, aqueixa crítica és inadmissible, i si aqueix és un camí en el futur, hi 
haurà una resposta contundent. La vam donar fa uns mesos en el Cornellà 
Informa i serem novament contundents, ja que no admetrem com a Grup 
Municipal que diguin que fem deixament de responsabilitat en l’exercici de les 
nostres responsabilitats polítiques que són vàries i diverses, a part de les que 
tenim aquí, la de tots, i no crec que, a més de les responsabilitats que tenim 
aquí, per tenir altres responsabilitats polítiques ningú dels que hi som aquí, 
dels vint-i-cinc regidors, hagi fet abandó de responsabilitat, per tant, és una 
crítica inadmissible. 
 
 També és una crítica inadmissible parlar de despeses supèrflues 
perquè si miréssim les partides pressupostàries que es porten al Ple respecte a 
les despeses de publicitat i a les despeses dels salaris dels que s’han parlat, 
evidentment estan subjectes al creixement que es plantegen en els ingressos 
municipals, no hi ha creixements desbaratats ni increments de despeses que 
obeeixin a campanyes que altres sí que hi fan, però nosaltres, en la nostra 
línia –com sempre- de moderació respecte al tema de la despesa i que està 
damunt de la taula, evidentment serà la mateixa. Per tant, ens sembla que si 
aquest és el missatge en la construcció d’un discurs de cara a la campanya 
electoral, evidentment hi haurà molta distància i duresa. 
 
 Novament intervé el senyor Joan Tardà i Coma, com a Portaveu del 
Grup Municipal d’ERC, per manifestar que, d’entrada, no ens feu cap por, és a 
dir, aquest to amenaçant de resposta dura, en definitiva d’amenaça, 
sincerament hem passat èpoques molt més difícils que l’actual, -en els anys 
80, ja no parlo de la dictadura-, perquè, a més a més, ens afermem al que hem 
dit, no hem dit res que no es pugui dir i argumentar políticament. 
 
 No hem parlat de despesa supèrflua. Hem parlat que no hi havia 
protocol que regulés la publicitat. No hem parlat de manca de dedicació de 
l’Alcalde. Hem parlat que hagués estat bé que l’Alcalde hagués tingut alguna 
reunió amb la oposició al llarg d’aquests tres anys, i que efectivament, primer 
és Alcalde i posteriorment és tot allò que ell vulgui, però jo sí puc reclamar que 
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dediqui més hores o en tot cas en aquests tres anys dir que no hem tingut cap 
reunió amb l’Alcalde. 
 
 Quant a això dels sous, en vam parlar el primer dia i evidentment el 
to que té de testament és perquè és el quart pressupost que es presenta aquí.  
 
 Nosaltres no tenim voluntat de baralles, però com que estem molt 
convençuts de les nostres idees i del mètode que seguim, doncs no ens podeu 
fer res, és a dir, tot políticament es pot defensar de manera que et convido al 
que vulguis. 
 
 Novament pren la paraula la senyora Mª Isabel Espinosa 
Fernández, com a  Portaveu del Grup Municipal del PP, per manifestar que, 
per evitar aquests segons torns, crec que seria més lògic que el Partit 
Socialista fes la ronda igual que tots els altres, ell l’últim per suposat perquè 
és el més majoritari. 
 
 Intervé en aquest moment el Sr. Alcalde dient que, perdó que 
interrompi però és que en la primera ronda no ha fet ús de la paraula, no la 
ha demanada, està en el seu dret, i en la segona ronda la ha demanada, i està 
en el seu dret. 
 
 Reprèn la intervenció la Sra. Espinosa manifestant que aleshores 
els obliga a contestar-li i fem més llarg el temps, contestant el Sr. Alcalde que 
ell interpreta el Reglament Orgànic, i considera que han hagut al·lusions i 
dóna la paraula en tercer torn no previst en el Reglament, -també vull que se 
sàpiga- tant en el cas del Sr. Tardà com en el teu, i tens la paraula. 
 
 Continua la Sra. Espinosa manifestant que només vol dir al Sr. 
Balmón que cadascú té dret a interpretar les coses a la seva manera, i no 
faltant el respecte vostè té l’obligació d’escoltar-les. 
 
 També dir-li que les campanyes aqueixes que tant li han agradat o 
tant li han molestat, les paguem nosaltres, no les paga el poble, les paga el 
Partit Popular. No se n’oblidi d’això, les campanyes i les tanques, siguin 
boniques o lletges les paga el Partit Popular.      
      
 Finalment intervé el Sr. Alcalde, José Montilla Aguilera, per 
manifestar que creu que el tema de pressupostos està suficientment debatut, 
tal i com ha explicat el Tinent d’Alcalde ha hagut les corresponents reunions 
de la Comissió Informativa on es podien debatre els pressupostos, i si hi ha 
suggeriments o esmenes, és el mecanisme que hi ha previst per fer-ho, el que 
s’utilitza normalment en tots els ajuntaments, i en aqueix marc que s’ha 
pensat que era oportú formular suggeriments o propostes, han tingut 
l’oportunitat de fer-ho com també d’aconseguir tota la informació al respecte. 
 
 També ha hagut possibilitat de què les entitats coneguin la 
proposta de pressupostos, i dic la proposta perquè el pressupost és proposta 
fins que no s’acaba de votar, com ho han tingut les entitats convocades i 
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també les que participen en diversos consells de caràcter sectorial que també 
s’han reunit per conèixer les propostes de pressupost. 
 
 Dirigint-se al Sr. Flórez manifesta el senyor Alcalde que sobre 
Ribera-Serrallo i sobre el tema de la participació, és difícil que ens posem 
d’acord perquè tu mantens la teva coherència i nosaltres la nostra. 
 
 És lògic que per a CiU, hi hagi prioritats que no siguin compartides 
i, per suposat, que també per part del PP, hi hagi discrepàncies, en el ben 
entès que sempre, aquí, en determinades despeses a les que se li aplica 
aqueixa denominació de supèrflua o sumptuària, en això som absolutament 
espartans, i com sigui que els números canten, invito a què es comparin amb 
qualsevol institució, i que així mateix es comparin les campanyes, ja que aquí 
no fem campanyes de “lo molt que queda per fer”, o d’altres d’altre tipus que 
fins i tot surten en els grans mitjans de comunicació. 
 
 Cal agrair a IC-V, la seva posició però, sobretot la seva participació 
en l’elaboració del pressupost, no només de les àrees que gestionen sinó 
també de les altres. 
 
 Pel que fa a ERC, dir-li que l’Alcalde passa moltes hores al despatx, 
més que el Portaveu d’ERC, sense cap dubte. Això els conserges ho poden 
testificar, com també passa molts caps de setmana en la ciutat, -i passarà-. És 
a dir, se’m podran criticar moltes coses, però dedicació no, i la porta del 
despatx de l’Alcaldia sempre està oberta per al Portaveu d’ERC i per a 
qualsevol altre Portaveu. 
 
 L’elaboració dels pressupostos tenen una determinada mecànica i jo 
ja sé de l’obsessió del Portaveu d’ERC, per tractar de polemitzar i de dir que 
“demanem a l’Alcalde”. En fi, ja estem acostumats als seus fulls informatius i 
als seus butlletins, és la seva manera d’abordar les coses, de pontificar amb 
una certa dosi de sectarisme i de demagògia -i ho dic en to absolutament 
cordial- però, malgrat tot, repeteixo que tenen maneres de calcular el 0,7% 
que són molt personals, i ho dic perquè com que aquí no estem a títol personal 
sinó que estem representant a formacions polítiques, la formació a la que tu 
representes en cap lloc que governa o que participa en els governs, la calcula 
com tu pretens calcular-la aquí. Estàs en el teu dret de plantejar que en lloc 
d’un 0,7 sigui un 3, hi ha persones que així ho plantegen, però no es pot dir 
que aquí no apliquem el 0,7, perquè aqueixa és una norma convinguda entre 
l’Associació Catalana de Municipis, la Federació de Municipis, acceptada per 
totes les formacions polítiques, i que potser tu no comparteixes, però repeteixo 
que això és així. 
 
 Ja sé que els salaris poden semblar molt alts, però tampoc als teus 
companys allà on governen –en alguns llocs amb salaris més alts dels que hi 
ha aquí- no tenen tantes objeccions ni tants prejudicis. Ja sé –repeteixo- que 
tu ets tu i els teus companys són els teus companys, però insisteixo que aquí 
tampoc estem a títol personal, i per suposat que ja  estem acostumats a 
aqueixa manera d’actuar, i segurament gaudeixes fent de “Pepito Grillo” i  amb 
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aqueixa actitud auguro que estaràs molt anys fent això de Pepito Grillo, i és 
una llàstima, perquè per a Cornellà seria -sense cap mena de dubte- més 
positiu que tinguessis un altre comportament, però bé, estàs en el teu absolut 
i total dret de fer-ho, i repeteixo que la meva porta ha estat i està oberta per a 
tothom.       
 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per majoria absoluta dels 
assistents. 
 
Vots en contra: 
 
Grup Municipal d’EUiA, senyor Ignacio Flórez Barrón. 
 
Grup Municipal d’ERC, senyor Joan Tardà i Coma. 
 
 
Abstenció:  
 
Grup Municipal del PP, senyora Mª Isabel Espinosa Fernández. 
 
Grup Municipal de CiU, senyor Nèstor Artís i Villena.  
 
 
Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC, senyors/es José Montilla Aguilera, Vicenç Badenes 
Teixidó, Antonio Balmón Arévalo, Susana Cordero Rojas, Sergi Fernández 
Mesa, Juan Antonio García Díaz, Cristina Gasull Martínez, Judith Ibáñez 
Vives, Llorenç Luna Rodríguez, Manuel Luque del Rio, Perfecto Madrid Olmos, 
Antonio Martínez Flor, Aurora Mendo Sánchez, José Luis Morlanes Galindo, 
Gloria Récio Díaz i Ramon Salabert Parramón. 
 
Grup Municipal d'IC-V, senyora Carmen Romero López i senyors Arnau 
Funes Romero i Miguel López Sánchez. 
 
Grup Municipal Mixt, senyors Alberto García Llorente i Antonio Naranjo 
Hijos. 
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 5.- Aprovació definitiva de la imposició de la Taxa  per diversos 
serveis medioambientals i modificació de l’Ordenança General de gestió, 
recaptació i inspecció de les Ordenances Fiscals i del llistat de carrers 
que han de regir l’exercici 2.003. 
 
 DICTAMEN 
 
 “Vist l’acord adoptat pel Ple Municipal en sessió del dia 31 d’octubre 
de 2002, d’aprovació provisional de modificació de l’Ordenança General de 
gestió, recaptació i inspecció, de les Ordenances Fiscals i del llistat de carrers, 
així com l’establiment de la Taxa per diversos serveis medioambientals. 
 
 Atès el que disposa l’article 162.2 de la Llei 8/1987, de 15 d’abril, 
municipal i de règim local de Catalunya, en concordança amb el 49 de la Llei 
7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases de règim local, referent al 
procediment a seguir en l’aprovació de les Ordenances, així com els articles 15 
i 17 de la Llei 39/1988, reguladora de les Hisendes Locals, relatius a la 
imposició, supressió i ordenació de tributs per les Corporacions Locals. 
 
 Atès que l’esmentat acord ha estat exposat al públic, durant 30 
dies, segons anunci d’exposició publicat al Butlletí Oficial de la Província núm. 
265 de data 5 de novembre de 2002, als efectes de presentar reclamacions, de 
conformitat amb el que disposen els apartats 1 i 2 de l’article 17 de la Llei 
39/88, de 28 de desembre, reguladora de les Hisendes Locals. 
 
 Atès que el termini d’exposició ha finalitzat el dia 11 del present 
mes de desembre. 
 
 Atès que el dia 11 de desembre s’ha presentat una reclamació per 
part de la mercantil El Corte Inglés, S.A., representada pel senyor Roberto 
Guirado Martínez, sol·licitant que les activitats que realitza en la via pública 
d’actuacions lúdiques i de promocions culturals, esportives, municipals i 
similars, s’incloguin en els apartats 8 ó 9 de la Tarifa Segona, reguladora 
d’activitats a la via pública, de l’Ordenança Fiscal núm. 19 de la Taxa per 
l’ocupació de terrenys d’us públic per a activitats lucratives. 
 
 Atès que aquest Ajuntament entén adequat recollir l’al·legació 
formulada, per quant el concepte de les activitats indicades restarà concretat 
de forma més precisa en el contingut de l’Ordenança, per la qual cosa s’haurà 
d’ampliar el text de l’apartat 9 abans citat, que actualment estableix: 
 

“9.- Circs o altres instal·lacions eventuals o desmuntables per a la 
realització d’espectacles” 

 
 afegint les següents frases: 
 

“actuacions lúdiques i activitats de promocions culturals, 
esportives, musicals i similars”. 
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 L’apartat disposarà : 
 

“9.- Circs o altres instal·lacions eventuals o desmuntables per a la 
realització d’espectacles, actuacions lúdiques i activitats de 
promocions culturals, esportives, musicals i similars”. 

 
 Atès que en l’esmentada Ordenança 19, s’ha detectat que en el seu 
títol i en els articles 1 i 2 hi figura un terme que no s’ajusta a l’accepció del  
seu contingut i escau la seva modificació en el sentit que a continuació 
s’especifica: 
 

Títol: actualment enuncia “Taxa per l’ocupació de terrenys d’us públic 
per a activitats lucratives” haurà de dir: “ Taxa per l’ocupació de 
terrenys d’us públic amb diverses activitats.” 

 
 Article 1r. Fonament i naturalesa i Article 2n. Fet Imposable. 
 
 Substituir la paraula “lucratives”  per la de “diverses” 
 
 Els articles disposaran: 
 
 “Article 1r. Fonament i naturalesa. 
 

En ús de les facultats concedides pels articles 133.2 i 142 de la 
Constitució i per l’article 106 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
reguladora de les Bases de Règim Local i de conformitat amb el que 
es disposa en els articles 15 al 19 de la Llei 39/1988, de 28 de 
desembre, reguladora de les Hisendes Locals, aquest Ajuntament 
estableix la taxa per l’ocupació de terrenys d’us públic per activitats 
diverses, així com per l’activitat administrativa d’atorgament de les 
preceptives llicències, que es regirà per aquesta ordenança fiscal, 
les normes de la qual s’atenen al que disposa l’article 58 de 
l’esmentada Llei 39/1988. 
 
Article 2n. Fet Imposable. 
 
Constitueix el fet imposable de la taxa la utilització privativa o 
l’aprofitament especial que derivi de la instal·lació d’activitats 
diverses en la via pública, que s’especifiquen a l’annex de les tarifes, 
inclosa l’activitat administrativa d’atorgament de les preceptives 
llicències. 

 
 Vistos els informes emesos per la Secretària General i l’Interventor, 
de conformitat amb el que assenyala l’article 163 1.b) de la indicada Llei 
8/1987, en concordança  amb l’article 47  3h) de l’esmentada Llei 7/1985”. 
 
 Per tot això, com a President de la Comissió Informativa de 
Planificació, Economia i Hisenda, proposo al Ple l’adopció dels següents 
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ACORDS 
 
 Primer.- Estimar la reclamació presentada per la mercantil El Corte 
Inglés, S.A., representada pel senyor Roberto Guirado Martínez i, en 
conseqüència modificar l’Ordenança Fiscal núm. 19, relativa a la Taxa per 
l’Ocupació de terrenys d’us públic per a activitats lucratives, ampliant el text 
de l’apartat 9 de la Tarifa segona, reguladora d’activitats a la via pública, el 
qual disposarà: 
 

“9.- Circs o altres instal·lacions eventuals o desmuntables per a la 
realització d’espectacles, actuacions lúdiques i activitats de 
promocions culturals, esportives, musicals i similars” 

 
 Segon.-  Aprovar definitivament la imposició de la Taxa per diversos 
serveis medioambientals i incorporar-la a l’Ordenança núm. 10, reguladora de 
la Taxa per la recollida d’escombraries, la qual regirà a partir del dia 1 de 
gener de 2003. 
 
 Tercer.- Aprovar definitivament la fixació de la Tarifa de la indicada 
Taxa per diversos serveis medioambientals, que s’inclourà com apartat 2 de 
l’article 5 referent a la quota tributària de l’esmentada Ordenança núm. 10, de 
conformitat amb el següent detall: 
 
 2. Prestació servei de deixalleria. 
 

2.1 La quota tributària consistirà en una quantitat fixa per tona de 
residus, segons el seu tipus, que serà l’assenyalada tot seguit: 

 
TIPUS DE RESIDU EUROS/TONA 
Runes ......................................................................................  10,80 
Banals ......................................................................................  36,65 
Barreja ......................................................................................  24,05 
Sobrevolum de runes ....................................................................   36,65 
Sobrevolum de banals ..................................................................   73,30 
 
 
 Els tipus de residus indicats estan integrats pels següents 
materials: 
 
 - Barreja: Contingut al voltant de 50% de runes i 50% de banals. 
 - Sobrevolum de runes: Els residus de la construcció amb una 

densitat inferior a 0’8 TN/M3. 
 - Sobrevolum de Banals: Aquells amb una densitat inferior a 0,25 

TN/m3. 
 
 Quart.- Aprovar definitivament les modificacions de l’Ordenança 
General de gestió, recaptació i inspecció, de les fiscals reguladores dels 
Impostos i de les Taxes, així com del llistat de carrers, que han de regir en el 



 32

proper exercici 2003, les quals es varen aprovar provisionalment en la sessió 
plenària del dia 31 d’octubre d’enguany. 
 
 Cinquè.- Aprovar definitivament les modificacions de l’Ordenança 
Fiscal núm. 19, que s’han detallat en la part expositiva del present acord, les 
quals regiran en el pròxim exercici de 2003. 
 
 Sisè.-  Disposar el següent: 
 

1) Que es publiqui el text íntegre de la Taxa per diversos serveis 
medioambientals, incorporada a l’Ordenança núm. 10 reguladora de 
la Taxa per la recollida d’escombraries, així com les indicades 
modificacions de l’Ordenança General de gestió,  recaptació i 
inspecció de les Ordenances Fiscals i del llistat de carrers, en el 
Butlletí Oficial de la Província. 

 
2)   Que les modificacions entrin en vigor el dia 1 de gener de 2003.” 

 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del senyor Ramon Salabert Parramon, com a President-
Delegat de la Comissió Informativa de Planificació, Economia i Hisenda, es fa 
una explicació del dictamen, manifestant que el tema de les Ordenances 
Fiscals que ja vam portar al Ple al mes d’octubre se sotmet avui a ratificació, 
una vegada passat el termini d’exposició al públic.  
 
 Les Ordenances –com sabeu- es van aprovar amb un increment de 
previsió d’ingrés d’un 3% sobre impostos i taxes locals.   
 
 Aquesta Ordenança a la seva vegada haurà de ser a la llum de la 
Llei de Hisendes Locals, revisada a partir del 7 de gener per tornar-la a 
modificar, però avui hem d’acabar el tràmit previst a la normativa vigent, i 
aprovar definitivament aquestes Ordenances, i haurà de ser revisada 
òbviament en aquells aspectes que ja ens remet a la Llei d’Hisendes Locals i en 
els altres, òbviament, quedaran amb els mateixos articulats que aprovem avui. 
 
 Dintre del període d’exposició al públic hi ha hagut una al·legació 
feta per El Corte Inglés, amb una consideració que ha vingut motivada i 
raonada, i ens ha semblat acceptable, referent a que en el cas de la utilització 
de la via pública, -se suposa i s’entén- en la zona colindant a on està El Corte 
Inglés, en aquells actes de promoció cultural que no siguin lucratius sinó 
gratuïts, donat que són temes absolutament fortuïts o accidentals i que en 
qualsevol cas quan es produeixen sempre li donen una certa rellevància o 
projecció a la pròpia ciutat, doncs demanen que no se’ls hi apliqui la taxa 
màxima, sinó que se’ls apliqui la taxa reduïda perquè sinó l’import per 
aquelles hores d’ocupació, realment a l’últim cas que va haver-hi una actuació 
d’aquesta naturalesa és molt desproporcionat per l’ús d’això, donat també, els 
impostos que en el seu conjunt El Corte Inglés paga. 
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 El tema s’ha presentat totalment raonat i motivat i, un cop avaluat 
per la Comissió Tècnica, s’accepta aquesta al·legació, i s’inclou a dintre de 
l’Ordenança que ja hi havia pel tema de circs o altres instal·lacions eventuals 
desmuntables. Ara, aquest apartat establirà que els circs i d’altres 
instal·lacions eventuals o desmuntables que pagaran per la realització 
d’espectacles, actuacions lúdiques i activitats de promocions culturals, 
esportives, musicals i similars, aquestes quedaran dintre d’aquest lot en el que 
hi haurà aquesta bonificació important per no ser una càrrega excepcional. 
 
 L’altra Ordenança fa referència a normalitzar una ordenança per 
incorporar totes les taxes derivades de la prestació de serveis de la deixalleria, 
aleshores la reordenem com a taxa per diversos serveis medi ambientals i la 
incorporem a l’Ordenança número 10. Aquesta taxa de diversos serveis medi 
ambientals inclou específicament els temes referits a la quota de tot el que ja 
existia com a prestació del servei de la deixalleria, i no és ni més ni menys que 
això. És la forma de donar-li un contingut i un espai a una ordenança, i no té 
res a veure amb els temes que es puguin haver comentat en relació a què es 
pugui estudiar en el seu moment, i  avaluar la possibilitat de tenir una taxa 
sobre temes medi ambientals, però no de serveis medi ambientals, en aquest 
cas, de recollida de residus que és al que fa referència això. 
 
 Simplement és donar-li formalitat a una recaptació que ja s’estava 
fent, que no tenia un encaix a dintre de les Ordenances i que el títol de 
l’Ordenança quedi redactat com a Taxa per diversos serveis medi ambientals i 
recollir dintre la prestació del servei de la deixalleria. 
 
 Òbviament també s’incorporen un llistat de carrers que 
concretament en el plenari del 31 de gener de 2002, es van regularitzar de 
nova creació derivats de les actuacions que s’han anat fent en diferents barris 
o noves construccions que ha hagut a la ciutat. Aquell llistat de carrers 
s’incorpora i, a la vegada, s’incorpora amb les categories que se li ha assignat 
a cada un d’aquests carrers perquè se li puguin aplicar les tarifes de l’IBI 
corresponent quan s’hagi de fer el padró definitiu de l’IBI. L’únic que em 
restaria és dir que se sotmet a consideració el conjunt global del text normatiu 
de les ordenances, les taxes, impostos i preus públics que al seu moment es 
van presentar en el plenari. 
 
 A continuació intervé el senyor Ignacio Flórez Barrón, com a 
Portaveu del Grup Municipal d’EUiA, per manifestar que ja en les Comissions 
Informatives hem parlat i es va aprovar inicialment l’Ordenança Fiscal i s’han 
donat les argumentacions corresponents. Doncs bé, estem totalment d’acord 
en com s’han donat i amb quines són les conseqüències negatives que la nova 
Llei que han aprovat avui, -segons ens deien- del Govern Central en el tema de 
l’IAE i d’altres qüestions té sobre la situació d’incertesa i de retall dels 
ingressos en aquest ajuntament, i per tant, d’un funcionament i una millora 
dels serveis com penso que tots voldríem. 
 



 34

 A més de tot això, vull recordar la pressió fiscal d’aquest 
ajuntament que estava per sota de la inflació real que s’ha donat, encara 
queda molt per sota –sobretot a Catalunya- perquè aquí, estem no només a la 
mitjana estatal sinó que encara estem tres dècimes per sobre i això suposa 
efectivament una situació de no fer una pressió fiscal que vagi en contra dels 
interessos dels veïns. Penso que això és una qüestió important i nosaltres en 
aquest sentit ho volem deixar clar i estem a favor de l’aprovació d’aquestes 
ordenances. 
 
 Vull dir una cosa de la que mai es parla, parlem d’impostos directes 
i això que es diu constantment de rebaixar impostos i augmentar serveis o 
seguretat i demés, però no es parla mai dels impostos indirectes que són els 
que fan –i molt- que la inflació vagi pujant, això és clar.   
  
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per majoria absoluta dels 
assistents. 
 
Vot en contra: 
 
Grup Municipal del PP, senyora Mª Isabel Espinosa Fernández. 
 
 
Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC, senyors/es José Montilla Aguilera, Vicenç Badenes 
Teixidó, Antonio Balmón Arévalo, Susana Cordero Rojas, Sergi Fernández 
Mesa, Juan Antonio García Díaz, Cristina Gasull Martínez, Judith Ibáñez 
Vives, Llorenç Luna Rodríguez, Manuel Luque del Rio, Perfecto Madrid Olmos, 
Antonio Martínez Flor, Aurora Mendo Sánchez, José Luis Morlanes Galindo, 
Gloria Récio Díaz i Ramon Salabert Parramón. 
 
Grup Municipal d'IC-V, senyora Carmen Romero López i senyors Arnau 
Funes Romero i Miguel López Sánchez. 
 
Grup Municipal de CiU, senyor Nèstor Artís i Villena.  
 
Grup Municipal d’EUiA, senyor Ignacio Flórez Barrón. 
 
Grup Municipal d’ERC, senyor Joan Tardà i Coma. 
 
Grup Municipal Mixt, senyors Alberto García Llorente i Antonio Naranjo 
Hijos. 
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PROPOSTA DE LA COMISSIÓ INFORMATIVA D'OBRES, URBANISME, 
MANTENIMENT, SERVEIS I MEDI AMBIENT 
 
 
 6.- Aprovació del Text Refós del Pla Especial de Millora Urbana 
del sector delimitat per la rambla Solanes, carretera d'Hospitalet i vial de 
nova obertura (sector Remunta), de Cornellà de Llobregat, promogut per 
l'empresa propietària del sòl Urbinsa Cornellà, SL. 
 
 DICTAMEN 
 
 

“Vist l’expedient del Pla Especial de millora urbana del sector 
delimitat per la Rambla Solanes, Ctra. d'Hospitalet i vial de nova obertura 
(sector remunta), de Cornellà de Llobregat, promogut per l'empresa propietari 
del sòl Urbinsa Cornellà SL i redactat per l'arquitecte Xavier Sales i Torrent
   
 Vist l’acord plenari de data 26 de juliol de 2002 d’aprovació 
provisional i posterior remissió del mencionat expedient a la Comissió 
d’Urbanisme de Barcelona, per a la seva aprovació definitiva. 
 

  Vist l’acord de la Comissió Territorial d'Urbanisme de Barcelona, en 
sessió de 16 d'octubre de 2002, acorda: Suspendre l'aprovació definitiva del 
Pla especial de millora urbana del sector delimitat per la rambla Solanes, 
carretera d'Hospitalet i vial de nova obertura (sector remunta), de Cornellà de 
Llobregat, promogut per l'entitat mercantil Urbinsa Cornellà, SL i tramès per 
l'Ajuntament, fins que mitjançant un text refós  s'incorporin tota una sèrie de 
prescripcions. 

 
 Atès l’informe emes per la Cap del Departament Tècnic 

d’Urbanisme Habitatge i Infraestructures de data 12 de desembre d’enguany 
mitjançant el qual posa de manifest que: 
 

“1. El Ple de l'Ajuntament en sessió de data  26 de juliol de 2002 acorda 
aprovar  provisionalment el Pla especial de millora urbana del sector 
delimitat per la rambla Solanes, ctra. d'Hospitalet i vial de nova 
obertura (sector remunta), de Cornellà de Llobregat, i ordena la 
remissió del citat expedient a la Comissió d'Urbanisme de 
Barcelona, a efectes de la seva aprovació definitiva. 
 

2. La Comissió Territorial d'Urbanisme de Barcelona, en sessió de 16 
d'octubre de 2002, acorda: Suspendre l'aprovació definitiva del Pla 
especial de millora urbana del sector delimitat per la rambla 
Solanes, carretera d'Hospitalet i vial de nova obertura (sector 
remunta), de Cornellà de Llobregat, promogut per l'entitat mercantil 
Urbinsa Cornellà, SL i tramès per l'Ajuntament, fins que mitjançant 
un text refós que es presentarà per triplicat, verificat per l'òrgan que 
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ha atorgat l'aprovació provisional de l'expedient i delingenciat, 
s'incorporin les prescripcions següents: 

 
Cal mantenir l'afectació viària de 15 m de la rambla solanes, en 
compliment del plànol de zonificació 1/2000 del Pla General 
Metropolità. 

   
  Per tal de poder materialitzar les unitats edificatòries proposades 

front al vial limítrof amb el terme municipal de l'Hospitalet de 
Llobregat, s'ha de garantir, d'acord amb l'article 238.2 de les 
normes urbanístiques, l'efectiva execució d'un vial mínim d'11 m 
que permeti assolir el paràmetre màxim de PB + 3P i 17 m d'alçada 
fixats a l'article 350.2 de les normes urbanístiques per a la zona 22 
a. 
 

  En qualsevol cas, la proposta de superar les alçades i nombre de 
plantes màximes admeses pel Pla General Metropolità, ha de ser 
objecte d'una modificació puntual del Pla General Metropolità que 
ho justifiqui i contempli una major amplada dels vials que han de 
donar servei. 
 

  Cal incorporar a la normativa del Pla Especial que tant l'edifici com 
la parcel·la d'equipament sobre la que s'implanti el geriàtric privat 
serà indivisible. Cal que l'ús sanitari-assistencial de geriàtric es 
restringeixi a la normativa al règim hospitalari o socio-sanitari. Cal 
incorporar a la normativa que el projecte a implantar haurà de tenir 
informe favorable del Departament de Benestar Social. 
 

  Cal esmenar tots els aspectes assenyalats a la part justificativa 
relatius a complir els articles 256 a 264 de la normativa del Pla 
General Metropolità que regulen les implantacions en volumetria 
específica. 
 

  Cal limitar-ne el nombre total d'establiments, amb el mateix criteri 
establert a l'article 129.5 i 311.4 de la normativa urbanística del Pla 
General Metropolità: 1 establiment per cada 300 m2 de sostre. 
 

  Cal esmenar l'error dels articles 29 i 30 de la normativa perquè no 
es correspon el títol de cada article relatiu a l'enunciat de les 
Unitats d'actuació amb el dibuixat als plànols, en particular al 
plànol 2.3. 
 

  Cal justificar que l'alçada del volum de la unitat d'edificació 1 que 
es preveu de 32 m es basa en una causa tècnica justificada per la 
seva funció i que s'incorpori amb aquestes condicions a la 
normativa del document. 
 

  Cal sol·licitar, a petició del representant del Departament 
d'Agricultura, Ramaderia i Pesca, informe a aquest organisme, atesa 
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la proximitat de l'Escola de Capacitació Agrària respecte de l'àmbit 
del Pla Especial vista la seva importància formativa d'aquesta 
institució. 

 
3. A petició de l'arquitecte redactor, s'incorpora l'expedient l' informe 

realitzat per l'arquitecte municipal sobre el manteniment de les 
alineacions existents a la rambla Solanes.  

 
 4.  El present text refós compleix amb les prescripcions de la Comissió, 

així: les alineacions de les edificacions amb front a la rambla 
Solanes se situen a 7,5 m de l'eix del carrer existent; el vial de nova 
obertura tindrà 11m d'amplada; s'ha disminuït les alçades 
previstes, inicialment, de les edificacions; es regula l'edificació de la 
parcel·la d'equipaments; el nombre d'establiments amb ús d'oficines 
serà un per cada 300m2 construïts; es corregeix l'error material 
dels articles 29 i 30 de la normativa del Pla; i s'adjunta justificació 
tècnica del cos d'instal·lacions d'alçada 32 m. de l'edifici 
d'ascensors; i s'incorpora l'informe favorable del Departament 
d'Agricultura, Ramaderia i Pesca.” 

 
 Vist l’informe favorable del Departament d’Agricultura, Ramaderia i 

Pesca de la Direcció General de Producció Agrària i Innovació Rural de la 
Generalitat de Catalunya. 

 
 Vist l’informe de la Cap del Departament Administratiu 

d’Urbanisme, Habitatge i Infraestructures, obrant a l’expedient. 
 
       Atès el que disposa l’article 29.2 del Decret Legislatiu 1/90, de 12 
de juliol, pel qual s’aprova la refosa dels textos legals a Catalunya en matèria 
Urbanística i la disposició addicional vuitena de la Llei 2/2002, de 14 de març, 
d’urbanisme de Catalunya, el President de la Comissió Informativa d'Obres, 
Urbanisme, Manteniment, Serveis i Medi Ambient, a proposta del Regidor 
Delegat de l’Àrea d’Urbanisme, Habitatge i Infraestructures proposa a 
l'Ajuntament Ple l'adopció dels següents 
 

ACORDS 
 

 Primer.- Aprovar el Text Refós del Pla Especial de millora urbana 
del sector delimitat per la Rambla Solanes, Ctra. d'Hospitalet i vial de nova 
obertura (sector remunta), de Cornellà de Llobregat, promogut per l'empresa 
propietari del sòl Urbinsa Cornellà SL i redactat per l'arquitecte Xavier Sales i 
Torrent  
 

 Segon.- Ordenar la remissió de la documentació aprovada a la 
Comissió d'Urbanisme de Barcelona per la seva aprovació definitiva. 

 
 Tercer.- Notificar el present acord els interessats pel seu 

coneixement i efectes.” 
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 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del Regidor-Delegat de l’Àrea d’Urbanisme, Habitatge i 
Infraestructures, senyor José Luis Morlanes Galindo, es fa una explicació del 
dictamen, manifestant que estem parlant d’un Pla del qual hem parlat ja 
diverses vegades perquè el que portem ara és l’aprovació del Text Refós. 
 
 La clau d’un planejament és l’aprofitament i els usos. La Direcció 
General d’Urbanisme no ha qüestionat ni l’aprofitament ni els usos, i el que ha 
fet és ficar un conjunt de concrecions tècniques que van des de la limitació a 
tres alçades per contra de quatre, però mantenint el mateix nivell 
d’edificabilitat, a l’amplada d’un carrer, o per contra, varen qüestionar una 
edificació tècnica d’una certa alçada que és a on es farien les proves dels 
ascensors d’alta velocitat i que, una vegada que s’ha fet un informe, ha estat  
acceptat com una instal·lació tècnica. Els promotors del Pla han acceptat en 
termes generals les prescripcions de la Direcció General d’Urbanisme, i 
aquestes prescripcions no perjudiquen la ciutat, per tant, el que fem 
senzillament és donar-li el vistiplau i remetre aquest Text Refós a la Direcció 
General d’Urbanisme per a la seva aprovació definitiva.     
 
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmès a votació el dictamen és aprovat per unanimitat dels 
assistents. 
 
Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC, senyors/es José Montilla Aguilera, Vicenç Badenes 
Teixidó, Antonio Balmón Arévalo, Susana Cordero Rojas, Sergi Fernández 
Mesa, Juan Antonio García Díaz, Cristina Gasull Martínez, Judith Ibáñez 
Vives, Llorenç Luna Rodríguez, Manuel Luque del Rio, Perfecto Madrid Olmos, 
Antonio Martínez Flor, Aurora Mendo Sánchez, José Luis Morlanes Galindo, 
Gloria Récio Díaz i Ramon Salabert Parramón. 
 
Grup Municipal d'IC-V, senyora Carmen Romero López i senyors Arnau 
Funes Romero i Miguel López Sánchez. 
 
Grup Municipal del PP, senyora Mª Isabel Espinosa Fernández. 
 
Grup Municipal de CiU, senyor Nèstor Artís i Villena.  
 
Grup Municipal d’EUiA, senyor Ignacio Flórez Barrón. 
 
Grup Municipal d’ERC, senyor Joan Tardà i Coma. 
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Grup Municipal Mixt, senyors Alberto García Llorente i Antonio Naranjo 
Hijos. 
 
 
  
 
 
 

II 
 

PART DE CONTROL 
 
 
 
MOCIONS DELS GRUPS POLÍTICS MUNICIPALS 
 
 
 1.- Moció del Grup Municipal Socialista, sobre la definició d’un 
pacte sòlid per garantir la suficiència financera local. 
 
 MOCIÓ 
 
 “El Ple Municipal de l’Ajuntament de Cornellà s’ha pronunciat de 
forma clara durant el darrer any sobre la inoportunitat i inconsistència de les 
propostes del Govern central relacionades amb la modificació de la regulació 
del finançament  del món local. Hem demanat la retirada en el seu moment 
del projecte de l’actual Llei General d’Estabilitat Pressupostària, perquè se’n 
ressentiria la inversió pública local, així com l’estudi de les repercussions 
negatives sobre les finances locals que crearia l’eliminació de l’IAE; també s’ha 
instat al Govern central que abans de començar a negociar el pacte local 
estatal s’acordi un nou marc de finançament del món local que incrementi els  
recursos i resolgui de forma estable i eficaç l’actual situació. Però, tal com ens 
té acostumats el Govern central, aquestes propostes han estat desestimades. 
 
 Per això, avui, per primera vegada en aquest període democràtic, el 
Ple Municipal ha aprovat uns Pressupostos, que han estat elaborats amb 
manca de seguretat jurídica i des de la incertesa de si la previsió realitzada en 
el capítol d’ingressos es complirà, i aquesta indefinició no és producte d’una 
manca de planificació en l’elaboració tècnica i política dels pressupostos, sinó 
de la situació generada per les decisions errònies preses pel Govern de l’Estat, 
que fins al dia d’avui, han estat una acumulació de despropòsits sobre una 
decisió poc meditada i finalment mal resolta. 
 
 Els interessos partidistes del Govern central han estat per damunt 
dels interessos generals, ens atrevirem a dir que com sempre. El Govern no ha 
volgut tenir present que els municipis hem demanat amb constància que 
qualsevol reforma de les hisendes municipals només tingui sentit si va en la 
línia de dotar de més recursos els nostres ajuntaments. Ara, de forma 
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atropellada, l’elimina l’IAE i es presenta una reforma de la Llei d’hisendes 
locals que en quatre dies ha estat retocada dues vegades.  
 
 Igual que va passar després de la vaga general del mes de juny amb 
el “decretazo”, quan el Govern central va haver de desistir de les seves 
propostes antipopulars, ara, amb la proposta de modificació de l’actual marc 
financer, ha hagut també de fer-se enrere i desdir-se de les seves afirmacions 
en la línia que el projecte no perjudicava les finances municipals; la 
precipitació del Govern i la seva primera actitud de no compensar els 
ajuntaments per la pèrdua dels ingressos derivats de l’eliminació de l’IAE l’han 
hagut de rectificar, establint una fórmula de compensació financera per la 
pèrdua d’ingressos amb la supressió parcial de l’IAE, i han hagut de modificar 
la seva proposta de la Llei d’hisendes locals ampliant el nombre de municipis 
que participaran en l’IRPF, l’IVA i els impostos especials. Cal remarcar que 
aquests canvis produïts per la pressió dels municipis no garanteixen de forma 
adequada la situació financera municipal i no resolen l’embolic creat. No ens 
equivoquem al afirmar que aquesta supressió no significarà pagar menys 
impostos, ens temem molt, que aquest disbarat l’acabarem pagant entre tots. 
 
 L’Ajuntament de Cornellà, igual que una gran majoria de municipis, 
prestem un conjunt de serveis, que són competències d’altres administracions, 
que no procedeixen de cap obligació legal, però que sense la participació 
municipal d’alguns d’aquests serveis encara tindrien més dèficits en la seva 
prestació. Per garantir un correcte finançament que permeti afrontar 
adequadament aquests serveis singulars que hem d’atendre, s’ha de tenir 
present aquesta situació i les derivades de l’assignació de competències que 
preveuen lleis estatals i autonòmiques que ens determinen noves 
responsabilitats referides a demandes socials emergents, com poden ser les 
relacionades amb l’envelliment de la població, l’accés a les noves tecnologies o 
la immigració. 
 
 Per aquest motiu, considerem que el Govern central, en una jugada 
oportunista i “malpensada”, ha demostrat novament una manca de sensibilitat 
social, en aquest cas amb el món municipal, ja que les actuals propostes no 
estan  formulades per resoldre el problema de les hisendes locals, el qual 
s’hauria d’haver abordat en el marc del Pacte del finançament local. Un pacte 
en què en primer lloc, tal com s’ha anat demanant que es tingui en compte, el 
nivell de prestació dels serveis municipals de competència pròpia i supletoris, 
consolidi una estructura d’ingressos municipals, on es reforcin els ingressos 
procedents de la pròpia fiscalitat municipal i s’incrementin les transferències 
dels altres nivells d’administració superior. 
 
 Cal també assenyalar que demanar un model clar de finançament 
local no ha de suposar major pressió fiscal; a la nostra ciutat, el creixement 
dels impostos municipals s’ha mantingut en el nivell de la inflació, o com en el 
cas d’aquest any, per sota d’ella. 
 
 És en aquest sentit que no donem per tancat el procés de reforma 
del finançament local, qualifiquem d’inacceptables les propostes de 
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compensació i reforma presentades pel Govern central en la forma que afecten 
negativament els interessos de Cornellà i reclamem un nou model de veritable 
garantia de suficiència financera, que garanteixi el principi de l’autonomia 
local, la prestació dels serveis específics locals i dels derivats d’assumir 
competències no municipals. 
 
 Per aquests motius el grup municipal socialista proposa al Ple 
Municipal l’adopció dels següents  
 

ACORDS 
              
 Primer.- Manifestar el nostre rebuig a la forma amb la qual s’ha 
procedit a la supressió parcial de l’IAE, considerant insuficients les propostes 
de compensació i modificació de la Llei d’hisendes locals, per l’impacte negatiu 
que suposen aquestes mesures sobre els ingressos municipals. 
 
 Segon.- Demanar al Ministeri d’Hisenda i d’Administracions 
Públiques la creació urgent d’un marc de negociació amb els municipis, que 
revisi a fons l’actual marc financer i defineixi un pacte sòlid per a la 
suficiència financera local.  
 
 Tercer.- Donar trasllat del present acord als ministres d’Hisenda i 
Administracions Públiques i als grups del Congrés dels Diputats i del Senat i a 
les entitats municipalistes.” 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del senyor Ramon Salabert Parramon, com a President-
Delegat de la Comissió Informativa de Planificació, Economia i Hisenda, es fa 
una explicació de la Moció, manifestant que ara que hem acabat el debat del 
projecte de pressupostos de l’Ajuntament per a l’any 2003 i també de les 
ordenances, malgrat això i amb totes les precarietats que abans he esmentat 
que s’han hagut de fer en el tema del pressupostos, no volíem deixar passar 
l’oportunitat de, amb independència de què hem intentat tenir les normes que 
ens han marcat amb una llei absolutament feta de forma traïdora, manifestar 
de nou que aquest no és un bo camí a seguir.  
 
 En el període democràtic municipal és la primera vegada que ens 
hem de presentar en aquest plenari sense tenir la certesa absoluta de què els 
ingressos que acabem d’aprovar siguin els que tindrem, i tenint la certesa 
absoluta de què les ordenances que acabem d’aprovar s’hauran de modificar 
absolutament. 
 
 Nosaltres entenem que aquest no és un bon camí de gestió política, 
i sobretot si parlem amb l’objectiu de les finances municipals en el seu 
conjunt o allò que entendríem com un marc nou polític de finançament local. 
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 Crec que els ajuntaments estan prestant avui –no tan sols el de 
Cornellà que ho fa i molt, sinó molts altres ajuntaments- un conjunt de serveis 
en necessitats ciutadanes que no tenen cap marc competencial ni cap ingrés 
que els empari i que senzillament es fan intentant esgarrapar estalvi del que 
podem ingressar o del que podem esgarrapar a altres institucions que 
teòricament serien les competents. 
 
 Nosaltres entenem que allò que és lògic i correcte, no és fer jocs de 
màgia, no és tractar les finances municipals de forma escadussera, 
exactament igual que es va poder tractar en el seu dia, en el mes de juny, el 
tema del “decretazo” i després corregir-lo per no haver analitzat abans les 
conseqüències d’una llei feta atropelladament. 
 
 En dos o quatre dies hem hagut d’assistir  a veure un projecte de 
llei, prèviament unes declaracions d’un ministre sense que hi hagués un 
projecte de llei, després no es va tenir en compte un estudi de la Federació 
Espanyola de Municipis, després a corre-cuita es va anar a buscar a la 
Federació Espanyola de Municipis per veure si s’arribava a un acord veient 
que efectivament faltarien finances en els municipis i s’havia  de compensar, 
però no hi havia manera de compensar si algú no demanava això i justificava 
que la llei estava mal feta.  
 
  És a dir, tot plegat considerem que, com a mínim, dóna la 
sensació de poc rigor i de poca serietat i, fonamentalment, de poc respecte al 
paper, al rol i a l’autoritat, com a part de l’Estat que són els ajuntaments, i és 
per aquestes raons que nosaltres considerem que  avui encara, si cap amb 
més força o amb més rellevància, hem de traslladar aquesta Moció demanant 
fonamentalment dos aspectes. 
 
 Un d’ells que manifestem el nostre rebuig absolut amb la forma 
amb la qual s’ha procedit a la supressió parcial de l’IAE, que considerem 
absolutament insuficients les propostes de compensació i modificació que la 
Llei de Hisendes Locals aporta, més que res i fonamentalment, encara que no 
tindré –com abans he reconegut- cap mena de reticència en reconèixer que hi 
hagi més ingressos si realment es constata, però avui qualsevol tècnic de 
l’administració local –i parlo de tècnics molt qualificats, sense que no facin cap 
mena d’anàlisi polític- amb els que he pogut parlar, coincideixen amb què en 
el marc d’aquestes propostes les finances municipals tindran recaptacions 
més minses de les que tenien. 
 
 A més a més de rebutjar això, que ja és un element que crec que 
amb els arguments que acabo de donar queda més que palès que s’ha de 
rebutjar, és que rebutgem també el marc de finançament local. Creiem que si 
realment el Partit Popular i el govern del Partit Popular volen fer alguna cosa 
seriosament i no simplement una campanya  de marketing dient que baixen 
impostos, sinó alguna cosa en quant al que és el marc competencial del món 
municipal, i el marc competencial del món autonòmic i el marc competencial 
de l’Estat Central, s’ha de dotar dels recursos que s’han de dotar perquè es 
puguin prestar els serveis que estem prestant. 
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 Això ho cursarem al Ministeri d’Hisenda i d’Administracions 
Públiques i sol·licitarem la creació d’un marc de  negociació amb tots els 
municipis o les seves organitzacions de manera que es pugui adequar i definir 
un pacte per la suficiència financera local, per a l’autonomia financera local i, 
sobretot per un respecte polític als ajuntaments que en aquest cas no han 
estat especialment ben tractats en quant a l’aplicació de la reforma municipal, 
i allò que encara és pitjor, amb una indirecta afectació als ciutadans/es que a 
través d’aquesta llei tindran i patiran les conseqüències encara que els 
ajuntaments posarem tots els mitjans al nostre abast per a què siguin el 
menys greus possibles. 
 
 A continuació intervé el senyor Joan Tardà i Coma, com a Portaveu 
del Grup Municipal d’ERC, per manifestar que el seu Grup està d’acord, però 
no sé, si metodològicament és possible, ens abstenim a l’espera de si voteu a 
favor de la que hem presentat nosaltres. 
 
 El que no volem fer és votar a favor i que després voteu en contra la 
nostra  i no sé si això és possible. 
 
 Pren la paraula el Sr. Alcalde per manifestar que en el moment que 
es vota és quan s’ha de manifestar la posició però crec que el que és important 
també és la disposició. Els vots no poden estar condicionats a un futurible. 
 
 Seguidament pren la paraula el senyor Nèstor Artís i Villena, com a 
Portaveu del Grup Municipal de CiU, per manifestar que el seu Grup, encara 
que no comparteixen plenament el redactat de la Moció perquè sembla una 
mica partidista i amb un to molt pre electoral, sí que compartim els acords, 
per la qual cosa votarem a favor de la Moció. 
 
 Acte seguit intervé la senyora Mª Isabel Espinosa Fernández, com a  
Portaveu del Grup Municipal del PP, per manifestar que el seu vot sí que no 
està condicionat a res. Voto en contra d’aquesta Moció, però també espero que 
la Presidenta de la Comissió Executiva de la Federació de Municipis i 
Províncies, demani la dimissió dels representants del PSOE, el senyor Luis 
Miguel Pérez Segura, Alcalde de Reus, i de la senyora Rosa Aguilar, Alcaldessa 
de Córdoba, representants de Izquierda Unida, perquè si vostès manifesten 
aquest rebuig al document que ells han signat i han donat per bo en nom del 
partit que representen, i vostès no estan d’acord, crec que aquests senyor han 
de dimitir de la Federació de Municipis. 
  
 Tinc entès, i no sé si estic encertada, que el Sr. Montilla és membre 
del Consell General de la FEM, i si no està d’acord amb allò que firma el 
representant del seu partit, també hauria de donar-li una estirada d’orelles o 
demanar la seva dimissió. És una llàstima que la credibilitat dels partits s’està 
perdent, ja que signen els acords en un lloc i després els altres no els 
compleixen, això ha passat també amb el transfuguisme, tots dèiem que 
volíem donar suport, però es van signar no sé quants acords i encara hi ha qui 
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no es presenta a l’hora de signar-ho. Per tant, crec que això dels acords 
comença a ser una mica “choteo”.       
  
 Aquest tema de l’IAE ja està tan debatut, i hem donat tants 
arguments i he dit -crec que el Sr. Salabert ho sap perfectament- que se’n 
recuperarà, que el govern farà recuperar-ho als ajuntaments, perquè, malgrat 
que hi ha molta gent que quan “larga” en la ràdio diu que el Partit Popular no 
té alcaldes, la veritat és que produeix riure. Governen els alcaldes del Partit 
Popular en moltes ciutats i tenen els mateixos problemes que l’Ajuntament de 
Cornellà, per tant, crec que se’n recuperarà. 
 
 No vaig a defensar tot aquest tema de la recuperació o no, perquè 
vostès saben que sí, tenen la llei, el Sr. Salabert ahir me la va ensenyar, i 
suposo que ja està clar això, però sí que vaig a dir que el programa del Partit 
Popular ja en la passada legislatura portava com a principal objectiu això que 
molesta tant en les tanques, la rebaixa d’impostos, i ho ha complert. 
 
 Ja en l’altra legislatura es va donar un pas molt important en la 
rebaixa dels impostos sobre la renda de les persones físiques, i ahir en el 
Senat es va fer la segona rebaixa, cosa que no s’havia fet en tots els governs 
del Partit Socialista. S’ha baixat l’IRPF fins a un 11%, a partir de l’1 de gener 
la ciutadania comprovarà en les seves nòmines aqueixa rebaixa. 
 
 Així mateix, el Partit Popular va prometre al seu programa retirar 
un dels impostos més injustos creats per vostès, pel Partit Socialista, que 
penalitzava els empresaris més febles, els autònoms, els professionals i a la 
PIME, pagàvem per tot, per la llum que gastàvem, quanta més llum gastàvem 
més pagàvem, si empràvem gent se’ns castigava, i nosaltres sabem que la 
bona marxa de l’economia d’un país i la creació de treball és gràcies a 
aqueixos petits empresaris i autònoms que han estat els oblidats durant tant 
de temps. 
 
 Per tant, se suprimeix l’IAE, per als petits i es treu del mig aquella 
cosa que hi havia de què el Partit Popular només dóna suport als rics, i no, 
recolzem als comerciants -que tants hi ha a Cornellà- a aqueixos que es va 
acompanyar en les vagues quan allò de la Llei del Comerç, això és ajuda en 
diners que és el que valoren els comerciants. S’agreuja aquest IAE als 
empresaris forts, als que superen el milió de facturació, i se’ls calcularà  l’IAE 
en funció de la xifra del seu negoci i també es revisarà l’IAE per a les empreses 
de telefonia mòbil. 
 
 Més de mig milió de famílies nombroses podran beneficiar-se de la 
rebaixa de l’IBI, i també un altre objectiu de la Llei és donar suport a les 
famílies i als discapacitats, i tot això ha sortit d’un govern del Partit Popular. 
 
 Reduint l’IAE a les empreses que fomentin guarderies dintre de les 
mateixes empreses, del seu espai de terreny se’ls traurà un tant per cent de 
l’IAE del que destinin.  
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 Es podrà incrementar fins a l’1,65% el tipus de gravàmen aplicable 
als habitatges que estiguin desocupats. Això que es reivindica també des 
d’aquí moltes vegades a fi de fomentar el lloguer en aqueixos pisos tancats.  
 
 S’amplien les excepcions en l’impost de vehicles de tracció mecànica 
a tots els minusvàlids, i això ho fa un govern de dretes.  
 
 Es fan bonificacions a les empreses que respecten el medi ambient, 
reducció del 50% en l’IAE als que utilitzin o produeixin energia renovable, 
bonificacions del 65% als vehicles de tracció mecànica que utilitzin carburants 
que respectin el medi ambient, aqueixos vehicles elèctrics que sembla ser que 
l’Ajuntament de Cornellà, potser, compra per a la Guàrdia Urbana. 
 
 Aquestes reivindicacions que jo estic dient i moltes més s’han vingut 
escoltant en tots els grups ecologistes, i tots aquests grups que tenim 
d’esquerra, ho he vingut escoltant i ara votaran en contra com sempre, i el 
Partit Popular vota a favor de la Llei  i s’alegra pel gran nombre de petits 
comerciants que aquest any serà l’últim que paguin l’IAE.    
       
 Tot seguit intervé la senyora Carmen Romero López, com a Portaveu 
del Grup Municipal d'IC-V, per manifestar que, evidentment aquesta Moció és 
una continuïtat de la que vam aprovar el mes passat i està en la línia de 
defensar els drets municipalistes. Simplement crec que les coses es podrien 
arreglar fàcilment, o que fossin més entendibles. 
 
 Els pressupostos que s’utilitzen en un municipi provenen 
bàsicament de tres llocs, dels ingressos propis locals, dels ingressos de 
l’autonomia, de la Generalitat en aquest cas, i dels ingressos del Govern. 
 
 Si a més existeixen una sèrie de competències que venen 
delimitades per cadascuna d’aqueixes instàncies, allò que és normal és que 
junt amb una competència vingués una assignació econòmica, i, per tant, no 
hauríem d’estar discutint si és just o no és just, si és suficient o no, i no 
podem estar discutint si estem en contra de la supressió de l’IAE, és clar, 
tothom està a favor de què se suprimeixen impostos. El que passa és que 
tenim un dubte enorme de com es complirà el “menys impostos, més 
seguretat”, no creiem que això sigui possible, simplement tenim la incògnita 
de què el partit que està al Govern sigui capaç de complir dotant als 
ajuntaments amb la corresponent dotació que li correspon per fer les 
competències que té assumides, dubtem d’aqueix principi, tan clar com això, i 
dubtem en base a moltes coses, dubtem no en base a elucubracions solament 
ideològiques, sinó en base a com s’estan organitzant i s’estan administrant els 
pressupostos de l’Estat. 
 
 Evidentment, abans no vaig poder contestar però el model 
d’ensenyament públic i de sanitat pública que s’està defensant pel Govern de 
l’Estat  central, no té res a veure amb un ensenyament públic de qualitat i 
igualitària per a tothom. Això ho han de reconèixer perquè és un altre model el 



 46

que ells estan defensant, que no és d’ensenyament públic, sinó que és 
privatitzar i a la vegada de compensar als que més tenen. 
 
 Evidentment poden dotar a la iniciativa privada de si volen millorar 
els seus recursos energètics i si volen fer no sé quantes coses medi 
ambientals, però bé, aquí tenim el “Prestige”, portem un mes i mig sense 
prendre cap decisió correcte, sense tenir un recurs propi com Estat per a fer 
front a una catàstrofe d’aquest tipus, que no els ha importat “un pito” fins ara. 
Per tant, evidentment que el dubte és important i és una lluita i una 
reivindicació del món municipal, que la hem tingut sempre i que creiem que 
les aportacions han de ser equiparables a les competències, i assumibles per 
igual en cada un dels estaments, un 30% per cadascuna de les 
administracions que poden participar en la vida de la ciutadania, simplement 
així de clar. 
 
 Novament intervé el senyor Ramon Salabert Parramon, com a 
President-Delegat de la Comissió Informativa de Planificació, Economia i 
Hisenda, per dirigint-se a la Sra. Espinosa manifestar que, com sigui que és la 
cinquena vegada que té l’oportunitat d’escoltar aqueixes declaracions i amb el 
paper que porta que és el mateix que va portant a tots llocs. 
 
 Intervé la Sra. Espinosa per dir que ja ho ha canviat. 
 
 Sí, diu el Sr. Salabert, alguna cosa ha empitjorat, però de veritat la 
primera vegada que ho vaig escoltar se’m van fondre les neurones i vaig tenir 
una  reacció no normal, perquè és difícil intentar contestar-li a vostè 
ordenadament, ho fa molt difícil perquè amb aquest paper que vostè porta, jo 
li continuo recomanant que ho vagi explicant, i tardarà temps en què els 
ciutadans ho entenguin perquè a mi em va costar molt. 
 
 Aquests temes intento estudiar-los amb una mica de rigor, i del que 
estàvem parlant aquí és que les hisendes locals necessiten un marc de 
finançament diferent a l’actual, i això s’entén. Que tindrem menys recursos 
s’entén, i que avui no tenim competències en cap de les matèries en les que els 
ciutadans ens demanen prestacions de serveis, s’entén. Doncs això és 
simplement el que ve a dir de forma clara aquesta Moció. 
 
 Vostè em recorda a Campaneta. un personatge de Disney que viu en 
un món irreal, i que, a més, ara a sobre s’apunta a la moda aquesta de què 
quan no li agrada alguna cosa que li diuen els de l’oposició, els cessen, i això 
ja em sembla meravellós que a partir d’un punt determinat no s’atén a 
arguments, no es donen raons, i es veu que les coses no es fan bé, i aleshores, 
automàticament vostès prenen la decisió de cessar a l’oposició com és en el 
cas que està dient en la Federació de Municipis. 
 
 Només recordar-li que els tres punts que hem estat defensant, per a 
mi tenen suficient serietat, com a  mínim, per reconèixer que es poden millorar 
i que la Llei dóna menys recursos perquè, fixi’s vostè, posi en un costat tot allò 
que representen els ingressos i tot el que ha dit vostè que són temes que 
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afecten a les despeses, i veurà com no li quadra, perquè totes les bonificacions 
són menys ingressos, i els ingressos i les compensacions són les que hi ha i no 
em pot quadrar sota cap concepte que en els ajuntaments tinguem més 
ingressos, puguem prestar més serveis i, a més, ens retallin a la vegada les 
transferències que recaptàvem per aqueixos ingressos. Insisteixo que això ens 
sembla poc afortunat i el marc d’un pacte polític d’aquesta naturalesa em 
semblaria més intel·ligent,  sensat i més bo per al conjunt de les finances 
municipals i de desenvolupament municipal. 
 
 Acte seguit pren novament la paraula la senyora Mª Isabel Espinosa 
Fernández, com a  Portaveu del Grup Municipal del PP, per manifestar que la 
Sra. Romero fa una barreja, barreja els xurros, les merines, el “Prestige”, i no 
parla de les hisendes locals.  
 
 Només una precisió,i no discutirem, Sra. Romero,  com que vostè té 
tants votants en la comunitat gallega, -em consta que té tants- li emplaço a les 
pròximes eleccions a què la seva barreja estratègica doni el seu fruit. Qui  
tindrà l’última paraula sobre aqueix desgraciat incident del “Prestige”,- i jo ho 
he dit en un escrit que espero que surti a la llum, i si no ja veuré que surti en 
algun altre lloc- serà  el poble gallec, i jo tinc una gran fe en ell, i es 
sorprendran i aleshores sabran qui són els gallecs. 
 
 També dir al Sr. Salabert que els papers els canvio cada dia, els 
escric de nou, i la veritat és que vostè se sorprendria d’on venen aqueixos 
papers, i del cuny, per això els canvio perquè vostè no ho sàpiga, i es quedi 
amb les ganes. 
 
 Novament pren la paraula la Sra. Carmen Romero, Portaveu del 
Grup Municipal d’IC-V, per manifestar que no té res a veure amb el tema de la 
Moció però sobre el tema del “Prestige”, si s’arregla el problema serà per la 
solidaritat de tot el poble espanyol, de tots els treballadors espanyols ja que el 
govern encara no ha posat un euro dels seus fons per a solucionar el 
problema, mentre que els altres, s’ha arribat a un acord perquè posem de les 
nostres nòmines una part per pal·liar aqueix problema, això és veritat, això 
està signat en aquest moment, així és que quan hi hagi un impost que vostès 
derivin per a arreglar aqueix problema, aleshores parlarem d’igual a igual. 
 
 Seguidament pren la paraula el Sr. Alcalde, José Montilla Aguilera, 
per manifestar que deixem ara el “Prestige” i Galícia, no perquè no sigui un 
tema que ens interessi encara que estigui lluny, i jo també  comparteixo allò 
que manifestava la Sra. Espinosa, que la paraula la té el poble i, sens dubte, 
estic convençut que hi haurà sorpreses. 
 
 Com ha hagut alguna al·lusió respecte al paper de la Federació 
Espanyola de Municipis i Províncies, una organització que al seu moment va 
avalar la Llei d’Hisendes Locals i l’IAE, és a dir, ho van avalar els alcaldes 
socialistes i també els alcaldes populars en el seu moment quan es va crear, i 
això convé també recordar-ho. Intervé la senyora Espinosa per manifestar que, 
en tot cas, després van presentar una Moció. El senyor Alcalde assenyala que 
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després el que han intentat i  el que han aconseguit és pura i simplement 
eliminar-ho, però ja sé que això no és atribuïble als alcaldes com a d’altres 
esferes del partit. Allò que està clar és que amb aquesta reforma no hi ha més 
recursos per als ajuntaments. 
 
 Desgraciadament perdrem recursos, només cal llegir el text. És clar, 
els alcaldes van signar perquè hi havia dues opcions, perquè com et diuen que 
tens dues possibilitats, una no signar i perds el 100%, i una altra que signes i 
només perds el 85%, o sigui que tu mateix. Això és el que els hi va passar als 
alcaldes. 
 
 En qualsevol dels casos allò que queda recollit en la Moció no 
només té a veure amb l’IAE, sinó amb la suficiència financera dels 
ajuntaments, que és un tema que no resol la llei. Esperem que aqueixa 
assignatura pendent  aprofitant que l’any vinent és obligatori perquè acaba el 
quinquenni de la PIE i s’ha de negociar, la Federació Espanyola de Municipis i 
Províncies necessàriament ha de negociar la nova PIE amb el Ministeri, doncs 
que s’aprofiti aqueixa negociació  per a què hi hagi més recursos. 
 
 Hi ha coses que comparteixo d’aquesta reforma com el fet que ens 
donin més autonomia, la gestió i que els ajuntaments tinguin més autonomia 
per decidir bonificacions i exempcions, això em sembla positiu. Ara bé, això no 
són més recursos, en tot cas són menys recursos, i com que espero que 
tinguem ocasió d’analitzar el resultat, perquè a finals de l’any vinent veurem si 
ha hagut més o menys ingressos, i tant de bo m’equivoqués, no tindria cap 
problema en reconèixer-ho, perquè crec que seria una bona notícia, però  
desgraciadament, crec que no serà així.                         
 
 
 En aquest moment s’absenta de la sessió el Regidor del Grup 
Municipal Socialista, senyor Ramon Salabert Parramon. 
 
  
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmesa a votació la Moció és aprovada per majoria absoluta dels 
assistents. 
 
 
Vot en contra: 
 
Grup Municipal del PP, senyora Mª Isabel Espinosa Fernández. 
 
Abstenció:  
 
Grup Municipal d’ERC, senyor Joan Tardà i Coma. 
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Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC, senyors/es José Montilla Aguilera, Vicenç Badenes 
Teixidó, Antonio Balmón Arévalo, Susana Cordero Rojas, Sergi Fernández 
Mesa, Juan Antonio García Díaz, Cristina Gasull Martínez, Judith Ibáñez 
Vives, Llorenç Luna Rodríguez, Manuel Luque del Rio, Perfecto Madrid Olmos, 
Antonio Martínez Flor, Aurora Mendo Sánchez, José Luis Morlanes Galindo, i 
Gloria Récio Díaz. 
 
Grup Municipal d'IC-V, senyora Carmen Romero López i senyors Arnau 
Funes Romero i Miguel López Sánchez. 
 
Grup Municipal de CiU, senyor Nèstor Artís i Villena.  
 
Grup Municipal d’EUiA, senyor Ignacio Flórez Barrón. 
 
Grup Municipal Mixt, senyors Alberto García Llorente i Antonio Naranjo 
Hijos. 
 
 
 
 
 
 
 2.- Moció del Grup Municipal d’ERC, referida a la supressió de 
l’Impost d’Activitats Empresarials. 
 
 MOCIÓ 
 
 “Atesa la conclusió manifestada pel Tinent d’Alcalde Ramon 
Salabert en totes les sessions de presentació del projecte de Pressupost 
Municipal de l’any 2003 (que ha tingut, altrament, prolongació en els mitjans 
de comunicació), que la primera conseqüència de la manera com el Govern 
d’Espanya suprimirà l’IAE als empresaris amb un moviment econòmic inferior 
al milió d’euros pot comportar que l’Ajuntament de la ciutat deixi d’ingressar 
un milió d’euros.   
 
 Atès que les forces polítiques que governen tots els municipis de 
Catalunya han expressat , de vell antuvi, llur opinió contrària a allò que ha 
acabat  impulsant el partit governant a Espanya per raons electoralistes, 
sense comptar en origen amb els ajuntaments i les associacions 
municipalistes, tot obviant alhora la gran reforma econòmica i competencial 
que requereixen els municipis. 
 
 Atesa la preocupació expressada anteriorment per la majoria de 
Grups Municipals en aquest mateix Plenari Municipal sobre les conseqüències 
negatives per al pressupost municipal provocades per la nova llei. 
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 Per la qual cosa, sol·licitem prendre els següents  
 

ACORDS 
 
 Primer.- Instar al Govern de la ciutat que presenti al Plenari 
Municipal els projectes que presumiblement deixaran d’executar-se per raó de 
la minva en els ingressos.  
 
 Segon.- Instar l’Alcaldia que gestioni davant del Consell Comarcal 
del Baix Llobregat la convocatòria a la nostra ciutat d’una trobada d’alcaldes i 
regidors de la comarca perquè es pronunciïn i posicionin públicament davant 
la ciutadania.” 
 
   
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del senyor Joan Tardà i Coma, com a Portaveu del Grup 
Municipal d’ERC, es fa una explicació de la Moció, manifestant que 
comparteixen totalment el contingut de la Moció anterior. Tan sols hem volgut 
abstenir-nos, -sembla ser que és la fórmula adient-, perquè considerem que el 
tema és prou greu com perquè no ens quedéssim només en el pronunciament 
que conté la Moció anterior i es pogués fer un pas endavant. 
 
 Nosaltres tenim molt clar que la política del PP, per dretana i per 
cavernosa, però a més a més, per anti nacional, efectivament crec que no hi ha 
cap alcalde del PP a Catalunya -o potser n’hi havia un per les terres de l’Ebre i 
em sembla que ja és mort- és a dir, que em sembla que en el nostre país no hi 
ha cap ajuntament governat pel PP, o potser un o dos, vol dir que no podem 
oblidar també l’àmbit nacional.    
 
 Aleshores nosaltres plantegem que cal fer un pas endavant i 
demanàvem tres coses. 
 
 La primera d’elles que en el plenari municipal s’informés de què és 
allò que deixarem de fer amb aquest milió menys d’euros, i crec que és una 
fórmula molt bona, fins i tot políticament molt contundent la que la formula 
en públic i en privat el Tinent d’Alcalde, Sr. Salabert, perquè realment és 
impactant, un milió d’euros. Certament, és possible que no sigui un milió 
d’euros, però bé, la xifra pot ser molt elevada, de manera que, d’una banda, 
tenim el que representa  d’atac al municipalisme, atac que prové del Partit 
Popular en aquest àmbit i en d’altres, nosaltres creiem que s’ha de fer un pas 
endavant. 
 
 Demanàvem saber exactament què deixarem de fer amb aquest 
milió d’euros que recaptarem de menys, i, demanàvem també que l’Alcaldia 
gestionés davant del Consell Comarcal del Baix Llobregat, la convocatòria a la 
ciutat d’una trobada d’alcaldes i regidors perquè es pronunciessin i ens 
posicionèssim davant de la ciutadania. 
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 Hi havia un burgès a  Barcelona, el Dr. Robert, que a començament 
de segle va proclamar i va demanar, i els gremis ho van fer, el tancament de 
caixes, allò que avui en diríem la insubmissió fiscal, i avui dia té un 
monument immens a  Barcelona, i era un burgès. Evidentment, no es tracta 
de demanar el tancament de caixes, però allò que és evident és que hem de fer 
un pas endavant. 
 
 Demanem en primer lloc que la ciutadania sàpiga exactament què 
no es podrà fer, que s’hagués fet si tinguéssim aquests diners, i en segon lloc 
una trobada de tots els regidors i alcaldes del Baix Llobregat a Cornellà, o a la 
capital de la Comarca, mitjançant el Consell Comarcal, i, aleshores hi hauria 
un pronunciament categòric de tots els ajuntaments del Baix Llobregat. 
 
 En tercer lloc, manifestar la voluntat dels Grups Municipals de 
contribuir en la mesura que es pugui, -certament, ja ho crec que és difícil 
això- fer partícips als ciutadans. 
 
 Crec que això és un pas una mica més endavant que no pas, la 
Moció anterior, perquè de la Moció anterior, se n’assabenten quatre o vuit. 
Evidentment que estem d’acord amb allò que diu la Moció anterior, però crec 
que si féssim això a més a més, crec que aconseguiríem contribuir a crear més 
opinió en contra d’aquesta política cavernària disfressada de moderna del 
Partit Popular, i bàsicament anti nacional. 
 
 Seguidament pren la paraula el senyor Nèstor Artís i Villena, com a 
Portaveu del Grup Municipal de CiU, per manifestar que aquesta Moció fa una 
interpretació molt demagògica de la Llei, perquè dir ara, tot el que es faria amb 
aquest milió d’euros, potser és tot el que s’ha deixat de fer fins ara, i crec que 
és una interpretació molt folklòrica de la política, i, per tant, nosaltres votarem 
en contra. 
  
 A continuació intervé la senyora Mª Isabel Espinosa Fernández, com 
a  Portaveu del Grup Municipal del PP, per manifestar que el Partit Popular no 
farà cap comentari sobre aquesta Moció perquè ja ho he fet en l’altra i, per 
tant, crec que ja he dit tot el que havia de dir, però sí que vaig a donar el meu 
vot en contra, però no només a la Moció, sinó també al comportament del qual 
fa gala reiteradament el representant d’ERC, incitant a la ciutadania a la 
insubmissió i a l’anti sistema en mitjans públics i en les comissions.  
 
 Les expressions: “si això no es fa com nosaltres volem, ho 
grafitarem o ho guixarem, o dir-li a la ciutadania que incompleixin les lleis i no 
paguin els impostos”, no em sembla digne d’una persona que exerceix un 
càrrec públic, i, per tant, més que el vot en contra de la Moció, el meu vot és 
en contra del representant d’ERC. 
 
 Tot seguit intervé la senyora Carmen Romero López, com a Portaveu 
del Grup Municipal d'IC-V, per manifestar que saben que aquesta Moció 
obeeix al mateix sentit ideològic que la que acabem de debatre abans, però jo 
tinc un dubte substancial que és si ha estat elaborada només a títol particular 
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o bé des d’una decisió de partit, perquè si és des del propi partit crec que hi ha 
altres vies per fer –la. 
 
 Crec, per exemple, que hauria d’estar parlada en la Federació de 
Municipis, ja que Esquerra Republicana de Catalunya forma part també 
d’aquest ens i, per tant, també crec que si fos de partit s’hauria d’haver cercat 
el consens amb els altres partits d’esquerra que formem la Federació de 
Municipis. 
 
 Per tant, crec que és una visió molt particular i privada del Portaveu 
del Grup d’ERC, i nosaltres no li donarem suport. 
 
 Seguidament pren la paraula el senyor Antonio Balmón Arévalo, 
com a Portaveu del Grup Municipal Socialista, per manifestar que el seu Grup 
en l’anterior Moció el que hem fet és ampliar quelcom que és el que ens 
preocupa, fonamentalment el finançament de les hisendes locals.  
 
 Tal com explicava al principi el Sr. Salabert, nosaltres hem 
quantificat en diners quant creiem que serà la pèrdua d’ingressos i hem 
regulat els pressupostos de la forma més correcta i més idònia perquè  no 
quedin ressentits els serveis que hem de prestar a la ciutat. 
 
 A partir d’això, se’ns fa difícil poder donar suport a aquesta Moció 
perquè el tema no està en el milió d’euros, el tema és que, com que necessitem 
més diners podríem fer un llistat no tan sols sobre el milió sinó sobre més 
diners que nosaltres demanàvem com comentàvem en l’anterior Moció. 
Aquesta seria la primera dificultat. I la segona seria parlar de projectes perquè 
el llistat podria ser molt ampli de projectes que voldríem fer i que evidentment 
no podem fer. 
 
 Per tant, nosaltres per a evitar aquestes dificultats i evidentment 
per ser rigorosos en allò que abans comentàvem en la presentació dels 
pressupostos com en la Moció anterior, creiem que aquest no és un bon camí, 
un bon exercici per a poder explicar totes les coses que deixem de perdre, i 
torno a repetir que no tan sols pel que estimen que perdrem amb aquesta 
reforma sinó també pel que estimem que gastem de forma supletòria en 
serveis que no ens corresponen o en altres coses que nosaltres reclamem. 
 
 Quabt a la resta, penseu que és un problema que va més enllà de la 
comarca, per tant, pensem que han de ser les entitats municipalistes les que 
continuïn en aqueix camí, i, per aquest motiu, encara que compartint el que hi 
ha al darrere de la Moció que és la preocupació de com pot quedar la situació 
de l’Ajuntament, nosaltres no donaríem suport a aquesta Moció. 
 
 
 En aquest moment s’absenta de la sessió la regidora del Grup 
Municipal Socialista, senyora Gloria Recio Díaz. 
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 En aquest moment s’incorpora a la sessió el regidor del Grup 
Municipal Socialista, senyor Ramon Salabert Parramon. 
 
   
 Novament pren la paraula el senyor Joan Tardà i Coma, com a 
Portaveu del Grup Municipal d’ERC, per manifestar que troba que és un 
gravíssim error el fet que crec que des de fa anys s’ha oblidat la pedagogia a la 
ciutadania. És a dir, els representants polítics, a més a més de gestionar estan 
obligats a marcar punts de referència per tal que, en llibertat i en democràcia, 
tothom pugui educar-se i crec que comportaments com els que van passar fa 
poc –jo aquell dia no hi era, era absent- en el plenari passat, ciutadans que 
carregats de bona voluntat no són conscients, per exemple de que a un nivell 
de renda, a un nivell de serveis, l’exigència complementària és entendre que 
s’ha de ser solidari, que s’han de pagar impostos, etc, etc, no el que diuen per 
aquí, crec que això als polítics se’ls acabi trencant la cara, com sembla ser la 
feina que va tenir l’Alcalde per passar d’un lloc a l’altre i tot plegat. 
 
 Això, en part,  és culpa de fer la política tal com es fa, i crec que 
estem obligats a fer pedagogia, i m’agradaria que se m’expliqués amb 
arguments de veritat, perquè ¿no és millor que una tarda de sis a vuit hi hagi 
una trobada de cent o cent cinquanta regidors del Baix Llobregat que facin 
una declaració dient que “no estem d’acord amb això, i això?. Això no té 
potència?, això té molta més potència que no pas enviar el paperet aquest a 
qui sigui. I fer un full explicant-ho a la gent, crec que vas dir el Tinent 
d’Alcalde, Sr. Morlanes va dir en una Comissió Informativa, que fer una 
guarderia costa un milió d’euros, doncs per què no ho expliquem  això?. Potser 
podríem tenir una guarderia més. 
 
 Sincerament, a mi no em convenceu, teniu la majoria absoluta, però 
a mi no em convenceu, jo no entenc que això sigui demagògic. És demagògic 
demanar un pronunciament? 
 
  En aquest moment s’incorpora a la sessió la regidora del Grup 
Municipal Socialista, senyora Gloria Recio Díaz. 
 
 Finalment intervé el Sr. Alcalde, José Montilla Aguilera, per 
manifestar que estan molt clares les posicions, no respecte del primer punt 
perquè les coses que es deixen de fer, doncs depèn, podríem fer un llistat i 
seria llarg. 
 
 Però respecte a la segona qüestió, desgraciadament, això que tu 
dius que té potència, no la té. Per entendre’ns, es va celebrar una sessió 
conjunta de la Federació i de l’Associació Catalana de Municipis, és a dir, els 
alcaldes de tots, per parlar d’aquest tema i es va fer un comunicat i el ressò 
mediàtic ha estat aclaparador, o sigui, segur que tu ni els sabies, doncs 
imaginat el que és notícia, i com aconseguim arribar a la opinió pública amb 
les coses que fem i que diem dels ajuntaments. I això no vol dir que nosaltres, 
cadascú amb  els mitjans que té al seu abast, no miri de fer arribar aquesta 
preocupació a la ciutadania. Nosaltres òbviament ho farem, però podríem 



 54

convocar-la aquí i no sé quants vindrien, s’assabentarien els que vinguessin, 
però no seria notícia, no pensis que sortiria ni un breu a la premsa, perquè 
això  és així desgraciadament. 
 
 Repeteixo que es va fer una reunió de la Federació de l’Associació i 
no va ser notícia, la prova és que molts dels que esteu aquí segur que us heu 
assabentat ara, aquesta és la realitat, per tant, està molt bé això del Consell 
Comarcal però seria “matar moscas a cañonazos”. 
 
 De totes maneres entenc que respecte a aquest tema es tingui un 
especial neguit, per això, perquè també la política és fer pedagogia, però cada 
vegada es fa més difícil.    
     
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmesa a votació la Moció és rebutjada per majoria absoluta dels 
assistents. 
 
Vots en contra: 
 
Grup Municipal del PSC, senyors/es José Montilla Aguilera, Vicenç Badenes 
Teixidó, Antonio Balmón Arévalo, Susana Cordero Rojas, Sergi Fernández 
Mesa, Juan Antonio García Díaz, Cristina Gasull Martínez, Judith Ibáñez 
Vives, Llorenç Luna Rodríguez, Manuel Luque del Rio, Perfecto Madrid Olmos, 
Antonio Martínez Flor, Aurora Mendo Sánchez, José Luis Morlanes Galindo, 
Gloria Récio Díaz i Ramon Salabert Parramón. 
 
Grup Municipal d'IC-V, senyora Carmen Romero López i senyors Arnau 
Funes Romero i Miguel López Sánchez. 
 
Grup Municipal del PP, senyora Mª Isabel Espinosa Fernández. 
 
Grup Municipal de CiU, senyor Nèstor Artís i Villena.  
 
Grup Municipal Mixt, senyors Alberto García Llorente i Antonio Naranjo 
Hijos. 
 
Vots a favor: 
 
Grup Municipal d’EUiA, senyor Ignacio Flórez Barrón. 
 
Grup Municipal d’ERC, senyor Joan Tardà i Coma. 
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 3.- Moció del Grup Municipal d’ERC, referida al canal de 
televisió Tele-Taxi. 
 
 MOCIÓ 
 
 “Atès el descontentament palesat per diversos Grups Municipals en 
la sessió del Plenari Municipal en què es denuncià el possible canvi de 
titularitat dels fins aleshores usdefructuaris del canal 54 “Aquí Televisió”, 
presumiblement adquirit per Tele-Taxi i tenint en compte la resposta que, a 
requeriment de l’Ajuntament de Cornellà, ens fou adreçada pel  Consell de 
l’Audiovisual de Catalunya en la qual es feia avinent que no hi constava cap 
referència ni comunicat de venda entre ambdues empreses. 
 
 Atès que, a l’espera de la regulació definitiva del marc legal a les 
concessions de llicència d’emissió, l’ocupació del canal 54 pot afectar els 
interessos d’una futura televisió local o comarcal pública., la qual cosa 
significaria que els interessos col·lectius haurien restat supeditats a unes 
operacions comercials de dubtosa moralitat al servei dels beneficis econòmics 
privats i d’interessos polítics partidistes. 
 
 Per la qual cosa, sol·licitem prendre el següent  
 

ACORD 
 
 Primer.- Sol·licitar al Consell d’Audiovisual de Catalunya, a la 
Direcció General de Mitjans Audiovisuals i a la Secretaria de la Societat de la 
Informació de la DURSI informació relativa a la televisió de Cornellà Aquí TV 
que contempli la titularitat de la llicència, els possibles canvis que s’hagin 
produït en aquesta titularitat d’ençà de la concessió original (per 
subrogament, venda, cessió, etc,), les característiques originals de la concessió 
(freqüència, potència, cobertura, característiques de la programació ...), les 
característiques actuals de les emissions i la naturalesa de la seva  
autorització, així com les previsions immediates o opcions a considerar 
referides a l’adjudicació i l’ús de la freqüència assignada en origen a Aquí TV. 
     
 Segon.- Sol·licitar a la Generalitat de Catalunya que impedeixi l’inici 
de les emissions de Tele-Taxi fins que la resposta dels organismes consultats 
permetin descartar presumibles perjudicis a l’Ajuntament de Cornellà i/o 
possibles irregularitats de caràcter administratiu.” 
  
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del senyor Joan Tardà i Coma, com a Portaveu del Grup 
Municipal d’ERC, es fa una explicació de la Moció, manifestant que aquesta 
Moció semblaria que és la segona part d’una altra, però l’anterior feia 
referència a Televisió Aquí, i aquesta, de fet, és la continuació, és a dir, parla 
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de Tele-Taxi, que sembla ser que són els compradors, i dic sembla ser perquè 
aquí en el plenari de l’Ajuntament es va decidir mesos enrere –crec que 
unànimement- demanar al Consell de l’Audiovisual de Catalunya informació 
sobre què en sabien d’aquest canvi en la titularitat. Sabeu que tan sols el que 
passava és que sortia a la pantalla una imatge fixa en què apareixia el logo 
d’aquesta televisió.  
 
 Crec que el Sr. Balmón va adreçar un escrit al Consell de 
l’Audivisual de Catalunya, van respondre i em va dir que d’allò no diu res, i 
vaig interpretar que la resposta era nul·la. Aleshores la vaig demanar i 
efectivament, crec que textualment la resposta deia que “no constava cap 
referència al comunicat de vendre entre ambdues empreses”, i sembla ser que 
això és preceptiu, tampoc està massa clar. Vaig preguntar-ho a la gent que hi 
entén i em van dir que no quedava massa clar que fos preceptiu, però 
semblava ser que sí. 
 
 El segon punt diu que atès que, a l’espera de la regulació definitiva 
del marc legal –com que ara està tot condicionat, el decret de la Generalitat, la 
intromissió del Sr. Piquè, com una Llei de Bases- no sabem si  l’ocupació del 
canal 54 pot afectar els interessos d’una futura televisió local o comarcal 
pública, la qual cosa significaria que els interessos col·lectius haurien restat 
supeditats a unes operacions comercials de dubtosa moralitat –i aquí apareix 
la figura del Sr. Lebrón- al servei dels beneficis econòmics privats i 
d’interessos polítics partidistes. 
 
  Què demanem?,  vam llegir a la premsa, que al mes de gener 
començaven les emissions de Tele-Taxi, i això ens va alarmar, demanem que 
se sol·liciti al Consell d’Audiovisual de Catalunya, a la Direcció General de 
Mitjans Audiovisuals i a la Secretaria de la Societat de la Informació de la 
DURSI, informació relativa a la televisió de Cornellà Aquí TV que contempli la 
titularitat de la llicència, els possibles canvis que s’hagin produït en aquesta 
titularitat d’ençà de la concessió original, les característiques actuals de les 
emissions i la naturalesa de la seva  autorització, així com les previsions 
immediates o opcions a considerar referides a l’adjudicació i l’ús de la 
freqüència assignada a Aquí TV. 
 
 En definitiva, demanem “la lluna”. És molt possible que se’ns torni 
a dir que d’això no n’hi ha res, la qual cosa encara convertiria el fet en més 
anòmal, per no dir irregular, perquè el que no podem acceptar és que en el 
moment que hi hagi el decret de la Generalitat, supeditat lògicament a la llei 
central i es digui allò que en castellà diem “pistoletazo de salida”, aleshores les 
privades estiguin més ben col·locades que les possibles i hipotètiques 
televisions públiques, perquè ja sabem en aquest país de la política dels fets 
consumats, perquè això ha passat en altres televisions a Barcelona, només cal 
esmentar el grup Godó, per exemple. 
 
 Aleshores no estaríem tots en el mateix punt de sortida per a 
competir en igualtat de condicions, i, a més a més, com que nosaltres creiem 
que la privada està supeditada a la pública, encara ens cou més això. 
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 Per a nosaltres el que és més important és el segon punt, perquè el 
primer ja sabem que se’ns poden rifar, i el segon punt diu: “sol·licitar a la 
Generalitat de Catalunya que impedeixi l’inici de les emissions de Tele-Taxi 
fins que la resposta dels organismes consultats permetin descartar 
presumibles perjudicis a l’Ajuntament de Cornellà, –com que són possibles, 
ells també actuen sobre la possibilitat, i ells aprofiten les esberles legals per 
tirar endavant, no?,  i/o possibles irregularitats de caràcter administratiu”. És 
a dir, si ells van de vius per la vida, per què nosaltres no ens podem posicionar 
en contra d’aquesta situació –com a mínim- anòmala?. Després, possiblement 
no estarem a temps, o ens ho sembla. 
 
 A continuació intervé el senyor Nèstor Artís i Villena, com a 
Portaveu del Grup Municipal de CiU, per manifestar que el seu Grup està a 
favor de la televisió pública, de què Cornellà tingui un canal de televisió 
públic, però el Canal 54 sempre ha sigut privat, encara que en algun moment 
hi va haver bona entesa amb l’Ajuntament de Cornellà, sembla que 
últimament els seus propietaris han decidit una altra cosa. Suposo que al ser 
un canal d’abast comarcal, el preu de sortida seria molt elevat perquè Cornellà 
el pogués assumir, i, en tot cas, l’hagués tingut que assumit el Consell 
Comarcal. No veig que es pugui anar contra els interessos privats d’una 
televisió que ja era privada des d’un principi, aleshores, nosaltres votarem en 
contra de la Moció.  
 
 Seguidament pren la paraula la senyora Mª Isabel Espinosa 
Fernández, com a  Portaveu del Grup Municipal del PP, per manifestar que diu 
el mateix que el Sr. Artís, que els agradaria que Cornellà tingués un televisió 
pública, però allò que no compartim, ni compartirem mai, és 
l’intervencionisme i l’esperit dictatorial que es proclama en aquesta Moció. 
  
 Per sort no estem ni a Cuba ni estem a Rússia ni en Xina, ni ens 
governa Fidel Castro, i  espero que tampoc per molts anys no ens governi ERC, 
perquè sens dubte seria la còpia –si més no- de Cuba. En això no compartim 
ni l’esperit dictatorial, ni fer pedagogia a la gent, que per al meu llenguatge vol 
dir “rentat de cervell”, ni res per l’estil.  
 
 Crec que la TV Aquí tenia un propietari que ha considerat que tenia 
que vendre-la i no crec que ningú hagi de dir res sobre la propietat pública. És 
el conte aquell que tots ho donem tot, menys la gallina que és el que tenim. 
 
 Tot seguit pren la paraula el senyor Antonio Balmón Arévalo, com a 
Portaveu del Grup Municipal Socialista, per manifestar que nosaltres 
compartim la preocupació, i, a més, compartim que en aquests moments hi ha 
un problema amb el panorama de les televisions locals, no tan sols a 
Catalunya, sinó, a més, en la Llei d’Acompanyament dels pressupostos 
generals de l’Estat s’han incorporat uns articles que tindran impacte sobre tot 
el tema de televisions locals públiques, i sobre les televisions locals privades, 
doncs evidentment a qui beneficiarà és sobre tot a l’espai privat, i això està 
així, i són lleis no són paraules ni són circumstàncies. 
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 Vam compartir al seu moment la Moció que va aprovar l’ajuntament 
com a resultat d’aqueixa moció que es va aprovar en el Ple de l’Ajuntament, 
per la meva part, en funció de les responsabilitats que tinc, vam enviar una 
carta al Consell d’Audiovisual de Catalunya. 
 
 Nosaltres, encara que compartint el que diu la Moció, creiem  que el 
mitjà per a realitzar el mateix que es planteja, és que es faci des d’un altre 
camí que no sigui el de la Moció, sinó que sigui mitjançant un escrit 
compartint el que indica el punt primer, des d’un altre nivell que és el mateix 
que quan va sortir l’anterior carta al Consell d’Audiovisual de Catalunya 
sol·licitant una aprofundització en els elements que es plantegen en el punt 
primer i tenint en compte que hi ha totes aqueixes dubtes que plantejaves 
perquè, a part del que està escrit, jo he parlat també amb membres d’aquest 
Consell. 
 
 Per tant, nosaltres el que proposaríem és la retirada de la Moció per 
a no tenir que votar-la, però comprometent-nos que respecte a allò que diu el 
punt primer, es posi en marxa una petició de totes les coses que aquí es 
plantegen. 
 
 El punt segon és més complicat jurídicament perquè s’ha de 
recordar que Aquí TV, té un decret de la Generalitat que permet –al seu 
moment- poder continuar les emissions, i per part de la Generalitat el que es 
dóna és que algú se subroga en aqueixa llicència, i casualment apareix 
producte no de Cuba ni de Rússia ni no sé quantes coses, sinó d’un acord del 
Parlament de Catalunya, que va ser un acord aprovat per unanimitat, que 
dóna unes potestats al Consell Audiovisual de Catalunya. 
 
 Nosaltres el que plantejaríem és canviar el mètode, la forma 
d’adreçar aquesta decisió per aclarir aquestes circumstàncies, de realitzar-lo 
amb el mitjà que es va realitzar l’anterior petició d’informació, això és a través 
d’una petició per part de l’Àrea que ostenta aqueixa responsabilitat i no 
mitjançant una Moció, i demanar que, per evitar votar i no donar  suport, es 
retirés la Moció. 
 
 Novament pren la paraula el Sr. Tardà per manifestar que no ho 
entén, perquè es diu sol·licitar al Consell de l’Audiovisual de Catalunya, és a 
dir, entenc que pot ser jurídicament conflictiu, però és que crec que queda 
apaivagat el fet de sol·licitar a la Generalitat de Catalunya que impedeixi l’inici 
de les emissions fins la resposta dels organismes consultats, és a dir, no es 
tracta de demanar a la Generalitat de Catalunya que els empresoni ni que 
enviï als mossos d’esquadra a clausurar res. 
 
 Per altra banda, no entenc per què no es pot votar si políticament 
ens interessa que CiU i PP quedin al marge, que són els avaladors d’aquest 
projecte. Si precisament CiU està al darrere d’aquesta operació i, evidentment 
el PP, aleshores, crec que políticament el que convé és que quedi clar qui vota 
a favor i qui vota en contra d’aquesta Moció, i que Barcelona s’assabenti que el 
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Partit Socialista, IC-V, EUiA i ERC voten a favor d’aquesta proposta i que hi ha 
dues forces polítiques que són justament les que estan al darrera, per davant 
d’un possible canvi en el panorama electoral a la Comarca, tenir un arma, un 
mitjà de comunicació, per tant, no ho entenc. 
 
 De manera que amb aquesta mentalitat que hem d’anar aquí de 
submissió de les minories, doncs bé, ja ho acceptarem, però crec que és un 
error no votar-ho com a Moció, i políticament deixar al marge –en aquest 
aspecte- a CiU. No t’ho pots repensar tu?. 
 
 Novament intervé el Sr. Balmón per manifestar que, per a nosaltres, 
el camí no està esgotat, comparteixo el  que tu dius, que en un moment 
determinat el Ple marqui aqueixa posició política diferenciada, però creiem que 
el camí no està esgotat, i per tant, com que no està esgotat, val més venir amb 
més “munició”, més arguments per poder arribar a les conclusions que tu 
planteges, i per això et plantegem aquesta retirada. 
 
 El Sr. Tardà afirma que retira la Moció. 
 
 Finalment intervé el Sr. Alcalde, José Montilla Aguilera, per 
manifestar que retira la Moció en el ben entès que se sol·licitaran aquestes 
qüestions que es plantegen en l’apartat primer als organismes corresponents. 
 
 
 Després d’això la Moció és retirada pel seu portaveu. 
 
 
 
 
 Seguidament intervé el Sr. Alcalde, per manifestar que estaria bé 
que algun mes no tinguéssim que parlar d’això perquè seria senyal de què no 
hagués mort cap dona víctima de la violència de gènere, però aquest mes, el 
mes de desembre en concret, fins a la data han mort dues dones víctimes 
d’aquesta violència, fet que eleva la xifra, des de principi de gener fins avui, a 
69 dones mortes per violència de gènere en el conjunt de l’Estat espanyol. 
 
 Per altra banda, amb el vostre permís, i abans de iniciar l’apartat de 
precs i preguntes, dir que desgraciadament, abans d’ahir va tenir lloc un 
assassinat comès per ETA, en aquest cas en el poble de Collado-Villalba que 
va acabar amb la vida d’un guàrdia civil, el Sr. Antonio Molina, i davant del 
qual faria una declaració que, si no hi ha objeccions, la faríem figurar a l’acta, 
tal i com hem fet en d’altres ocasions, i diu el següent: 
 
 “Davant el darrer assassinat comès per ETA a Collado Villalba, el 
passat 17 de desembre, que ha acabat amb la vida del guàrdia civil Antonio 
Molina Martín, el Ple de l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat  
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DECLARA 
 
 Primer.- La seva total condemna i indignació davant aquest crim 
que atempta contra la vida, la llibertat de les persones i la convivència 
democràtica. 
 
 Segon.- La solidaritat de l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat i de 
la ciutat amb els familiars d’Antonio Molina, i també amb el cos de la Guàrdia 
Civil. 
 
 D’altra banda, cal destacar que l’actuació de l’agent, en interceptar 
un vehicle carregat d’explosius conduït pels terroristes, ha evitat un atemptat 
de grans proporcions. 
 
 Una vegada més, hem de fer públic el nostre recolzament a les 
forces de seguretat, per la seva tasca al servei de la justícia, de la llibertat i de 
la seguretat de tots els ciutadans i ciutadanes. 
 
 Tercer.- Per últim, manifestem el nostre compromís amb l’acció 
política democràtica, com a part fonamental de l’Estat de Dret, per combatre el 
fanatisme i la intolerància dels qui assassinen en nom de qualsevol idea, i 
atempten així contra la convivència i la llibertat de la nostra societat.”        
 
 
 Seguidament pren la paraula la senyora Mª Isabel Espinosa 
Fernández, com a  Portaveu del Grup Municipal del PP, per manifestar que li 
agradaria que en aquest manifest també quedés inclòs l’agraïment de la 
societat al cos de la Guàrdia Civil que tantes víctimes ha tingut, que ha estat 
un dels més castigats, i que es traslladi –no sé si és que no ho he escoltat bé, o 
no s’ha dit- la nostra condolença a la seva família, sobretot -i en aquest cas 
particular si no es fa en nom de tots, si més no en nom del Partit Popular-, a 
la seva mare, que haig de dir que la fotografia que ha sortit avui als diaris és 
digna de qualsevol declaració, crec que a les que som mares se’ns ha encongit 
el cor al veure a aquesta persona damunt el seu fill jove i tocant-lo. Crec que 
en aquesta declaració s’hauria de fer arribar el condol a la família, de 
l’Ajuntament de Cornellà, sinó s’acorda d’entre tots els altres grups, si més no 
la del Partit Popular, jo crec que sí, el condol i l’agraïment perquè amb la seva 
mort ha salvat moltes vides. 
 
 Novament intervé el Sr. Alcalde, José Montilla Aguilera, per 
manifestar la solidaritat i el condol –si es vol- de l’Ajuntament de Cornellà i de 
la ciutat amb els familiars i també amb el cos, sense precisar si és la mare.  
 

 Després d’això la declaració queda redactada en els termes 
següents: 
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 “Davant el darrer assassinat comès per ETA a Collado Villalba, el 
passat 17 de desembre, que ha acabat amb la vida del guàrdia civil Antonio 
Molina Martín, el Ple de l’Ajuntament de Cornellà de Llobregat  
 

DECLARA 
 
 Primer.- La seva total condemna i indignació davant aquest crim, 
que atempta contra la vida, la llibertat de les persones i la convivència 
democràtica. 
 
 Segon.- La solidaritat i el condol de l’Ajuntament de Cornellà de 
Llobregat i de la ciutat amb els familiars d’Antonio Molina, i també amb el cos 
de la Guàrdia Civil. 
 
 D’altra banda, cal destacar que l’actuació de l’agent,  en interceptar 
un vehicle carregat d’explosius conduït pels terroristes, ha evitat un atemptat 
de grans proporcions. 
 
 Una vegada més, hem de fer públic el nostre recolzament a les 
forces de seguretat, per la seva tasca al servei de la justícia, de la llibertat i de 
la seguretat de tots els ciutadans i ciutadanes. 
 
 Tercer.- Per últim, manifestem el nostre compromís amb l’acció 
política democràtica, com a part fonamental de l’Estat de Dret, per combatre el 
fanatisme i la intolerància dels qui assassinen en nom de qualsevol idea, i 
atempten així contra la convivència i la llibertat de la nostra societat.”        
 
 
 
 
 4.- Precs i preguntes. 
 
 
 En primer lloc pren la paraula el senyor Ignacio Flórez Barrón, com 
a Portaveu del Grup Municipal d’EUiA, per preguntar sobre el tema del TAV 
(Tren d’Alta Velocitat) o l’AVE, perquè una altra vegada el Ministeri, aquest 
Ministeri que escolta tant –com tants  altres-  els posicionaments dels pobles i 
dels seus representants -com ha passat abans-, torna una altra vegada a 
plantejar que vol que passi una altra vegada per Cornellà. Jo pregunto si això 
és així, i si és així, si estem disposats a no mobilitzar a tots perquè això no tiri 
endavant. 
 
  
 En aquest moment s’absenta de la sessió la Portaveu del Grup 
Municipal d’IC-V, senyora Carmen Romero López. 
 
 Seguidament intervé el Regidor-Delegat de l’Àrea d’Urbanisme, 
Habitatge i Infraestructures, senyor José Luis Morlanes Galindo, per 
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manifestar que no passarà però abans s’hauran de posar d’acord el Sr. Piqué i 
el Sr. Cascos, per decidir per on passen, perquè cadascun diu una cosa. 
 
 El mateix dia que el Sr. Alcalde de la ciutat va rebre un document 
dient que tornava a passar l’AVE per Cornellà, amb una targeta identificatòria 
del Ministre Sr. Cascos i del Secretari d’Estat, a la mateixa hora, a l’aeroport 
de Barcelona el líder català del Partit Popular estava donant una roda de 
premsa dient una cosa diferent. 
 
 Per tant, hem anat a Madrid i hem preguntat si s’han posat d’acord 
i com ens diuen que encara no,  l’únic que sabem és que per Cornellà no 
passarà. 
 
 Tot seguit pren la paraula el Sr. Alcalde, José Montilla Aguilera, per 
manifestar que per Cornellà no passarà per on no volem que passi. 
 
 
 Seguidament intervé el senyor Joan Tardà i Coma, com a Portaveu 
del Grup Municipal d’ERC, per manifestar que han presentat dos precs i dues 
preguntes per escrit. 
 
 Pel que fa al primer prec nosaltres teníem interès que aquest prec 
figurés –cas que fos acceptat- en l’acta, perquè és una declaració de denúncia i 
de solidaritat i d’agraïment pels fets esdevinguts a Galícia. De denuncia pel 
què ha passat, de solidaritat per tot el que s’està fent a nivell popular i 
d’agraïment al CRAJ. 
 
 Aleshores us estalvio de llegir-ho, en tot cas sí convindria que ho 
llegíssiu perquè, si és possible, m’agradaria que figurés en l’acta els Grups que 
s’hi adhereixen. 
 
 Pren la paraula el Sr. Alcalde, José Montilla Aguilera, per 
manifestar que no hi ha cap problema per a què figuri a l’acta, però els precs 
ni provoquen debat ni es voten, i, per tant, t’ho podem dir a fora si vols. 
 
 En aquest moment s’incorpora a la sessió la Portaveu del Grup 
Municipal d’IC-V, senyora Carmen Romero López. 
  
 Pren novament la paraula el Sr. Tardà per llegir el prec que diu el 
següent:  
  
 “El desastre mediambiental provocat pel vaixell “Prestige”, que va 
sotsobrar a les costes de Galícia el 14 de novembre del 2002 amb una càrrega 
de 70.000 tones de fuel i posteriorment s’enfonsà en alta mar, ha malmès tant 
la vida al mar com a terra ferma i pot comportar la ruïna econòmica i social 
dels gallecs que exploten els seus recursos naturals. (pescadors, mariscadors, 
peixaters, comerciants, restauradors, indústries de conserves i tots els que en 
el futur es vegin condicionats per l’evolució del desastre). És per això que 
volem denunciar l’immobilisme del Govern Central i la Xunta de Galícia 
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davant l’afer, així com de llur  mal comportament mostrat envers els afectats, 
despreocupant-se en una primera instància del desastre i negant-lo 
sistemàticament, la qual cosa ens porta a denunciar que,  tot i els antecedents 
de naufragis i accidents marítims d’aquestes característiques com són els del 
Polycommander, Urquiola, Andros Patria, Cason i Mar Egeo, el Govern 
d’Espanya no tingués un Pla d’Emergència  elaborat per aquests casos. 
 
 D’igual manera volem manifestar la nostra solidaritat amb totes 
aquelles persones que des de terres gallegues, i també des del nostre país, es 
mobilitzen per tal que les administracions públiques posin tots els mitjans 
logístics necessaris per poder enviar voluntaris a netejar les platges i ports 
gallecs afectats per la marea  negra i es comprometin a consensuar el Pla 
d’Emergència amb les administracions locals implicades i a prendre mesures a 
fi que aquesta situació  no torni a passar. 
 
 D’igual manera volem transmetre la nostra felicitació al CRAJ per la 
sensibilitat i promptitud amb què ha actuat organitzant una expedició de 
voluntaris cornellanencs que ben aviat viatjaran a Galícia per contribuir a les 
tasques de neteja de les costes contaminades.” 
 
 
 Continua amb l’ús de la paraula el Sr. Tardà, per manifestar que el 
següent prec fa referència a un fet que ja va sortir aquí, i diu el següent: 
 

 “Fa uns mesos el Grup Municipal d’ERC presentà una moció, a 
través de la qual  se sol·licitava al Plenari Municipal que es prenguessin els 
acords necessaris (que segons la nostra opinió havia de significar la creació 
d’una Comissió formada per tots els Grups Municipals que establís els criteris 
i la metodologia  amb què s’havia  de procedir a la redacció del Reglament 
establert en la llei). La proposta fou rebutjada per la majoria política. 
Tanmateix, considerem que la no aprovació de la proposta no eximeix 
l’administració municipal de l’obligació de complir la llei, per la qual cosa li 
demanem, altra vegada, que ens empari per tal que puguem exercir el dret 
d’informar com a Grup Municipal i, alhora, puguem veure reflectit en la 
revista municipal Cornellà Informa les propostes i actuacions del nostre Grup 
Municipal en referència a les actuacions municipals, dret que sí tenen garantit 
els grups Municipals que constitueixen el Govern municipal.” 
 
 Pel que fa a les dues preguntes presentades, manifesta el Sr. Tardà, 
una ja ha estat contestada, és una pregunta sobre la informació als veïns als 
quals se’ls fa obres al seu carrer, i, a més a més, felicitem que s’hagi fet. 
 
 Pel que fa a la segona pregunta fa referència a Can Mercader, i diu 
el següent:  
  
 “Hem observat que arran de la construcció de les obres del vial 
prolongació del carrer Sant Ferran, que ha de connectar  el barri de l’Almeda i 
la zona nord de la ciutat, ha restat afectat (enderrocament de tanca) el parc de 
Can Mercader. És ben possible que aquesta situació hagi estat provocada de 
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manera momentània per les necessitats de les obres. Amb tot, voldríem tenir-
ne la certesa, per la qual cosa desitjaríem saber si en algun indret de les obres 
s’ha envaït de manera definitiva el parc, tot restant-ne superfície, així com les 
obres que s’hi faran per tal de restaurar-ne la tanca original.”       
 
 Seguidament pren la paraula el Regidor-Delegat de l’Àrea 
d’Urbanisme, Habitatge i Infraestructures, senyor José Luis Morlanes Galindo, 
per manifestar respecte a la pregunta anterior efectuada pel Sr. Tardà, que 
posaran una tanca en el mateix lloc on hi era de metall i a la mateixa alçada 
que la que ve de la carretera de l’Hospitalet, perquè hi hagi una visió general 
de tot el parc quan es passi pel costat de la tanca. I, tenim un dubte que no 
hem resolt de sí és possible, convenient o no, obrir una porta en la cantonada, 
però això no té res a veure i ja hi parlarem. 
 
 
 
 

III 
  
 

ASSUMPTES URGENTS 
 
 Tot seguit es fa avinent que hi ha assumptes que,  tot i no ser a 
l'ordre del dia, cal tractar atesa la seva urgència. Per això, i a proposta de 
l'Alcaldia-Presidència, s'acorda, per unanimitat, declarar-los d'urgència, de 
conformitat amb el que disposa l'article 113 del Reglament Orgànic Municipal, 
i es passa a tractar els assumptes següents: 
 
 
MOCIONS DE L’ALCALDIA-PRESIDÈNCIA 
 
 
 1.- Aprovar provisionalment la modificació puntual del 
planejament vigent de 23 de juliol de 1993, a l’àmbit delimitat per 
l’avinguda del Maresme, carrer Silici, carretera del Mig i Segon Cinturó. 
  
 MOCIÓ 
 

 
 “Vist l’expedient incoat per a  la Modificació puntual del 
planejament vigent de 23/7/93, a l'àmbit delimitat per l'avinguda Maresme, 
carrer Silici, carretera del mig i 2º Cinturó de Cornellà de Llobregat. 
 
 Vist que data  29 de novembre de 2001 el Ple de l’Ajuntament 
aprova inicialment l’esmentada modificació puntual, així com la seva 
publicació mitjançant inserció d'edicte en el Butlletí Oficial de la Província de 
Barcelona (19-12-2001),  el Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya (19-
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12-2001) i el Periodico de Catalunya (14-12-2001), per un període d’un mes, 
havent-se presentat dos al.legacions. 
 
 Vista l’al·legació del senyor Antonio Cutillas Magan, de data 18 de 
gener de 2002, Registre General d’Entrada a l’Ajuntament número 1653, com 
a propietari de la Societat Focio, Societat Limitada, informada a part en data 
11 de desembre d’enguany per la Cap del Departament Tècnic d’Urbanisme, 
Habitatge i Infraestructures i posant de manifest que:  
 
“1.- El senyor Antonio Cutilles Magan, com a representant de la societat 

propietària de la finca D  (de l'expedient), i desprès d'una introducció, 
cronologia , d'antecedents i analitzada la documentació de l'aprovació 
inicial de l'expedient de Modificació exposat al públic, assegura que a 
pesar de les correccions introduïdes a l'expedient com a conseqüència del 
tràmit d'informació pública de l'avanç de planejament, encara  segueixen 
existint importants carències e insuficiències en la modificació, en tràmit, 
que incompleixen l'objecte de la mateixa.  I per tant, demana les següents 
rectificacions: 

 
- La superfície correcta de la finca de mi representada es de 23.223,478 

m2,  distribuïts , d'acord al planejament vigent a l'any 1976, en 
19.709,476 m2 d'equipaments (clau 7b) i 3.254,002 m2 de parcs i 
jardins urbans (clau 6b). Afegint : "en el cas de que l'Ajuntament tingui 
dutes sobre aquestes superfícies i qualificacions, que realitzi un deslinde 
i amojonament de les finques elaborant un nou plànol topogràfic". 

 
La superfície, de la finca D,  que figurava a l'expedient de Modificació 
exposat al públic era de 20.320,93 m2, distribuïts en: 15.886,41 m2 
d'equipaments (clau 7b) i 4.454,52 m2 de parcs i jardins urbans (clau 
6b). S'ha realitzat un nou aixecament topogràfic per comprovar la realitat 
física dels terrenys, en el que consten les finques originals i les finques 
actuals una vegada descomptada la superfície expropiada pel 2º Cinturó, 
i a la vegada s'ha superposat el planejament del terrenys a l'any 1976, 
donant com a resultat que la finca propietat de la societat FOCIO SL. té 
actualment una superfície de 20.952,25 m2, dels quals d'acord a la 
qualificació donada pel PGM-76:  17.999,38 m2  son d'equipaments de 
nova creació i 2.952,87 m2 de zones verdes. Per tant, aquestes són les  
superfícies que figuren ara a l'expedient de Modificació. 

 
- Que es respecti el traçat definitiu del 2º Cinturó, que es concreta al acord 

del Consell comarcal del Baix Llobregat, de 28 de juny de 1994, 
reconegut que la superfície expropiada ha sigut de 11.622,18 m2. 
   

En el plànol topogràfic aixecat, en juny de 2002, defineix exactament   la 
superfície expropiada pel 2º Cinturó, a partir de les actes d'ocupació de 
les finques que figuren a l'expedient d'expropiació. 
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- Resituar els vials tal i com estaven previstos al PGM-76, mantenint la 
parcel·la d'equipaments amb la mateixa situació de xamfrà que tenia 
abans de 1993. 
 
Quant s'executa la urbanització del polígon Est, es desplaça el carrer 
Silici a la situació que té actualment i amb l'execució del 2º Cinturó  
s'elimina la prolongació del carrer Cobalt. La Modificació del PGM-76 de 
(23/6/93) regularitza els diferents planejaments executats que afectaven 
a la vialitat del sector. Per tant, es tracta d'una vialitat bàsica  ja  
executada. 
 

- Assignar el coeficient d'edificabilitat de 2m2st/m2s, en lloc del 1,5 
m2st/m2 de l'expedient. 
   
El Pla Especial d'adequació de les condicions d'edificació a l'antic Pla 
parcial Almeda de 20/10/86 assigna una edificabilitat a l'ús industrial 
de 2m2st/m2s. Aquesta edificabilitat s'aplica a unes parcel·les resultants 
del projecte de reparcel·lació que han tingut unes càrregues importants: 
cessions obligatòries (zones vers i equipaments) i projecte d'urbanització. 
Les finques del polígon IV d'equipaments, a la que pertany la parcel·la, 
estan lliures de càrregues i l'edificabilitat de 1,5 m2st/m2s, de 
l'expedient en tràmit, es  superior a la de l'illa d'equipaments  Almeda 
que es de 1m2st/m2s.  
 

- Considerar la parcel·la mínima de 800 m2.  
 
El Pla Especial d'adequació de les condicions de l'edificació a l'antic Pla 
parcial  Almeda, defineix la parcel·la mínima industrial de 800 m2 i no 
defineix les superfícies de les parcel·les d'equipaments,  ja que 
implícitament les considera úniques. En aquest cas, del polígon 
d'equipaments i tenint en compta que es tracta de quatre propietaris 
amb aprofitament privat, es considera parcel·la mínima  les existents, ara 
bé les dimensions de la finca propietat del Canal de l'Infanta i la situació 
de la finca interior (C) fa necessari una parcel·lació posterior entre els 
propietaris  per regularitzar les  finques i possibilitar la construcció dels 
equipaments privats. 
 

- Innecessarietat de la tramitació d'un Pla Especial per el 
desenvolupament de l'equipament. 
   
La construcció dels  equipaments privats i la concreció de l'ús està 
regulada per les Normes Urbanístiques del PGM-76 (art. 216 i següents). 
 

- Innecessarietat de la reparcel·lació de les finques. 
   
No es tracta d'un expedient de reparcel·lació (repartiment de beneficis i 
càrregues), però si que es necessari la regularització de les finques 
(parcel·lació). 
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- Especificar clarament que els sols de parcs i jardins urbans (clau 6b) no 
son de cessió gratuïta. 
 
D'acord al PGM-76, els sòls destinat a  parcs i jardins urbans estan 
vinculats al seu destí, i la titularitat i afectació pública a l'ús general es a 
partir de l'adquisició del sòl per part de l'Administració. L'expedient de 
modificació, en tràmit, no modifica el règim d'aquest sòls. 
 

- Mantenir separats els àmbits del Pla Especial Almeda i del Pla Especial 
Est, clarificant que la finca municipal no tindrà aprofitament 
d'equipament privat al polígon IV del Pla Especial Almeda. 
   
Una vegada regularitzats les superfícies  dels diferents planejaments 
aprovats a l'àmbit objecte de la Modificació (Pla Especial Almeda, Pla 
Parcial Est, projecte d'urbanització i expropiacions del 2º Cinturó) 
queden regularitzades també les superfícies dels sòls d'equipaments i de 
parcs i jardins urbans de nova creació. La finca de propietat municipal 
amb l'expedient de Modificació, en tràmit, té la mateixa qualificació que 
tenia abans de la Modificació de data 23/6/93, que es de zona verda 
(clau 6b), per tant no té aprofitament com equipament. 
   

- Quantificar de forma clara i concreta els m2 de sòl d'equipament i    de 
sostre d'equipament que correspondrà a cada propietari. 
   
L'expedient precisa de forma clara les superfícies i els aprofitaments de 
cadascuna de les finques. 
 

- Reconèixer que els usos dels equipaments seran més amplis que els 
establerts a l'article 212 de les Normes Urbanístiques del PGM/76. 
 
Els tipus dels equipaments comunitaris estan regulats per l'article 212, i 
son els únics usos permesos per un sòl qualificat d'equipament. 

 
 Per tant, a judici del tècnic signat, de tot el conjunt d'al·legacions 
realitzades pel senyor Antonio Cutilles Magan, en representació de la societat 
FOCIO SL, s'haurien d'acceptar les que fan referència a : "regularització de la 
superfície de la finca de la seva propietat d'acord amb el plànol topogràfic 
realitzat en data juny de 2002" en el que consta la superfície reial que té la 
finca desprès de l'expropiació;  "normalització (parcel·lació) de les finques en 
lloc d'un expedient de reparcel·lació"  necessària per regular la forma i situació 
de les finques amb aprofitament privat;  "els sols qualificats de parcs i jardins 
no son sòls de cessió", l'expedient de modificació no varia el règim urbanístic 
d'aquestos sòls; "s'ha clarificat la superfície d'aprofitament privat dels 
equipament i el seu sostre", i l'aprofitament per equipaments es el de les 
finques privades. La resta d'al·legacions, tal i com consta en l'informe  no 
s'haurien d'acceptar. 
 
 Vista l’al·legació del senyor Guillermo de Arquer Grifoll, de data 27 
de febrer de 2002, Registre General d’Entrada a l’Ajuntament número 6150,  



 68

informada a part en data 11 de desembre d’enguany per la Cap del 
Departament Tècnic d’Urbanisme, Habitatge i Infraestructures i posant de 
manifest que: 
 

“1.- En la primera de les al·legacions, el senyor Guillermo de Arquer i Grifoll, 
demana que el sòl que el PGM-76 qualifica com a zona de parcs i jardins 
urbans de nova creació (clau 6b) no sigui de cessió obligatòria. 

 
L'expedient de Modificació del planejament vigent, en tràmit, no té per 
objecte canviar el règim dels sòls que el PGM-76 destina a Sistemes 
d'espais lliures (clau 6b). La regularització de les finques amb 
aprofitament privat d'equipaments es una normalització que possibilita 
l'edificació del citats equipaments, però no es una reparcel·lació 
urbanística ( distribució de beneficis i càrregues entre els propietaris). 
Per tant, tal i com estableixen les Normes urbanístiques del PGM-76 la 
titularitat i afecció pública a l'ús general d'aquests terrenys, es farà una 
vegada adquirit el sòl per l'Administració. 
 
En la segona, afirma que: la  única finalitat de la Modificació del 
planejament en tràmit es la d'evitar els procediments expropiatoris 
iniciats, amb anterioritat, pels propietaris del terreny, que constitueix 
una desviació de poder. 
 
Tal i com s'explica al capítol d'antecedents de l'expedient de Modificació, 
la sentència dictada pel Tribunal Suprem en data 13 d'octubre de 1999,  
en la que es reconeix el dret d'un dels propietaris del sòl de  l'àmbit 
(Unitat Immobiliària) a la construcció de qualsevol equipament de 
titularitat privada en la seva finca, es l'única motivació de l'expedient. Es 
tracta d'un polígon d'equipaments (polígon IV del Pla especial Almeda) en 
el que tots els sòls inclosos en el seu àmbit han de tenir el mateix règim, 
per tant el canvi de destí dels equipaments es unitari. 
 
Per tant, a judici del tècnic signant, s'haurà de prendre en consideració 
la primera de les al·legacions presentada pel senyor Guillermo de Arquer 
i Grifoll, en el sentit de que en l'expedient de Modificació, en tràmit, no 
implica una modificació del règim dels espais lliures (clau 6b), i 
desestimar la segona. 
 
Atès l’informe de la Cap del Departament Tècnic d’Urbanisme, Habitatge i 
Infraestructures, en relació a l'aprovació provisional de l'expedient de la 
"Modificació puntual del planejament vigent de 23/6/93, a l'àmbit 
delimitat per l'avinguda del Maresme, carrer Silici, ctra. del Mig,  i 2º 
Cinturó, de Cornellà de Llobregat, de data 11 de desembre de 2002, 
obrant a l’expedient i posant de manifest: 

 
2.- Durant el període d'informació pública, s'ha rebut un escrit d'al·legacions 

presentat pel senyor Antonio Cutilles Magan en representació de la 
societat FOCIO SL. com a propietari d'una finca de l'àmbit, informades a 
part i que s'estimen parcialment.  Fora de termini, s'ha rebut un escrit 
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d'al·legacions presentat pel senyor Guillermo de Arquer i Grifoll, en nom 
propi i dels seus germans Francisco de Borja i Antonio de Padua, que 
també s'estimem parcialment.  Per tant, a l'expedient s'han introduït 
petites modificacions de detall, resultat de l'acceptació parcial de les 
citades al·legacions que es concreten en: 

 
Modificacions de les superfícies de les finques com a resultat de 
l'aixecament topogràfic de data juny de 2002.  
   
Modificacions de l'aprofitament privat (sostre) dels equipaments dels 
quatre propietaris privats de l'àmbit, com a conseqüència de l'aixecament 
topogràfic de la superfície d'equipaments del PGM-76. 
 
El manteniment del règim del sòl d'espais lliures. 
 
Imposició de la necessitat de  la regularització de finques (parcel·lació) 
per materialitzar la construcció de l'equipament. 
 
Normalització (parcel·lació) de les finques per materialitzar l'aprofitament 
urbanístic. 

 
3.- L'aixecament topogràfic de l'àmbit, per regularitzar les superfícies de les 

diferents finques, coincident amb la realitat física existent, suposa una 
reducció de la superfície total, que implica una disminució dels espais 
lliures de l'àmbit que ara formen part dels talussos del 2º Cinturó. 

 
 Són modificacions/concrecions de detall que no afecten al contingut del 
planejament en tràmit, i per tant a judici del tècnic signant es pot 
procedir a l'aprovació provisional de l'expedient.” 

 
 Vist l’informe de la Cap del Departament Administratiu 
d’Urbanisme, Habitatge i Infraestructures, obrant a l’expedient i posant de 
manifest:  
 

“Aquest Ajuntament, en exercici del “ius variandi”, va tramitar una 
Modificació del PGM i un Pla Especial d’assignació d’usos que 
afectaven als esmentats terrenys qualificant-los d’equipaments 
d’interès metropolità  (clau 7a), de caràcter docent universitari, que 
varen ser aprovats definitivament per acords del Govern de la 
Generalitat de 23 de març de 1993 i de la Comissió d’Urbanisme de 
Barcelona de 28 d’abril de 1993. 
 
Per Sentència del Tribunal Suprem dictada el dia 13 d’octubre de 
1999, es confirma la Sentència dictada pel Tribunal Superior de 
Justícia de Catalunya, en data 7 de juliol de 1993, i l’Ajuntament de 
Cornellà de Llobregat, en sessió del Ple Municipal en data 28 de 
setembre de 2000 acorda la seva execució. 
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Davant les sol·licituds d’expropiació efectuades pel  Sr. Antonio 
Cutillas Magan, en nom i representació de la societat FOCIO, 
Societat Limitada, i el Sr. Guillermo de Arquer Grifoll, en nom propi 
i com a mandatari dels seus germans Sr. Francisco de Borja i Sr. 
Antonio de Padua de Arquer Grifoll, aquest Ajuntament, per acord 
del Ple Municipal en sessió celebrada el dia 29 de novembre 2001, 
va acordar desestimar aquestes sol·licituds, donat que no es 
donaven els requisits previstos a l’article 103,  ja que l’Ajuntament, 
en compliment i execució a la Sentència del Tribunal Superior de 
Justícia de Catalunya de 7/7/1993, es troba tramitant el 
corresponent expedient urbanístic, per a la substitució de la 
qualificació actual d’equipaments de caràcter supralocal (7c) per la 
d’equipaments de nova creació (7b), amb la possibilitat 
d’aprofitament privat. 
 
Per acord de data 26 de juliol 2001, el Ple Municipal va acordar 
l’exposició al públic, en aplicació de l’article 125 del Reglament de 
Planejament Urbanístic, de la Modificació Puntual del PGM vigent 
de 23 de març de 1993. Finalitzat el període legal d’exposició al 
públic, s’ ha aprovat inicialment l’expedient de Modificació del PGM, 
per acord adoptat en sessió de data 29 de novembre de 2001. 
 
En relació a l’al·legació de desviació de poder, i de conformitat amb 
la Sentencia del Tribunal Superior de Justícia de Catalunya núm. 
1094/2001, de 14 de novembre:  
 
“(...) como reiteradamente ha señalado el Tribunal Supremo, 
consiste en el ejercicio de potestades administrativas para fines 
distintos de los fijados por el ordenamiento jurídico, para cuya 
existencia no se requiere que tales fines sean de carácter privado o 
particular, bastando que, aunque el fin sea público, resulte distinto 
del previsto en la norma de que se trate, requiriendo en todo caso 
para su apreciación que quien la invoque alegue los supuestos en 
que se funde y los pruebe cumplidamente, no pudiendo fundarse en 
meras presunciones, ni en suspicacias y ociosas interpretaciones 
del acto de la autoridad o de la oculta intención que lo determina 
...” 
 
Per tant, no és possible apreciar desviació de poder en l’actuació 
municipal per a l’adopció de l’acord d’aprovació inicial de 
l’esmentada modificació de planejament, ja que aquesta és 
conseqüència de l’execució de la Sentencia dictada pel Tribunal 
Superior de Justícia , Secció Tercera , de data 7 de juliol de 1993, i 
a la vegada, és evident  que existeixen aprofitaments privats. 
 
Per tot això, la que subscriu proposa desestimar les al·legacions en 
relació a la desviació de poder al·legada.” 
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 Atesos els articles 55 i 59 del Decret Legislatiu 1/1990, de 12 de 
juliol, pel qual s’aprova la refosa dels textos legals vigents a Catalunya en 
matèria urbanística i la disposició addicional tercera i vuitena de la Llei 
2/2002, de 14 de març, d’urbanisme de Catalunya. 
 

Atesos els articles 22 i 47 de la Llei Reguladora de les Bases del 
Règim Local, en la nova redacció donada als mateixos per la Llei 11/99, de 21 
d’abril, i els articles 50.2.c) i 112.3.k) de la Llei Municipal i de Règim Local 
8/87, de 15 d'abril, relatius a les competències atribuïdes al Ple de la 
Corporació Local, l’Alcalde President proposa a l’Ajuntament Ple l’adopció dels 
següents 

 
ACORDS 

 
                Primer.- Estimar parcialment  les al·legacions realitzades pel senyor 
Antonio Cutilles Magan, en representació de la societat FOCIO SL, per una 
banda i les al.legacions presentades pel senyor Guillermo de Arquer i Grifoll, 
en el sentit que recull l’informe de la Cap del Departament Tècnic 
d’Urbanisme, Habitatge i Infraestructures  i l’informe de la Cap Administrativa 
d’Urbanisme, Habitatge i Infraestructures ambdós de data 11 de desembre de 
2002, que formen part integrant de la part expositiva del present acord. 
 

Segon.- Aprovar Provisionalment la Modificació puntual del 
planejament vigent de 23/7/93, a l'àmbit delimitat per l'avinguda Maresme, 
carrer Silici, carretera del mig i 2º Cinturó de Cornellà de Llobregat 
 
 Tercer.- Ordenar la remissió de l'esmentat expedient, en el termini 
màxim d'un mes des de la data d'aprovació del present acord, a la Comissió 
d’Urbanisme de Barcelona, a efectes de la seva aprovació definitiva 
 
                Quart.- Notificar el present acord als interessats pel seu 
coneixement i efectes.” 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del Regidor-Delegat de l’Àrea d’Urbanisme, Habitatge i 
Infraestructures, senyor José Luis Morlanes Galindo, es fa una explicació de la 
Moció, manifestant que aquesta és una aprovació provisional, al seu dia es va 
fer l’aprovació inicial, i han hagut un conjunt d’al·legacions de dos propietaris 
en concret, aquestes al·legacions s’estimen parcialment es desestimen les que 
reivindiquen major superfície de sòl per haver-se demostrat falses les 
pretensions mitjançant el corresponent estudi del terreny, que va ser 
encarregat a un equip tècnic que va confrontar les conclusions  amb la 
propietat, i el tècnic de la propietat va reconèixer que efectivament eren 
correctes. 
 
 En definitiva, la propietat demana 2.000 metres que els van 
expropiar al seu dia i estan pagats per a la construcció de la Ronda de Dalt, 
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amb poc lloc per a la discussió perquè és una torre elèctrica la que marcava el 
límit de l’expropiació que segueix en el seu lloc, per tant, no procedeix 
acceptar la petició de més metres. 
 
 Sí procedeix acceptar parcialment algunes altres peticions com les 
que fan referència a què sòls cedits en el seu dia com a verd, no haurien de 
generar aprofitament per l’Ajuntament, i rebutjar altres com la innecessarietat 
d’un Pla Especial, quan la determinació dels usos d’un terreny qualificat 
d’equipament requereix d’un Pla Especial d’Assignació d’Usos i així ho marca 
la normativa urbanística. 
 
 Es rebutja l’al·legació de què fèiem aquest planejament per evitar 
que ens demanin l’expropiació, que ens l’han demanada, i aquí hi ha un 
desconeixement important de l’article 103 de la llei, que només remet la 
possibilitat de l’expropiació per llei quan no existeix aprofitament, però un 
terreny qualificat d’equipament té aprofitament, i, per tant, no procedeix 
l’expropiació. 
 
 Concloent i en definitiva, estimem un conjunt d’al·legacions que són 
aquestes que he explicat i es desestimen el gruix important d’elles, aprovem 
provisionalment el Pla i trametem a la Direcció General d’Urbanisme 
l’esmentat Pla perquè ho aprovi definitivament, i amb això donem perfecte 
compliment a una sentència que va recaure al seu dia en el sentit de retornar 
la qualificació a la situació prèvia a la qualificació d’universitari, complim amb 
aqueixa sentència plenament i ho remetem a la Direcció General d’Urbanisme 
per a la seva aprovació definitiva.  
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmesa a votació la Moció és aprovada per unanimitat dels 
assistents. 
 
Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC, senyors/es José Montilla Aguilera, Vicenç Badenes 
Teixidó, Antonio Balmón Arévalo, Susana Cordero Rojas, Sergi Fernández 
Mesa, Juan Antonio García Díaz, Cristina Gasull Martínez, Judith Ibáñez 
Vives, Llorenç Luna Rodríguez, Manuel Luque del Rio, Perfecto Madrid Olmos, 
Antonio Martínez Flor, Aurora Mendo Sánchez, José Luis Morlanes Galindo, 
Gloria Récio Díaz i Ramon Salabert Parramón. 
 
Grup Municipal d'IC-V, senyora Carmen Romero López i senyors Arnau 
Funes Romero i Miguel López Sánchez. 
 
Grup Municipal del PP, senyora Mª Isabel Espinosa Fernández. 
 
Grup Municipal de CiU, senyor Nèstor Artís i Villena.  
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Grup Municipal d’EUiA, senyor Ignacio Flórez Barrón. 
 
Grup Municipal d’ERC, senyor Joan Tardà i Coma. 
 
Grup Municipal Mixt, senyors Alberto García Llorente i Antonio Naranjo 
Hijos. 
 
 
 
 
 
 
 2.- Exposar al públic en aplicació de l’article 125 del Reglament 
de Planejament Urbanístic, la modificació puntual del Pla General 
Metropolità de 14 de juliol 1976, a l’àmbit delimitat pels carrers 
Tarragonès, carretera de Sant Joan Despí, carretera de Sant Boi i 
avinguda del Baix Llobregat (instal·lacions d’Aigües de Barcelona). 
 
 MOCIÓ 
 

 “Vist el projecte incoat per a la Modificació puntual del Pla General 
Metropolità de 14 de juliol de 1976, a l’àmbit delimitat pels carrers 
Tarragonès, carretera de Sant Joan Despí, carretera de Sant Boi i avinguda del 
Baix Llobregat (instal·lacions d’Aigües de Barcelona), de Cornellà de Llobregat, 
redactat per l’enginyer de Camins Manuel Herce i l’Arquitecte Sergi Godia, a 
petició de la propietat.  
 
  Atès l’informe emès per la Cap del Departament Tècnic 
d’Urbanisme Habitatge i Infraestructures, de data 18 de desembre de 2002, 
mitjançant el qual posa de manifest que: 
 
 

“1. A les instal·lacions de la Societat General d'aigües de Barcelona, a 
Cornellà de Llobregat, construïdes a l'any 1871, a l'àmbit de la 
modificació, estan ubicats 25 pous de captació d'aigües del subsòl 
del riu Llobregat, les instal·lacions de bombeig als dipòsits de 
reserva d'Esplugues i Sant Pere Màrtir, així com els magatzems de 
manteniment i les oficines de control de les complexes instal·lacions 
de la SGAB, destacant l'edifici central de màquines i calderes que 
està inclòs en el Catàleg de protecció del Patrimoni arquitectònic de 
Cornellà de Llobregat. Tot i estar  envoltades per un gran parc, son 
unes instal·lacions dedicades a la prestació d'un servei públic 
supramunicipal i que estan desenvolupant un ús industrial de 
planta d'extracció i distribució d'aigües.   
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2. L'àmbit de la Modificació, de 113.330 m2, està qualificat, pel PGM-
76, de parcs i jardins urbans existents (clau 6 a).  Aquesta 
qualificació implica que les edificacions es troben en situació 
urbanística de "fora d'ordenació", que impedeix la realització d'obres 
de consolidació i modernització de les actuals instal·lacions. Aquest 
impediment d'obres, per altre part, es incompatible amb la 
necessitat de conservació dels elements catalogats imposat pel Pla 
especial de Conservació del patrimoni històric artístic de Cornellà 
de Llobregat. 

 
 

3. L'expedient de Modificació puntual del Pla general metropolità, a 
l'illa de referència, té com a objectiu principal la compatibilitat 
d'usos de les diferents instal·lacions i espais lliures.  Es a dir, es 
tracta d'una modificació  de la qualificació urbanística, de manera 
que una part de l'illa on es concentren totes les edificacions 
destinades a maquinaria, control i manteniment que tenen 
necessitat d'actualització ( i conseqüentment ampliació) passen a 
tenir la qualificació de Sistema general de Serveis Tècnics (clau 4) 
amb una superfície de 30.575 m2,  i la resta, on s'ubiquen els pous 
de captació i instal·lacions de connexió entre ells, així com l'edifici 
central de màquines ( que passarà a convertir-se en museu històric 
de l'aigua, d'acord a un conveni a signar entre l'Ajuntament i la 
societat general d'aigües de Barcelona) com a Zona de renovació 
urbana en transformació d'ús (clau 17-6) de superfície 77.110 m2, 
que permetrà el manteniment en servei dels usos existents, sense 
deixar los fora d'ordenació, en tant no es porti a terme la seva 
transformació a zona verda, tal i com estableix els articles 171 i 172 
de les Normes Urbanístiques del PGM-76. 

 
 

4. Aquesta pèrdua d'espai verd (30.575 m2), es compensen, per part 
de la Societat General d'Aigües de Barcelona mitjançant la proposta 
de modificació de la qualificació urbanística de dos parcel·les de la 
seva propietat a la zona contigua qualificades d'equipament ( claus: 
7c i 7b respectivament): una de 19.000 m2  i l'altre de 11.575 m2, 
que passarien a zona de parcs i jardins urbans de nova creació a 
nivell local (clau 6b). 

 
La modificació puntual proposada, no modifica el sistema general 
de zones verdes (canvia la zonificació) ja que els 30.575 m2 que 
passen a Sistema General de Servis Tècnics es compensen pels 
terrenys d'equipaments que passen  a zona de parcs i jardins 
urbans de nova creació (clau 6 b) i la clau 17-6, es  a tots els efectes 
zona d'espais lliurees, ja que els articles 367 i 368 de les Normes 
Urbanístiques del PGM-76 estableixen que: aquesta zona compren 
els terrenys amb edificacions o usos inadequats, però aptes per 
absorbir els dèficits de vials, zones verdes i equipaments, permetent 
el manteniment en servei dels usos existents, sense deixar-los fora 
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d'ordenació, en tant no es porti a termini la seva transformació a 
zona verda. 
 
L'expedient de Criteris Previs de la Modificació puntual del  Pla 
general metropolità, redactat per Manuel Herce i Sergi Godia, per 
encàrrec de la Societat General d'aigües de Barcelona, te el grau de 
concreció necessària per la seva tramitació d'acord a l'article 125 
del Reglament de Planejament Urbanístic.” 

 
 
 Atès l’informe de la Cap del Departament Administratiu 
d’Urbanisme, Habitatge i Infraestructures obrant a l’expedient. 
 
 Atesos els articles 125 del Reglament de Planejament  Urbanístic.  
   
 Vistos els articles 22 i 47 de la Llei Reguladora de les Bases del 
Règim Local, en la nova redacció donada als mateixos per la Llei 11/99, de 21 
d’abril, i els articles 50.2.c) i 112.3.k) de la Llei Municipal i de Règim Local 
8/87, de 15 d'abril, l’Alcalde President proposa a l’Ajuntament Ple l’adopció 
dels següents 
 
     ACORDS  
 
 Primer.- Exposar al públic en aplicació  de l’article 125 del 
Reglament de Planejament Urbanístic, la modificació puntual del Pla General 
Metropolità de 14 de juliol de 1976, a l’àmbit delimitat pels carrers 
Tarragonès, carretera de Sant Joan Despí, carretera de Sant Boi i avinguda del 
Baix Llobregat (instal·lacions d’Aigües de Barcelona), de Cornellà de Llobregat, 
redactat per l’enginyer de Camins Manuel Herce i l’Arquitecte Sergi Godia, a 
petició de la propietat. 
 
 Segon.- Ordenar la publicació del present acord en el B.O.P, i en un 
dels diaris de major difusió de la província per un període de trenta dies, als 
efectes de que durant aquest termini puguin formular-se suggeriments i, en el 
seu cas, d’altres alternatives de planejament, per Corporacions, Associacions i 
particulars. 
 
 Tercer.- Notificar el present acord a Aigües de Barcelona.” 
 
 
 PRESENTACIÓ I DELIBERACIÓ 
 
 Per part del Regidor-Delegat de l’Àrea d’Urbanisme, Habitatge i 
Infraestructures, senyor José Luis Morlanes Galindo, es fa una explicació de la 
Moció, manifestant que aquesta és una proposta de modificació del 
planejament de gran interès per a la nostra ciutat i fa referència al terreny que 
conté les instal·lacions de la Societat General d’Aigües de Barcelona.  
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 És un terreny que conté 25 pous, les oficines, el magatzem i el taller 
de manteniment, i que el planejament l’any 1976 va qualificar de parcs i 
jardins, i és evident que no és així atès que hi ha una activitat industrial i de 
serveis de primera magnitud, fins i tot estratègica per al conviure ciutadà i allò 
que es proposa en el desenvolupament del conveni -que al seu dia ja vam 
comentar en aquest Ple- es fer una modificació de Pla General i que té tres 
parts. 
 
 Una part consistiria en mantenir la qualificació que té. Una segona 
part seria canviar la qualificació de 6 a una qualificació de 17/6 que és zona 
de renovació urbana en transformació, i és una qualificació provisional. Els 
pous estan a dintre d’un parc però són pous, aleshores es dóna aquesta 
qualifica provisional  per fer coincident l’ús que es fa –estació d’aigües i 
potabilització en alguns casos, amb la qualificació que hi té- mantenint a la 
mateixa vegada aqueixa qualificació d’espai verd. 
 
 La tercer part que és en la nostra opinió la substancial, és canviar 
una part que és en aquest moment zona 6 a clau 4, que és sistema general de 
serveis tècnics i que és una clau que va “como anillo al dedo” en la nostra 
opinió a les instal·lacions que hi té Aigües de Barcelona, que són serveis 
tècnics i el Pla General recull aquesta clau. 
 
 D’aquesta forma es qualifiquen 30.575 metres que és a on hi és el 
gruix de les instal·lacions d’Aigües de Barcelona, que són les oficines, 
magatzem i d’altres. 
 
 Ara bé, per petició de l’Ajuntament i també del planejament, quan 
es redueix una zona verda ha de ser compensada en la mateixa quantia per a 
mantenir l’equilibri general de les qualificacions de la ciutat i, en aquest cas 
passar de 6 zona verda a 4, significa una reducció que per part d’Aigües de 
Barcelona s’ha de compensar, i així ho fa amb igual quantitat de terreny 
qualificat d’equipaments que passen a ser zona verda. És aquella franja que 
vam veure en la Comissió Informativa que uniria la part del darrere d’Aigües 
de Barcelona que dóna al vial límit amb el riu per un nou camí, en aquest cas, 
en el costat dret de la carretera comarcal 245. 
 
 Finalment, i en el context d’aquest status de relacions que tenim 
amb Aigües de Barcelona, –jo diria positiu- Aigües de Barcelona obrirà el parc 
de les Aigües a l’ús ciutadà, en concret un mínim de 4,1 hectàrees i un màxim 
a concretar perquè estem discutint encara la possibilitat de fer una entrada 
per la carretera de Sant Joan perquè es puguin ajuntar  la zona de vianants 
del parc de la Infanta i el parc de les Aigües. 
 
 Aquest parc tindria 40.000 metres, seria un parc d’ús públic i de 
propietat privada que mantindria Aigües de Barcelona, i que hi tindria cura 
d’ell i tindria una separació aquest parc amb la resta de les instal·lacions 
d’Aigües de Barcelona que seria una làmina d’aigua, perquè es permetés 
gaudir de la bellesa visual que tenen aquests jardins a la mateixa vegada que 
es preserva la seguretat de pous i instal·lacions d’aigua potable. 
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 Per tant, aquest és l’acord que sotmetem a aprovació, és un primer 
tràmit i tornarà a venir després de l’exposició pública, i esperem que per a 
l’aprovació provisional es pugui comunicar també l’obertura del parc que 
estarà regulat per un conveni que es tramitarà en el seu dia.                
 
 
 VOTACIÓ 
 
 Sotmesa a votació la Moció és aprovada per unanimitat dels 
assistents. 
 
Vots a favor: 
 
Grup Municipal del PSC, senyors/es José Montilla Aguilera, Vicenç Badenes 
Teixidó, Antonio Balmón Arévalo, Susana Cordero Rojas, Sergi Fernández 
Mesa, Juan Antonio García Díaz, Cristina Gasull Martínez, Judith Ibáñez 
Vives, Llorenç Luna Rodríguez, Manuel Luque del Rio, Perfecto Madrid Olmos, 
Antonio Martínez Flor, Aurora Mendo Sánchez, José Luis Morlanes Galindo, 
Gloria Récio Díaz i Ramon Salabert Parramón. 
 
Grup Municipal d'IC-V, senyora Carmen Romero López i senyors Arnau 
Funes Romero i Miguel López Sánchez. 
 
Grup Municipal del PP, senyora Mª Isabel Espinosa Fernández. 
 
Grup Municipal de CiU, senyor Nèstor Artís i Villena.  
 
Grup Municipal d’EUiA, senyor Ignacio Flórez Barrón. 
 
Grup Municipal d’ERC, senyor Joan Tardà i Coma. 
 
Grup Municipal Mixt, senyors Alberto García Llorente i Antonio Naranjo 
Hijos. 
 
 
 
 
 I no havent-hi més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió a 
indicació de la Presidència, quan són les vint-i-dues hores i vint-i-cinc minuts, 
de la qual s’estén la present acta, que és signada per l'Alcalde-President, 
juntament amb mi, la Secretària General, que ho certifico. 


